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Reuniuni de femei

Preoţii sunt următorii apostolilor. Ei sunt următorii acelora, 
cărora dumnezeescul Mântuitor le-a zis: »Pe cum m’a trimis pe 
mine Tatăl aşa vă trimit şi eu pe v o i . . .  mergând învăţaţi toate 
neamurile, vestiţi Evanghelia la toată zidirea, învăţaţi-i să ţină 
toate câte v ’am poruncit eu vouă, cărora veţi ierta păcatele, se 
vor ierta şi cărora le veţi ţinea vor îi tinute. . .  cei ce vă ascultă 
pe voi, pe mine mă ascultă, iar cei ce se lapădă de voi, de mine 
se lapădă, iar cei ce se lapădă de mine, se lapădă de Cel ce 
m’a trimis pe mine, de Tatăl“. înaltă, sublimă chemare! Dar în 
aceeaşi vreme multe şi nespus de grele sunt îndatoririle, pe cari 
această chemare le pune pe umerii slabi ai unor oameni, cari, 
-deşi ridicaţi la sublima treaptă a preoţiei, nu încetează a ră
mânea oameni în carne şi oase, cu toate slăbiciunile proprii firii 
omeneşti. Dacă omul, răzimat numai pe puterile proprii, puţine 
poate face, mai ales în cele ce sunt spre mântuire, multe şi mari 
lucruri poate săvârşi cu ajutorul darului dumnezeesc, care-1 întă
reşte, după cum ne asigură marele apostol Pavel. Preotul, cre
dincios chemării sale, poate şi trebue să conteze pe darul lui 
Dumnezeu. Dar, trudind din greu pentru mai mare mărirea lui 
Dumnezeu, el se osteneşte şi pentru mântuirea sufletelor celor 
încredinţaţi grijii şi păstoririi Iui. Dacă el poate conta pe aju
torul Aceluia, pe care-L slujeşte, poate conta şi pe sprijinul a- 
celora pentru cari se osteneşte, pe sprijinul credincioşilor săi. 
Aceştia îi pot fi de mare ajutor întru munca apostolicească, pe 
care trebue s’o săvârşească. Străduinţele lui trudnice le spriji-
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nesc bărbaţii, dar îl ajutoră cu mult efect femeile, mai ales dacă 
acestea sunt încadrate în aşa numitele reuniuni evlavioase.

Parcă aud cum de pe sute de buze se desprinde aceeaşi 
obiectiune: „femeile să tacă în biserică“, fiindcă aşa porunceşte 
marele apostol al neamurilor. Asta e prea adevărat, dar hagio
grafia ne arată că însuşi Domnul a îngăduit şi îngăduie abateri 
dela un principiu, de altcum atât de cuminte şi atât de potrivit 
cu firea femenină. Cu câtă înţelepciune şi ştiinţă a înzestrat 
Dumnezeu pe sf. Tereza, cu drept cuvânt numită „minunatul 
dascăl al evlaviei şi al misticei“, ca să nu mai amintesc pe s i  
Ecaterina de Siena, aceasta „mare diplomată“ a Bisericii şi al
tele. Ce rol important au avut şi cât de mult au influenţat asu
pra sortii Bisericii marele întemeietoare de orduri monastice fe- 
menine, cari au îmbogăţit pământul cu atâtea roiuri de porum
bei nevinovaţi! Ele au pus în prima linie de bătaie adevărate 
eroine, cari cu crinul nevinovăţiei într’o mână şi cu „minunata 
praştie a lui David“, cu rozariul în ceealaltă, au doborît pe 
satan, pe uriaşul Goliat al iadului. „Iar Domnul atottiitorul i-a 
sfărmat pe ei cu mână de femeie“. (Jud. 16, 4).

Cum deprind femeile — de multe ori r.işte fecioare slabe — 
dragostea fată de aproapele prin spitale, în şcoli, ba chiar şi 
pe câmpurile de luptă! Intradevăr fiecare femeie evlavioasă 
poate spune despţe sine cuvintele, pe care le-a rostit Preacu
rata Fecioară: „Că mi-a tăcut mie mărite cel Puternic şi sfânt 
e numele Lui“.

Până când lumea abuzează de slăbiciunea, nestatornicia şi 
dorul de a plăcea, — cari îşi au rădăcina în firea femeiască, 
deşi le tămâiază ori Ie divinizează chiar, dar numai pentru ca 
mai uşor să le poată trage în noroiu. . .  — Biserica redă femeii 
adevărata demnitate. Biserica a câştigat pentru femeie aceea 
egalitate sufletească şi individuală, cu bărbatul, pe care de sigur 
a intenţionat-o Domnul, care în paradis a făcut lui Adam „ajutor 
asemenea lui“.

Că ce sentimente nutrea Isus faţă de femeile evlavioase, o 
ştim prea bine dîn sf. evanghelii şi din istoria bisericii. Rolul 
Martelor şi al Măriilor şi relaţia lor intimă faţă de Mântuitorul,
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se perpetuiază în sânul bisericii şi se va perpetua, până la 
sfârşitul veacurilor. De altă parte Dumnezeu, de multe ori, de 
ele se foloseşte, pentru a face comunicările sale tainice şi intime 
şi de multe ori, ca oarecând pe Magdalena, le trimite ca man
datari ai Săi către Biserica Lui.

Cu toate că, după mărturisirea Martirologiului, „în ceea ce 
priveşte vieata sfântă eroică, laurii îi au bărbaţii, în vieaţa sfântă 
mijlocie femeile întrec cu mult pe bărbaţi“.

In lumina celor de mai sus este mai pe sus de orice în
doială, că femeia e capabilă de sfinţenia vieţii şi potrivită pentru 
aceea. De aici însă se desprinde datorinţa slujitorilor altarului, 
de a nu neglija femeia, ci mai vârtos de a strădui pentru ca 
s’o povăţuiască la sfinţenia vieţii. Trebue să dea femeii instrucţia 
ascetică. Femeile trebue obişnuite, ca, în vieaţa lor sufletească, 
să nu se lase îndrumate de capricii şi de pur sentimentalism, ci 
de convingerea izvorîiă din credinţă. Femeile trebue obişnuite 
să-şi ispitească conştiinţa, să mediteze şi să facă, după putinţă, 
lectură spirituală, să cerceteze preasfânta Taină şi s’o primească 
cât mai des. Pentru ca slăbiciunea şi nestatornicia, atât de proprii 
firii lor, să nu le fie în dauna sufletului, trebue să se dedea Ia 
înfrânarea de sine şi la ascultare. Pentru ca vanitatea să nu le 
strivească, trebue să înveţe a dispreţui cele trecătoare şi a preţui, 
mai pre sus de orice, cele veşnice. Trebue să ştie că au o des
tinaţie mai sublimă, decât a plăcea azi unuia, mâine altuia.

Biserica îmbie un larg teren de activitate femeilor. Câte 
umile femei, câte fecioare simple, au devenit adevăraţi apostoli 
ai Domnului. Uneori Dumnezeu lor Ie încredinţează suflete, pentru 
ca să Ie călăuzească în ceriuri. Altă dată le pune să grijească 
de suflete înglodate în noroiul păcatului, pentru ca să facă din 
ele adevărate Magdalene.

. Pentru ca femeile, cari trăiesc şi trebuie să trăiască în lume, 
să poată desvolta o cât mai intensă vieaţă de apostolat, trebue 
înjghebate diferite asociaţii, reuniuni, cu deosebire reuniuni 
mariane.

Sunt mulţi, cari cred că rolul şi rostul reuniunilor mariane 
este să spele învelitoarele de pe altar şi celelalte albituri, ce se
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folosesc la cultul divin. Alţii cred că rostul acestor îel de aso
ciaţii este să adune bani, pentru ca să împodobească biserica şi 
s’o provadă cu ornaie, unde ^indiferentismul credincioşilor face 
să dăinuiască cea mai păcătoasă lipsă, în ce priveşte cele nece
sare la cultul divin. Şi aceste lucruri pot avea loc în programul 
de muncă al reuniunilor evlavioase. Dar acesta poate îi numai 
un scop secundar. Scopul principal este să formeze suflete evla
vioase. Suflete cari să se străduiască serios pe calea desăvârşirii 
creştineşti. Suflete cari să răspândească în jurul lor, nu parfumul 
unui săpun costisitor, ci mirosul de bună mireasmă plăcut Dom
nului. Suflete gata de jertfă, până la jertfirea de sine, când e 
vorba de cauza cea mare a Domnului. Suflete, cari vor fi gata 
să apere biserica Domnului, stăruind cu vorba şi mai ales cu 
pilda vieţii lor, pentru îndrumarea aproapelui pe calea mântuirii.

W ) 0 C 2

Dumineca IV â din Paresimt
DESPRE STAp ANIREASDIAVOLULUI

După minunata schimbare la faţă de pe muntele Tabor, 
Isus cu cei trei apostoli se coborî la poalele muntelui. Faţa Lui 
încă mai strălucea, asemenea zorilor unei zile senine. Mulţimea 
agitată, dela poalele muntelui, vâzându-L, se potoli. Isus îi în
trebă cu bunătatea-I obişnuită: „Pentru ce vă priceaţi?“ Şi, 
răspunzând unul din mulţime, a zis: „învăţătorule am adus la 
tine pe fiul meu care are spirit mut; şi ori unde-I apucă, îl 
sdrobeşte şi face spume, şi scrâşneşte cu dinţii, şi slăbeşte: şi 
am zis ucenicilor tăi să-l scoată şi nu l-au putut“. Iar el, răspun
zând, a zis: „ . . .  Aduceţi-1 la m ine!“ Şi l-au adus. Şi, văzându-1, 
Îndată l-a scuturat duhul şi căzând Ia pământ, se tăvălea spu
megând. Şi a întrebat de tatăl lu i: „Câtă vreme este de când 
i s’a făcut aceasta?“ Iar el a zis: „Din pruncie. Şi în foc l-a
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aruncat şi în apă ca să-l piarză..."  Nefericitul tată ceru ajutor 
dela Isus. Văzând Isus că năvăleşte poporul, a certat duhul necurat 
zicând: „Spirit mut şi surd, eu îţi poruncesc: ieşi din el şi mai 
mult să nu întri“. Şi strigând şi mult scuturându-1, a ieşit, iar 
tânărul a rămas ca mort. . .  Isus, apucându-1 de mână, l-a ridicat, 
şi el s’a sc u la t ...“ (Marcu 9, 1 7 ...) .

Acestea sunt pe scurt cuvintele sfintei evanghelii de azi. 
Gândindu-ne la această întâmplare, ne îngrozim şi ne cutremu
răm, văzând tirania şi răutatea, pe care diavolul o deslănţue 
peste cei cari din nefericire au ajuns sub stăpânirea lui. Dacă 
diavolul se poartă aşa cu omul, până este în acest trup slab şi 
muritor, ce va face cu sufletul, care este nemuritor pentru veş
nicia întreagă? Ce va face diavolul cu cei de sub stăpânirea 
lui după învierea morţilor, când sufletul se va împreuna iarăşi 
cu trupul ? Ce va face diavolul cu aceia, cari după judecata din 
urmă vor ajunge în osânda veşnică? Ce va face diavolul, o 
veşnicie întreagă, cu aceia, cari vor ajunge acolo, unde este 
plânsul şi scrâşnirea dinţilor şi focul cel nestins?

Ne cuprind fiori de groază, gândindu-ne la felul, cum 
stăpânul întunerecului se poartă cu supuşii săi. Deci vom cum
păni întâi: fapteie şi împrejurările, pe cari cineva poate ajunge 
sub stăpânirea diavolului, iar în locul al doilea: cum să ne ferim 
de această primejdie.

1. Cum ajunge omul sub stăpânirea diavolu lui ? Dia
volul este lacom. Umblă ca un leu, căutând pe cine să înghită. 
EI vânează neîncetat, ziua* noaptea. E viclean. înfăţişarea fioroasă 
şi-o ascunde. La început se arată binevoitor, cu înfăţişare blândă: 
„Fă din pietri pâne şi te hrăneşte, că eşti flămând“, i-a zis lui 
Isus. Omului sărac din zilele noastre i-ar zice: vezi pe vecinul 
tău, este putred de bogat, iar tu n’ai ce pune pe masă la copii. 
Du-te şi fură, că şi tu ai dreptul să trăieşti în lumea asta. La o 
femeie i--ar spune: vezi sunt războaie şi multă sărăcie în lume, 
de ce să te trudeşti, să creşti prunci cu multe nopţi nedormite 
şi la urmă n’ai ce le da de mâncare şi n’ai cu ce să-i îmbraci. 
Cumpără leacuri şi le bea, că te vei uşura. . .  Altuia îi dă d:a-
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voiul sfatul binevoitor să meargă la crâşmă, să stea de vorbă 
cu alţii, să mai bea câteva păhărele de ţuică, să mai uite de 
necaz . . .  Altora le-ar zice: tu prietene crezi că preotul te va 
duce în raiu, atâtea lucruri cere: la botez plată, la cununie plată, 
la înmormântare plată. Dar pocăiţii nu se roagă la Dumnezeu? 
Şi nu le mai trebue atâta p lată. . .  Pe alţii şi pe cei mai mulţi 
îi ajunge stăpânirea diavolului, din cauza că au căzut în mreaja 
plăcerilor necurate. Aceasta este calea, care pe cei mai mulţi îi 
şterge din cartea veşniciei fericite. Pe alţii lenea îi trage sub 
stăpânirea lui. Pe alţii mândria, pe alţii sgârcenia.

Dacă primul îndemn îi reuşeşte, începe cu altul şi mai 
mare şi mai grav, până ce diavolul îşi târăe clientul în cele mai 
mari fărădelegi. Dacă un astfel de păcătos nu este dus la Isus 
prin mijlocirea Măriei, este pierdut şi stăpânit de domnul în- 
tunerecului.

2. Cum să ne ferim  de stăpânirea d iavolu lu i?  Prive- 
ghiaţi şi vă rugaţi, ca să nu cădeţi în ispită, zice dumnezeescul 
Mântuitor către cei trei apostoli în grădina Getsemani. Aceasta 
înseamnă că viclenia diavolului este atât de mare, încât, cel 
căzut în ispită, foarte cu greu va putea scăpa nerănit sufleteşte 
cu păcate. Ne vom ruga deci dimineaţa şi seara, peste zi şi în 
timpul nopţii: „Doamne nu ne duce în ispită, ci ne mântueşte 
de cel rău“. Vom fi cu băgare de seamă la voinţa lui Dumnezeu, 
care ni se arată atât de limpede în poruncile sale. Vom fi cu 
băgare de seamă la poruncile şi îndemnurile sf. Biserici. De 
voinţa lui Dumnezeu nu ne vom despărţi niciodată. Până când 
suntem stăpâniţi de gândul că vom face voinţa lui Dumnezeu 
întru toate, piedestalul sufletului este atât de înalt, încât unel
tirile vicleanului diavol nu vor ajunge să-l doboare. Dacă se 
întâmplă că avem de făcut un lucru, pe care nu ştim sigur că 
este plăcut lui Dumnezeu ori nu, ne punem întrebarea: dacă 
m’ar vedea episcopul sau regele, aş face acel lucru? Dacă pot 
răspunde că acel lucru l-aş putea face în faţa mai marilor, fără 
frică şi fără ruşine, atunci se poate face şi în faţa lui Dumnezeu., 
Altfel nu. Dacă referitor la porunca a VI vine ceva nedumerire)
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este de ştiut că, dacă cineva cu ştiinţa şi cu voinţa şi cu con
simţământul deplin, aîară de căsătoria legiuită, caută să-şi stâr
nească şi cea mai mică plăcere carnală sau necurată, fie cu văzul, 
fie cu gândul, fie cu dorinţa, fie cu vorbele, fie cu cetitul, fie 
prin cântece, fie prin fapte necurate sau în alt chip, acela face 
păcat de moarte şi este vrednic de osânda veşnică. Dacă cineva 
a făcut pagubă mare altuia prin furt, nu-i deajuns că se spove
deşte, ci trebue, după putinţă, să întoarcă paguba făcută. Dum- 
nezeescul Mântuitor primeşte cu dragoste deosebită pe păcătosul, 
care se întoarce dela răutăţile sale; slăbănogului i-a spus: „Bagă 
de seamă să nu mai păcătueşti, ca să nu ţi se întâmple ceva 
mai rău“.

Pe scurt, am înşirat unele din apucăturile cele mai obiş
nuite, de cari se foloseşte satana, pentru a întinde cursă sufletelor, 
după cari vânează fără încetare. Aţi auzit şi din sf. evanghelie 
cum se poartă diavolul cu aceia, peste cari stăpâneşte. Am 
arătat pe scurt şi ceea ce ar trebui să facem, pentru a ne feri 
de nefericita iui stăpânire. Am zis că, spre acest scop, ne va 
ajuta foarte mult rugăciunea şi silinţa de a face întru toate voia 
lui Dumnezeu.

Să ne rugăm pentru noi, dar să nu uităm că avem şi 
porunca iubirii aproapelui, care ne îndatoreşte să ne rugăm 
şi pentru alţii, ca să dobândească ajutorul de lipsă în lupta cu 
puterea întunerecului. Sf. Arhanghel Mihail şi Maica sfântă să ne 
ajute în luptă pentru câştigarea fericirii veşnice Amin.

« X X 3

Dumineca V-a din Post

ASUPRIRILE
Intr’o zi, Isus a început să spună învăţăceilor Săi, cele ce 

erau să I se întâmple Lui: „Iată ne suim în Ierusalim, şi Fiul
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omului se va da arhiereilor şi cărturarilor, şi-l vor judeca pe el 
spre moarte, şi-l vor da păgânilor, şi-l vor batjocori pe el, şi-l 
vor scuipa, şi-l vor omorî şi a treia zi va învia“. (Marcu 10, 33).

Toate acestea s’au împlinit. De 19 veacuri, Crucile dela 
marginea drumurilor, din cimitire, de pe altare, ne vestesc crun
tele patimi şi moartea Domnului. Aceste sunt dovada grăitoare 
a dragostei Aceluia, care Şi-a dat vieaţa, pentru mântuirea 
noastră.

Isus a prezis cele ce I se vor întâmpla, dar El a iăcut pre
ziceri şi pentru toţi cei ce vor crede într’ânsul şi îi vor urma 
Lui. A zis Domnul: „Nu este sluga mai mare decât domnul său. 
De m’au asuprit pe mine şi pe voi vă vor asupri". (loan 15,20). 
Aceste cuvinte le-a zis Isus către învăţăceii Săi. La acestea apo
stolul Pavel adaogă că: „Toţi cari voiesc să trăiască cu evlavie 
în Isus Hristos, vor fi asupriţi". (II Timotei 3, 12). Nu numai 
apostolii şi urmaşii lor, episcopii şi preoţii, ci toţi creştinii, cari 
vor crede în Isus şi vor ţinea la învăţăturile Lui, vor ii asupriţi, 
începe numai a nu ţinea cu lumea, începe a urma mai înadins 
învăţăturile şi sfaturile lui Isus şi îndată vei observa, că se 
arată asupritorii. începe tu tânărule a nu mai umbla pe la joc, 
a nu mai petrece nopţile prin şezători şi te vor batjocori. începe 
a te ruga în biserică mai recules, a te purta mai evlavios, a te 
mărturisi mai des şi vor zice că eşti un fariseu, un sfântoc. în
cepe a nu grăi glume necuviincioase, ca şi alţii, ori a le spune, 
că nu se cuvine a vorbi aşa, şi te vor scoate dintre ei, căci 
purtarea ta nu se potriveşte cu a lor. începe a ţinea posturi sau 
ajun şi vei fi luat în râs, vor zice că eşti om nepriceput, ne
cult. Nu te învoi la nici o nedreptate, ce ţi-o cere, sau ţi-o po
runceşte cineva şi vei lua de seamă că te va urî, sau te va asu
pri. Dă celui nepriceput un sfat bun, o certare frăţească pentru 
răul ce l-a făcut şi ţi se va face duşman. Vor îi oameni, cari 
pentru lucru te vor lăuda, iar pentru rugăciune te vor huli. 
Vor fi prieteni, cari la crâşmă te vor chema, dar la biserică 
nu te vor îndruma niciodată. Vei afla prieteni la băutură, 
la mâncare, dar la rugăciune şi la mărturisire nu. Vei afla 
prieteni de fapte rele, dar soţi de fapte bune nu prea. Cu cât
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mai mult vei ţinea la o vieaţă adevărat creştinească, cu atât 
vei avea mai mulţi contrari şi duşmani, pentrucă omul călcă
tor de lege nu bucuros vrea să vadă pe cel ce păzeşte legea. 
Purtarea celui drept e o continuă predică şi mustrare, pentru 
cel păcătos, iar acesta nu e bucuros, nici de predică, nici de 
mustrare, ci va ur! şi asupri pe cel drept. Păcătoşii zic să ţii 
cu lumea, să te porţi precum lumea, iar drepţii zic să ţii cu 
Hristos, să te porţi ca un urmaş al lui Hristos şi pentru aceea, 
între oamenii lui Hristos şi între iiii lumii, pace nu este, ci râs- 
boiu. Fiii lumii totdeauna vor căuta să asuprească pe fiii lui 
Dumnezeu. Apostolii toţi, afară de unul, au fost ucişi. Zecile de 
mii de martiri pe aceeaşi urmă au sângerat, pentrucă au ţinut 
la Hristos. Chiar numai acum, în anii trecuţi, mii de creştini au 
fost asupriţi, chinuiţi şi ucişi în Mexic şi Spania, pentru alipirea 
lor de Isus. Se zice că trăim într’o lume creştină, dar luaţi de 
seamă, că, în aceasta lume creştină, tocmai cei ce vestesc evan
ghelia, cei ce mustră păcatul şi sfătuesc la paza poruncilor, preoţii, 
au mai mulţi duşmani. Nimeni nu-şi bate capul cu beţivii, cu 
hulitorii de Dumnezeu, cu cei ce trăiesc în fapte necurate, dar 
de preoţi, câţi chemaţi şi nechemaţi, toţi îi grăiesc de rău.

Dacă voieşti să ţii cu Hristos, vei avea trei asupritori mari 
trupul, lumea şi satana. Trupul te va asupri, zi şi noapte, cu is
pitele sale, pentrucă lui nu-i place înfrânarea, nici în mâncare, 
nici în băutură, nici în alte lucruri. El nu vrea să ştie de nici o  
lege, ci voieşte calea largă la toate poftele sale. Lumea te va  
asupri, pentrucă nu ştie de dreptate; ea totdeauna a pălmuit şi 
răstignit dreptatea, iar satana e duşmanul neîmpăcat al omului. 
Nu are altă dorinţă, decât să-l tragă şi pe om la nefericirea veş
nică, în care s’a prăbuşit el.

Împotriva acestor trei asupritori, vei căuta să fii tot în 
luptă, ca să poţi sta neclintit lângă Hristos, chiar şi dacă ai fi 
batjocurii, pălmuit, sbiciut dispreţuit şi răstignit pe cruce cu EI.

Spune sf. Scriptură, că apostolii se duceau dela sobor, bu
cur ându-se că s’au învrednicit a răbda ocara pentru numele lui 
Isus (Fapte 5, 41). Creştinii slabi de credinţă nu se bucură dacă 
sunt grăiţi de rău, certaţi sau asupriţi, pentrucă ei nu voiesc
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să se împărtăşească din patimile lui Isus, nu doresc să fie ase
mănarea lui Isus, celui chinuit şi răstignit. Pentru aceea sunt 
nerăbdători, supărâcioşi, mânioşi, dacă li se face ceva neplăcere. 
Cel tare în credinţă, cel iubitor de Hristos însă ştie răbda, su
feri. Printre toate furtunile, pe cari răutatea omenească le-ar ri
dica asupra lui, el rămâne neclintit, privind la Hristos şi zi- 
cându-I: Tu Isuse ai suferit, din dragoste pentru mine, eu încă 
voiesc să suîer pentru tine. Orice asuprire ar veni asupra mea, 
de tine nu mă despart. Nu mă plec nici trupului, nici lumii, 
nici diavolului; singur ţie vreau să-ţi servesc, singur voia ta să 
o împlinesc Toată lumea de s’ar ridica împotriva mea, tu Isuse 
fii cu mine, şi-mi eşti destul. Trupului îi voiu da ce i se cuvine, 
ce îngădueşte legea ta; lumii, toată bunăvoinţa, dar sfaturile ei 
rele nu le voiu primi, iar diavolului nu am de a-i mulţumi ni
mic, cu el nu stau de vorbă, ci îndată, când mă cearcă cu vre-o is
pită, îi spun cuvântul Domnului: Depărtează-te dela mine satano, 
căci numai lui Dumnezeu se cade să-I servesc.

Aşa glăsueşte adevăratul creştin, gata de a răbda toate, 
conştiu de aceea, că lupta pentru adevăr, asuprirea, suferinţa îl 
duc pe urmele lui Isus, îl înfrăţesc cu El şi pe urmă îl trec în 
cer la El.

Curaj dar, fraţi şi surori! Isus a fost răstignit, dar tot El a 
biruit. Oricât i s’ar părea lumii că ne birueşte, dacă noi vom 
sta credincioşi lângă Isus, noi vom birui. „îndrăzniţi — zice 
Isus — eu am biruit lumea“. Uniţi-vă cu Isus, cât mai des, în 
sf. împărtăşanie, apoi îndrăzniţi; călcaţi cu bărbăţie peste toate 
ispitele, puneţi-vâ, cu răbdarea Iui Isus, în faţa suferinţelor şi a 
asupririlor. Nu ziceţi niciodată cu leşitate: nu pot, nu mă pot 
împotrivi ispitei, nu pot suferi, nu pot răbda, „căci nu ne-a dat 
nouă Dumnezeu spiritul temerii, ci al puterii şi al dragostei şi 
al chibzuinţii“. (II. Timot. 1, 7), ci mai de grabă ziceţi, ca şi 
apostolul Pavel: „Toate le pot, prin cel ce mă întăreşte.“ Amin.
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Dumineca Floriilor

INTRAREA SOLEMNĂ A LUI ISUS ÎN IERUSALIM

Sf. evanghelii, ce s’au citit astăzi în biserică, atât Ia utrenie, 
cât şi la si. liturghie, ne istorisesc destul de pe larg intrarea 
solemnă a lui Isus în Ierusalim. Marele sfat al Jidovilor hotă- 
rîse moartea lui Isus şi făcuseră toate pregătirile, pentru ca să-L 
prindă. Dar, fiindcă încă nu sosise „ceasul lu i“, Mântuitorul s’a 
dus „într’o lăture aproape de pustie, într’un oraş ce se chema 
Efraim, şi acolo stătea cu ucenicii lui“. Dar, fiindcă se apropiau 
paştile, vremea când EI trebuia să îndeplinească marea lucrare 
a răscumpărării noastre, prin moartea sa pe lemnul crucii, EI 
părăsi singurătatea şi trimise ucenicii în Ierusalim, pentru ca să 
•facă anumite pregătiri, pe când va ajunge şi El acolo. In drum 
spre Ierusalim El împărţi cu mână largă binecuvântări trupeşti 
şi sufleteşti. In acest drum vindecă El doi orbi în Jerihon, tot 
cu acest prilej se întâmplă întoarcerea lui Zaheiu, învăţând în 
aceeaşi vreme mulţimea noroadelor, cari II urmau. El ajunse la 
Betfaghe, un sat aşezat la poalele muntelui Olivet, cam la un 
kilometru de Ierusalim. Aici se păzeau mieii, cari în vinerea ur
mătoare trebuiau să fie jertfiţi în biserica din Ierusalim. De aici 
apoi, cu cinci zile înainte de sărbătoarea paştilor, mieii de paşti 
erau duşi cu solemnitate în oraş. Din acest sat şi în aceeaşi zi, 
îşi făcu Isus intrarea solemnă în Ierusalim, pentru ca să Se aducă 
pe Sine jertfă în sărbătoarea paştilor jidovilor, pentru ca, în 
aceea Mare zi de Vineri, să Se jertfească pentru noi, ca un ade
vărat Miel de Paşti.

Să vedem mai de aproape intrarea lui Isus în Ierusalim şi 
apoi intrarea Lui în inimile noastre, în sf. taină a Cuminecăturii.

Ajuns în Betfaghe, Isus trimite pe doi dintre învăţăceii 
săi, să meargă în satul, care era în faţa lor, — după toată pro
babilitatea Viftania — şi să aducă o asină împreună cu puiul 
ei. A făcut acest lucru Isus, pentru ca să se plinească cele spuse 
de prorocul, ce zice: „Ziceţi fetei Sionului: Iată, împăratul tău 
vine la tine, blând şi şezând pe asină şi pe mânz, puiul celei
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de sub jug“. După ce au adus asina şi puiul ei, ucenicii şi-au 
pus pe ele hainele şi au pus pe Isus să şadă pe ele. Iar gloa
tele, văzând pe Isus, plinind spusele prorocilor, şi-au aşternut 
hainele pe cale, iar alţii tăiau ramuri din arbori şi le aştemeau 
pe cale, cum zice sî. evanghelie. „Iar gloatele cari mergeau 
înainte şi cari veneau pe urmă, strigau, zicând: Osana, Fiul lui 
David, binecuvântat e cel ce vine întru numele Domnului, Osana 
întru cei de sus“.

Gloatele, cari însoţeau pe Isus, erau multe. Era în preajma 
sărbătorilor paştilor, când mare mulţime de oameni mergea din 
Jerihon spre Ierusalim. Dar şi de altcum, vestea că Isus, marele 
proroc făcător de minuni, a înviat din morţi pe Lazar, care patru 
zile a fost în mormânt, se lăţise pretutindenea, aşa că cei din împre
jurimi se grăbiră, să însoţească pe Isus în drum spre Ierusalim. Ce 
privelişte minunată. Isus călare pe mânzul asinei în mijloc, îar în 
jurul Lui, pe lângă ucenici, mulţimea cea fără de număr de oa
meni, cari îşi aruncau hainele şi ramuri de arbori în calea Mân
tuitorului, care intra ca un împărat, între strigătele necontenite 
de „Osana Fiul lui David“. Mulţimea era atât de mare, primirea 
atât de mişcătoare, încât, întrând în Ierusalim, „s’a cutremurat 
tot oraşul“, cum zice sf. evanghelie.

Dar vai! După o primire împărătească împreunată cu atâta 
pompă, abia trec câteva zile şi Isus, pe aceleaşi locuri, trebue 
să-Şi ducă singur Crucea spre locul unde avea să fie răstignit 
între doi făcători de rele.

Acelaşi isus, acelaşi miel nevinovat, jertfit pe sfintele altare, 
voieşte să intre şi să Se aşeze în inimile noastre. El este împăra
tul veşnic, iar inimile noastre sunt tronul măririi Sale, pe care 
vrea să Se aşeze şi de unde vrea EI să împărătească, să stăpâ
nească.

Când ştim că ne vine la casă un oaspe mai de frunte, 
facem toate pregătirile, pentru ca sâ-1 primim cât se poate mai 
cuviincios. Curăţim casa cu toată sârguinţa şi apoi o împodobim. 
Dar acum să ne punem întrebarea: pe cine primim în sf. Cumi
necătură? Pe Isus Hristos, împăratul împăraţilor şi Domnul Dom
nilor. Nu va trebui să facem pregătiri, pentru primirea cuviin
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cioasă a unui oaspe atât de distins? Ba da! Fiindcă Isus vrea 
să Se aşeze în inimile noastre, vom curăti cu toată luarea aminte 
această casă, pe care apoi vom împodobi-o cât se poate mai 
frumos.

Cum vom curăţi casa sufletului nostru ? Prin aceea că vom 
săvârşi o mărturisire bună. Pentru sufletul întinat cu noroiul 
păcatului, aceasta este singura pregătire cuviincioasă. Mărturi
sire. Dar nu ori ce mărturisire, ci mărturisire bună. Vom căuta 
să ne ispitim bine starea sufletului nostru, apoi cu smerenie vom 
pleca genunchiul înaintea preotului şi vom descoperi toate pă
catele, prin care am vătămat pe Dumnezeu, de-a-dreptul, ori pe 
aproapele nostru, ori că am păcătuit împotriva noastră. Vom 
descoperi nu numai păcatele săvârşite cu fapta, ci şi cele cu 
gândul, cu dorinţa şi cu vorba. Vom descoperi nu numai cele 
săvârşite, ci şi ceea ce am greşit prin întrelăsare. Le vom desco
peri toate, cu toată sinceritatea, în toată golătatea lor, fără a 
lăsa ceva nespus şi fără a înfrumuseţa pe cele spuse. Decât să 
tăinuim, fie şi numai un păcat, mai bine să nu ne spovedim.

După ce am descoperit preotului toate păcatele, de cari 
ne-am făcut vinovaţi, vom căuta să deşteptăm în sufletul nostru 
părerea de rău pentru păcatele săvârşite. Dându-ne seama că, 
prin păcatele noastre, ne-am făcut vrednici de osânda cea veş
nică a iadului, pierzându-ne dreptul la fericirea cea veşnică, 
pentru care am fost făcuţi de Dumnezeu, dându-ne seama că, 
prin păcatele noastre, am vătămat pe cel mai mare binefăcător 
al nostru, pe Domnul dela care vine tot darul cel bun şi toată 
darea desăvârşită, pe Dumnezeul cel vrednic de iubire nemăr
ginită pentru Sine însuşi, ne vom bate piepturile cu durere şi 
vom plânge cu amar, punându-ne în gând, luând o hotărîre 
sinceră de a nu mai păcătui, de-a încunjura nu numai păcatul, 
ci ori ce prilej ce duce la păcat. Dacă în felul acesta ne facem 
mărturisirea, casa sufletului nostru este curăţită de orice noroiu 
şi este lăcaş potrivit, pentru a primi cu cuviinţă pe împăratul 
cerurilor, ascuns sub sărăcăcioasele forme ale pâinei şi vinului 
în sf. taină a Cuminecăturii, cu tot dreptul numită Taina dra
gostei lui Isus.
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Dar nu ajunge atâta, că ara curăţit casa, în care primim 
pe împăratul cerurilor. Trebue s’o şi împodobim. La ţară în 
multe locuri, aproape pretutindenea este obiceiul, că, pentru 
împodobirea casei, se pun pe pereţi îarîurii (blide) şi ştergare 
în jurul lor. Când aşteaptă oaspeţi Ia casă, curăţesc de praî far
furiile, schimbă ştergarele şi apoi pun verdeaţă în ferestre şi 
pahar cu fiori pe masă. La fel va trebui să ne împodobim casa 
sufletului nostru. Va trebui să prăfuim cu toată grija casa, s’o 
îmbrăcăm în podoabe noi şi apoi s’o înfrumuseţăm cu ramuri, 
cu frunză verde, cu flori alese, cu florile faptelor bune, cu florile 
virtuţilor creştineşti.

Când în felul acesta am pregătit casa sufletului nostru, tre
bue să deschidem largi porţile inimii, ca să intre împăratul mă
ririi, să intre Isus Hristos, ascuns în Taina iubirii, neîncetând a 
binecuvânta pe cel ce vine întru numele Domnului. Simţemin- 
tele cucernice, ce ne stăpânesc în aceste clipe, dorinţele noastre 
sfinte, sunt tot atâtea strigăte de „Osana Fiul lui David, Osana, 
bine este cuvântat cel ce vine întru numele Domnului“.

Am văzut, dragilor.mei, cum a primit poporul jidovesc pe 
Isus, la intrarea lui solemnă în Ierusalim. Am văzut şi aceea, 
cum trebue să ne străduim a primi noi pe acelaşi Isus, care, în 
sf. taină a Cuminecăturii, vrea să intre solemn în inimiie noastre. 
Să-L primim cu vrednicie, pentru ca să poată rămânea în ini
mile noastre în toate vremurile până în ultimile clipe ale vieţii 
noastre pământeşti, pentru ca apoi uniţi şi nedespărţiţi de El, 
să rămânem pentru toată veşnicia. Amin.



St marele Martir Ghe orcjl\e

DRAGOSTEA APROAPELUI

„Aceasta vă poruncesc vouă, 
ca să vă iubiţi unul pe altul“.(Ioan 15, 17).

Cu aceste cuvinte se începe sf. evanghelie de astăzi şi ni' 
merit este foarte, ca să ni se amintească porunca lui Isus, de 
a ne iubi unul pe altul, astăzi când sărbătorim amintirea unuia 
dintre eroii dragostei creştine, a sf. marelui Martir şi purtător 
de învingere Gheorghe. Este foarte nimerit, mai cu seamă în zi
lele noastre, când fraţii între sine se duşmănesc de moarte, când 
din atâţia s’a stins dragostea frăţească! O, cât de mult au uitat 
oamenii de dragostea cea adevărată şi câtă nefericire le-a adus 
pe cap aceasta uitare! De aceea astăzi vă voiu vorbi despre 
dragostea aproapelui şi anume.: 1. Pentru ce trebue să iubim 
pe aproapele? 2. Cum să fie iubirea noastră faţă de aproapele.
3. Fericirea celor ce au iubire adevărată faţă' de aproapele.

1. Pentru ce trebue să  iubim pe aproapele? Aceasta 
este tot atât, ca şi a întreba: „Pentru ce trebue să iubim pe 
fraţii noştri?“ Căci doar toţi oamenii suntem fraţi, toţi avem 
un tată, pe bunul Dumnezeu! Dar fiindcă Isus a ştiut, că vor fi 
şi fraţi de aceia, cari nu se vor iubi între sine, cu poruncă ne-a 
poruncit să ne iubim unii pe alţii. Aţi auzit porunca Lui în sf. 
evanghelie de astăzi: „Aceasta vă poruncesc vouă, ca să vă iu
biţi unul pe altul“. Şi ca să ne arate, cât de mult ţine El la 
această poruncă, o numeşte porunca Sa. „Aceasta este porunca 
mea, ca să vă iubiţi unul pe altul, precum v’am iubit eu“. (Ioan 
15, 12). Şi încă în aceeaşi seară, în care a voit să-Şi înceapă 
amarele patimi, pentru mântuirea noastră, în aceaşi seară, ne 
mai leagă de suflet încă de două ori această poruncă! Iată cu
vintele Lui: „Poruncă nouă vă dau vouă, ca să vă iubiţi unul 
pe altul, precum v’am iubit eu“. (Ioan 13, 14). Şi iară: „Din 
aceasta vor cunoaşte toţi, că sunteţi ucenicii mei, de veţi avea
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dragoste între voi“. (Ioan 13, 35). Aşadar într’o singură seară 
şi încă în cea din urmă, pe care a petrecut-o cu învăţăceii Săi, 
de patru ori ne sminteşte de dragostea, pe care trebue să o avem 
unul faţă de altul! De trei ori ne porunceşte, să ne iubim împru
mutat şi odată ne spune, că dragostea dintre noi va fi semnul, 
după care ne vor cunoaşte, că suntem creştini. Din aceste se 
vede, cât de mult i-a zăcut lui Isus la Inimă dragostea, ce trebue 
să fie între oameni. El a făcut ca şi părintele, care văzându-şi 
sfârşitul, chiamă pe fiii săi lângă patid său de moarte şi, voind 
să le lege ceva de inimă, le spune de mai multe ori, ca nu 
cumva să uite ceea ce le-a spus!

Dar nu numai că ne-a poruncit, ci, prin pilda întregii Sale 
vieţi, ne-a învăţat, cum trebue să iubim pe aproapele nostru, 
adică pe toţi oamenii, fără deosebire. Vieaţa Lui a fost un lanţ 
de binefaceri. „A umblat făcând bine“, după cum mărturiseşte 
Spiritul Sfânt despre El (Fapte 10, 38). Luaţi numai Evangheliile 
şi veţi vedea, că sunt pline de binefacerile Lui. Orbilor le dă 
vedere, surzilor auzul, pe leproşi îi curăţeşte, pe cei bolnavi îi 
vindecă, pe îndrăciţi îi scapă de sub stăpânirea diavolului, pe 
toţi îi chiamă la Sine, pe toţi vrea să-i fericească! Luat-a asu
pra Sa suferinţele noastre spre a le uşura şi păcatele noastre 
spre a le ispăşi. „Acesta păcatele noastre le poartă şi pentru 
noi rabdă durere, şi noi am gândit, că dela Dumnezeu este El 
întru durere. Iară El s’a rănit pentru păcatele noastre şi a pă
timit pentru fărădelegile noastre. . .  şi cu rana Lui noi toţi ne
am vindecat“. Aşa proroceşte despre El Spiritul Sfânt, la pro
fetul Isaia (53, 4-5). Tuturor le-a făcut numai bine şi pe urmă 
pentru toţi şi-a dat vieaţa pe lemnul crucii, rugându-se şi pentru 
aceia, cari L’au răstignit: „Părinte iartă-le lor, că nu ştiu ce 
fac“. (Luca 23, 34).

2. Cum să  fie  iubirea noastră fa ţă  de aproapele?  A- 
cum ştim, pentru ce trebue să iubim pe aproapele; să vedem 
cum trebue să fie iubirea noastră faţă de el. Tot Isus ne-a în
văţat şi aceasta. El a zis: BAceasta este porunca mea, ca să 
vă iubiţi unul pe altul, precum v ’am iubit eu. (Ioan 15, 12).
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Deci aşa trebue să iubim pe aproapele, precum ne-a iubit Isus 
pe noi. Dar cum ne-a iubit Isus pe noi? El nu ne-a iubit cu 
o  iubire pământească, ci cu o iubire cerească. El a văzut în 
flecare din noi un suflet făcut după chipul şi asemănarea lui 
Dumnezeu, un moştean al fericirii veşnice. Aşadar EI nu s’a 
uitat, că cineva e din neam mare sau ba, că vorbeşte o limbă 
uri alta, că e frumos ori nu, că e sărac ori bogd; la toate ace
stea nu s’a uitai, ci în fiecare om a văzut un suflet de mântuit' 
şi de răscumpăra!!

Iubirea lui Isus fată de oameni apoi nu s’a oprit numai la 
vorbe buce şi la simteminte de milă, nu, ci s’a arătat în fapte, 
întreagă vieata Sa publică a fost un lung şir de fapte, de dra
goste faţă de aproapele, după cum ne arată sf. evanghelie. A 
spune numai vorbe bune, nu e deajuns. „Fiii mei, să nu iubim cu 
cuvântul, nici cu limba, ci cu fapta şi cu adevărul“. Aşa ne în
deamnă sf. apostol Ioan (I. 3, 18). Iar alt apostol ne z ic e : „Că 
de vor fi fratele sau sora goi şi lipsiţi de hrana cea de toate 
zilele, şi le-ar zice lor cineva dintre voi: mergeţi în pace, încăl- 
ziţi-vă şi vă săturaţi, şi nu le-ar da lor cele de lipsă trupului: 
ce folos ar fi?“ (Iacob 2, 15-16).

A spune vorbe bune, dar a nu face nimic pentru ajutorarea 
fraţilor noştri celor lipsiţi, înseamnă, că nu avem nici o scânteie 
de dragoste în inima noastră şi că suntem creştini numai cu 
numele. A face ceva, dar numai ca să ne scăpăm de fratele 
nostru cel lipsit, iarăşi e limpede, ca n’avem dragoste faţă de el. 
„Să vă iubiţi unul pe altul, precum v ’am iubit eu pe voi“. Aşa 
ne-a spus Isus. Şi aceasta însemnează, nu a supăra şi a amârî 
pe aproapele nostru, ci a-1 ajuta cu dragă inimă, cu tot ce 
putem, şi în lipsurile cele vremelnice şi în cele ce privesc mân
tuirea sufletului sau. Să trecem pe dinaintea ochilor sufletului 
nostru iot ce a făcut Isus pentru noi, începând dela naşterea Sa 
în peştera friguroasă din Viflain, până la batjocurile, scuipările, 
pălmile, biciuirea şi moartea Sa de pe cruce şi vom înţelege, 
cum ne-a iubit El pe noi şi cum trebue să ne iubim şi noi unul 
pe altul! O, câtă fericire ar fi şi aici pe pământ, dacă ne-am  
iubi între noi, aşa cum ne-a iubit Isus! N’ar fi atunci oameni



2 0 P . L EO N  I. JVLANIT

lipsiţi până acolo, încât să n’aibă cu ce să* şi stâmpere foamea 
şi cu ce să-şi acopere golătatea; n’ar fi oameni învrăjbiţi, oameni 
desnădâjduiţi, oameni nemângăiaţi, oameni nedreptăţiţi! N’ar fi 
atâta ceartă şi nefericire în familii, atâtea duşmănii între vecini,, 
atâtea vorbe rele, atâta ură, atâta pismă, atâta răutate, nu, ci 
ar fi pace, linişte, mulţumire, dreptate, ajutorare împrumutată şi 
dragoste nefăţarnică!

Şi oare dacă oamenii cei mai mulţi nu vreau să asculte 
porunca lui Isus, de-a se iubi unul pe altul, urmează, că şi aceia 
cari o ascultă, să fie totuşi nefericiţi împreună cu ei? Nu. De 
aceea să vedem mai departe:

3. Fericirea celor ce au iubire adevăra tă  fa ţă  de aproa
pele. Insă parcă aud pe unii zicând: „Dar cum se poate trăi 
în pace şi în bună înţelegere, cu nişte oameni, cari anume vreau 
să te amărască şi anume îţi spun aşa vorbe şi anume le fac 
toate aşa, fel, ca să* ţi răscolească tot sufletul şi să-ţi pierzi toată 
răbdarea, oricâtă ai avea! ?“ — De sigur, că aceasta, fără ajuto
rul lui Dumnezeu, este chiar cu neputinţă, însă, cu ajutorul Lui, 
se poate şi aceasta. „Toate le pot în Hristos, cel ce mă întă
reşte“,— zicea sf. apostoi Pavel (Flipeni 4, 13) şi aşa trebue şi 
poate să zică fiecare creştin bun. Dacă vom avea înaintea ochi
lor sufletului nostru pe Isus Hristos cel răstignit şi dacă ne vom 
întipări bine în minte batjocurile, scuipările şi pălmuiriie, pe cari j 
le-a suferit din partea unor servitori, El, Dumnezeul cel atot- j 
puternic, în locul nostru şi pentru ispăşirea păcatelor noastre; \ 
atunci vum fi gata, să suferim orice şi vom recunoaşte, că e prea • 
puţin, tot ceea ce putem noi suferi pentru ştergerea şi ispăşirea [ 
multelor păcate, cu cari L’am vătămat! Sfinţii; şi bunii creştini, \ 
la amintirea păcatelor lor, numai atunci se puteau mângâia, J 
când puteau să sufere, ca işpăşire, ceva durere, ori batjocură, ; 
ori nedreptate!

Sf. Augustin, celor ce-1 compătimeau pentru durerea, ce 
vedeau că o are, la amintirea păcatelor sale, le zicea: aceste 
lacrimi, pe cari mă vedeţi, că le vărs, îmi sunt cu mult mai 
dulci decât toate desmierdările vieţii mele păcătoase.
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Nu zic eu, că va putea cineva ajunge dintr’odată, să şuiere 
necazurile cu bucurie, dar, cu ajutorul lui Dumnezeu, le va putea 
purta întâi cu răbdare, fără să se mânie pe acela, care i Ie va 
face. Cu vremea apoi, dacă va primi cât mai des în sufletul său 
pe Acela, care s’a rugat şi pentru cei ce L’au răstignit şi dacă 

*se va ruga şi el pentru aceia, cari îi fac rău şi le va face bine 
, pentru rău, va ajunge ca să simtă mare bucurie, că poate să 
sufere ceva pentru păcatele, cu cari L’a vătămat pe Dumnezeu 
cel ce i-a făcut numai bine!

Câtă mângâiere va simţi apoi creştinul, cel ce iubeşte cu 
adevărat pe aproapele său, ajutând şi făcând tot binele, ce îl 
poate face! Doar mai avem ocaziune de a face bine şi dacă nu 
putem da atâta milă, câtă am dori, putem totuşi să ne rugăm 
.şi să oferim lui Dumnezeu purtarea greutăţilor zilei pentru uşu
rarea acelora, pe cari am vrea să-i ajutăm! Şi cu cât vom face 
noi mai multe pentru fraţii noştri necăjiţi, cu atât şi Isus ne va 
umplea mai mult sufletul de mângâieri cereşti.

Sf. Francisc Xaveriu, pe când îşi jertfea toate puterile 
sufletului său mare, în fapte de dragoste faţă de aproapele, era 
răsplătit din partea lui Dumnezeu cu atâtea mângâieri, încât zicea 
plin de recunoştinţă: Destul, o Doamne, destul; să-mi mai ră
mână şi pentru vieaţa ceealaltă!

Să iubim pe aproapele nostru, pentrucă ne-a poruncit Isus 
şi ne-a dat întreaga Sa vieaţă, spre strălucită pildă de dragoste 
frăţească; să-l iubim, aşa cum ne-a iubit Isus pe noi, cu o dra
goste cerească, pe care Şi-a arătat’o mai ales în fapte; să-l 
iubim, făcându-i tot binele ce i-1 putem face şi vom vedea, că 
Isus nu se lasă întrecut în dărnicie: ci El ne va răsplăti şi în 
aceasta vieaţă, cu multe mângâieri, iar în cealaltă cu veşnica şi 
nestrămutata fericire. Amin.

« 30C3
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Vinerea Patimilor

NERECUNOŞTINŢA JIDOVILOR ŞI 
NERECUNOŞTINŢA NOASTRĂ

Cu sufletele îndurerate, am ascultat aseară sfintele evan
ghelii ale patimilor lui Isus. Ce potop de suferinţe şi de ocări 
a răbdat El din partea acelora, pe cari I-a acoperit de binefa
ceri! Cât a trebuit să sufere acea Inimă scumpă a lui Isus, vă» 
zându-Se răsplătită cu o nerecunoştinţa atât de mare din partea 
acelora, pe cari I-a iubit cu o iubire veşnică şi nemărginită! 
Să ne oprim astăzi la nerecunoştinţa oamenilor fată de Isus 
Hristos.

1. N erecunoştinţa Jidovilor, Nerecunoştinţa acelui popor 
fafă de Isus Hristos se va vedea mai bine, dacă vom socoti ce 
a făcut El pentru ei şi apoi cu ce a fost răsplătit. De dragul 
lor, pentru mântuirea lor, S’a coborît din cer, a luat trup ome
nesc, supus la toate durerile şi a voit să petreacă în mijlocul 
lor 33 de ani, pentru ca să-i înveţe, prin pilda Sa şi prin cu
vântul Său, calea ce duce la cer. De dragul lor a voit să Se 
nască sărac şi să trăiască toată vieata sărac, pentru ca toţi să 
poată învăţa dela El. Şi cât a ostenit, în timpul celor trei ani 
de apostolie, cutreierând oraşele şi satele tării lor. Nici frigul, 
nici arşiţa, nici ploaia, nici vânturile, nici praful drumurilor, nici 
truda călătoriei pe jos, nu L-au putut opri să le vestească evan
ghelia mântuirii. Şi umblând, a făcut bine tuturor: a mângâiat 
pe cei întristaţi, a vindecat pe cei bolnavi, a curăţit pe cei le
proşi şi chiar mor|i a înviat, de dragul lor. De aceea pune sf. 
Biserică în gura lui Isus aceasta mustrare duioasă: „Poporul 
meu ce ţi-am făcut ? sau cu ce te-am supărat ? Pe orbii tăi i-atn 
luminat, pe cei leproşi i-am curăţit şi pe bărbatul, ce era în pat, 
l-am îndreptat. Poporul meu ce ţi-am făcut ? Şi cu ce mi-ai răs
plătit? In loc de mană cu fiere; în loc de apă cu oţet; în loc 
ca să mă iubiţi, pe cruce m’aţi pironit“.

Iată, cu ce I-au răsplătit atâta iubire, atâtea binefaceri! 
Dar cum poate ajunge inima omenească ia atâta nemulţumire:
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la atâta ură? Pentrucă din ură L-au dat pe Isus lui Pilat, ca 
să-L răstignească. Poate că fiecare dintre noi se gândeşte, că, 
dacă ar fi trăit atunci, nu s’ar fi însoţit la fărădelegea Jidovilor, 
ci ar îi rămas cu Isus şi ar îi mers cu Isus şi în temniţă şi la 
moarte. Poate că aşa ne gândim, însă purtarea noastră faţă de 
Isus poate că e tot aşa ca a Jidovilor, cari L-au răstignit. Să 
cercetăm puţin faptele noastre şi să vedem:

2 N erecunoştinţa noastră fa ţă  de Isus. El ne-a iubit şi 
pe noi ca şi pe aceia şi tot ce a făcut pentru ei, a făcut şi 
pentru noi. Şi pentru noi S’a făcut om şi pentru noi S’a născut 
om sărac şi a trăit sărac. Şi pentru noi a răbdat truda aposto
liéi. Şi ce e mai m ult: noi ştim că, pentru noi şi a noastră mân
tuire, a voit El să rabde atâta nerecunoştinţă din partea Jidovilor. 
Pentru noi şi a noastră mântuire, a voit El să rabde ocări, scui- 
pări şi palme. Pentru noi, pentru păcatele noastre şi în locul 
nostru, a voit El să rabde bătăi, lovituri, cruce şi moarte.

Dar va zice cineva: este adevărat, că toate aceste le-a răb
dat Isus din dragoste faţă de noi, dar noi n’am fost nemulţu
mitori faţă de El, ca şi Jidovii. O cât ar fi de bine, să fie ade
vărat aceasta, dar numai puţin dacă vom sccoti mai bine, atunci 
vom găsi, că noi am fost şi mai nemulţumitori decât aceia. 
Intr’adevâr, fiecare păcat greu pe care I-afti făcut, a fost o nouă 
răstignire a lui Isus. Şi oare nu păcatele noastre sunt cauza pa
timilor lui Isus ? Nu trufia, fala noastră, a fost pentru care a su
ferit El încununare de spini ? Oare nu destrăbălarea noastră a fă
cut să fie biciuit, până ce tot trupul Său preasfânt a fost numai răni 
şi sânge?

Nu căderile noastre în păcat L-au făcut să cadă sub greu
tatea crucii? Nu păcatele noastre L-au pironit pe cruce? Da, 
păcatele noastre L-au răstignit. Şi noi am ştiut mai bine, pe 
cine supărăm, decât mulţi dintre Jidovi. Şi Isus nu ne-a pe
depsit, după cum meritam, ci ne-a aşteptat şi ne aşteaptă încă 
Şi parcă ne întreabă întristat: „poporul meu, ce ţi-am făcut ? 

•sau cu ce te-am supărat ?* Ce v’am făcut, de tot pe mine le 
descărcaţi toate? Şi dacă nu vă ascultă copiii şi dacă nu vă pu
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teţi înţelege cu vecinii şi dacă nu vă merge bine boul în jug; 
orice neplăcere aveţi, tot pe mine mă supăraţi. Când vom înţe
lege odată glasul lui Isus? Când vom cunoaşte iubirea Lui? 
Când vom înceta, a-L mai supăra? Când vom începe a-L iubi?

Dragii mei, toate au o margine. Isus prea mult ne-a aş
teptat şi, dacă noi rămânem în răutăţile noastre, El ştie să iie 
şi drept şi dreptatea cere ca răul să îie pedepsit. Să ascultăm 
glasul lui Isus şi să începem de acum a-L iubi, ţinând poruncile 
Lui, ca, faţă de noi, să-şi arate mila şi iubirea, acum şi tot
deauna şi în vecii vecilor. Amin.

Prima zi de pa»ti

ZIUA ÎNVIERII, ZI DE BUCURIE
PENTRU BISERICA DOMNULUI

Postul mare întreg şi mai ales săptămâna cea din urmă, 
săptămâna cea „mare“ învedera jalea adânc simţită, de care era 
stăpânită Biserica Domnului. Toate slujbele sfinte, citirea sfin
telor evanghelii, în cari se istoriseau patimile Mântuitorului, 
amuţirea clopotelor şi mai ales slujba prohodului, au umplut de 
jale, adânc simţită, inimile noastre. Era jalea Bisericii, care, cu 
tot dreptul, putea să rostească cuvintele prorocului: „O, voi toţi, 
cari treceţi pe cale, vedeţi dacă este durere ca durerea mea“. 
Dar iată, că durerea dispare, jalea întru bucurie se întoarce. 
Biserica, care, prin cântările ei, până ieri ne îndemna, să ne 
batem piepturile cu jale, de ieri din zori ne strigă: să ne vese
lim popoare. Iar dacă întrebăm, că pentru ce trebue să ne vese
lim, tot Biserica ne răspunde : „Hristos a înviat din morţi, cu 
moartea pe moarte călcând“ . . .  e „ziua învierii“, deci „să ne 
veselim popoare“.
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La această bucurie a Bisericii, trebue să mai adăogăm una. 
Mulţi dintre fiii ei, cari până acum zăceau în mormântul păcă

li tului, s’au sculat, au părăsit acel mormânt, sculându-se şi înviind, 
■ pentru vieata cea după dar, aşa că astăzi, cu multă bucurie, 

poate zice: trebue să ne veselim, fiindcă aceşti fii ai mei, cari 
pierduţi au fost, s’au aflat, iar morţi fiind, au înviat.

Se bucură Biserica în ziua învierii, întâi pentru învierea 
cea după trup a dumnezeescului ei întemeietor, iar în locul al 
doilea pentru învierea după suflet a fiilor ei.

I.

Biserica se bucură cu prilejul învierii după trup a dum- 
nezeescului întemeietor, pentru dragostea ce nutreşte faţă de El. 

' Nu este mireasă, care să-şi iubească mai mult mirele şi nu este 
mamă, să-şi iubească mai mult copilul ei, de cum îşi iubeşte 
Biserica Mirele şi Răscumpărătorul ei. Ea-L iubeşte pentru El 
însuşi, fiindcă El, ca Dumnezeu şi om, este vrednic de iubire 
nemărginită. Ea-L iubeşte în semn de mulţumită pentru darurile 
şi binefacerile, ce se revarsă din mâinile Lui asupra ei, toate 
acestea în măsură nemărginită. Ce n’a făcut pentru ea? Ce nu 
a suferit pentru ea? Ce putere i-ar fi putut da şi nu i-a dat? 
*€ât de multe şi cât de mari mijloace ale darului a depus în 
mâinile ei ? Dacă iubim în mare măsură o persoană, ne bucu
răm când vedem, că toate-i merg bine şi bucuria noastră creşte, 
pe măsură ce vedem că acea persoană răsbeşte în lupta pentru 
bogăţii şi cinste. Cum să nu se bucure Biserica la Paşti, când 
după multe umiliri şi batjocuri, după îndelungate suferinţe şi 
ruşinoasă moarte, vede cum Isus se ridică glorios din mormânt, 
încununat cu mare mărire?

Biserica se bucură de învierea lui Isus pentru multele da
ruri, pe cari le datoreşte Mântuitorului. Să ne gândim numai 
putinei, ce s’ar fi întâmplat cu Biserica, dacă Isus nu ar fi înviat 
din morţi ? Ar fi putut ea câştiga credincioşi ? De sigur nu. Cine 
ar fi crezut în dumnezeirea întemeietorului ei ? De sigur Biserica 
ar fi murit încă în faşe. însuşi apostolii şi ucenicii Mântuitorului, 
încă atât de slabi în credinţă, ar fi cutezat a vesti dumnezeirea
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lui Isus cel răstignit? Şi dacă ar îi propovăduit-o, s’ar îi găsit 
cineva, să-i creadă ? Nu ar îi fost socotiţi de mincinoşi şi înşe
lători, atât de Jidovi, cât şi de păgâni? Numai învierea din morţi 
a Mântuitorului i-a îăcut pe oameni să creadă cele spuse de 
apostoli şi aşa să se lăţească Biserica pe întreg rotogolul pă
mântului.

Se bucură Biserica de învierea lui Isus, pentrucă prin asta 
îşi vede asigurată existenţa, până la sfârşitul veacurilor. Mân
tuitorul a promis Bisericii, că „porţile iadului nu o vor birui“. 
Aceasta promisiune îşi capătă siguranţa din învierea întemeie
torului. După ce, prin înviere, El şi-a dovedit dumnezeirea, 
Biserica, în cursul tuturor greutăţilor şi prigonirilor celor mai 
sălbatice, se poate mâi gâia, zicând: „Duşmanii mei pot să folo
sească toate puterile, pentru a mă nimici, ei nu vor reuşi, 
fiindcă Isus mi-a promis, că mă va apăra împotriva tuturor 
duşmanilor, până la sfârşitul veacurilor. Această promisiune este 
vrednică de deplină încredere, fiindcă, prin învierea din morţi, 
Mântuitorul a pus pecetea dumnezeirii pe persoana şi învăţă
tura Sa“.

Se bucură Biserica de învierea Mântuitorului, pentrucă 
adevărată şi dumnezeascâ este credinţa şi învăţătura ce i-a în- 
credinţat. Credinţa, pe care ea o propovădueşte, a primit-o dela 
întemeietorul ei, care este Fiul lui Dumnezeu. Ea va ţinea, în 
toaiă întregimea ei, această învăţătură, fiindcă are asigurat aju
torul Mântuitorului; care zicea: „iată eu cu voi sunt, până la 
sfârşitul veacurilor“. Mântuitorul a asigurat Bisericii Sale aju
torul Spiritului sfânt pentru toate timpurile. După cum este cu 
neputinţă, ca Isus şi Spiritul sfânt să greşească şi să ducă în 
rătăcire, tot aşa cu neputinţă este, ca Biserica să se abată dela 
învăţătura încredinţată ei de Mântuitorul lumii.

In sfârşit, Biserica trebue să se bucure pentru puterea ce a 
primit pentru mântuirea oamenilor. Hristos a rânduit, ,ca Bise
rica să-I ţină locul pe pământ, dându-i puterea să-I propovă
duiască învăţătura, să aducă sf. jertfă a legii noi, să admini
streze sfintele taine; cu un cuvânt, să iacă toate cele de lipsă 
pentru mântuirea oamenilor. Tot ce desleagă ea pe pământ, este
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deslegat şi în cer. Până când mai marii pământului au putere 
asupra trupului omenesc şi asupra vremurilor, Biserica are putere 
asupra sufletelor şi a veşniciei. Nu este păcat atât de mare, pe 
care ea nu l’ar putea ierta. Ea închide porţile iadului şi deschide 
porţile împărăţiei cerurilor. Cum să nu se bucure Biserica, când 
îşi dă seama de puterea, pe care a aşezat-o Mântuitorul în mâi
nile ei — şi cum să nu ne bucurămnoi, când ne dăm seama, că 
suntem fii credincioşi ai unei biserici, care are din belşug mij
loacele de lipsă pentru mântuirea noastră?

II.

Biserica se bucură de învierea după trup a Mântuitorului, 
care aduce învierea după suflet, învierea sufletească a fiilor ei.

Să privim* în lumina credinţei noastre, starea nefericită, în 
care se află aceia, cari sunt morţi sufleteşte, cari sunt încă sub 
greul păcatului de moarte. Poate ii Dumnezeu îndestulii cu ei ? 
Pot fi pe placul lui Dumnezeu aceia, cari au dispreţuit, cari au 
vătămat, pe Dumnezeu, cari s’au răsvrătit împotriva Lui? Şi câtă 
vreme gem sub greul păcatului, pot câştiga vrednicii înaintea lui 
Dumnezeu? Nici decum. Să faci oricât bine, să deprindă cele 
mai eroice virtuţi, fiind lipsiţi de vieaţa suprafirească, de vieaţa 
după dar, ei sunt asemenea mortului, care nu se poate mişca 
dintr’un loc în altul. Câtă vreme ei sunt în păcat, lucrurile lor 
bune, posturile, ajunurile, rugăciunile, milosteniile, toate sufe
rinţele şi greutăţile, pe cari le îndură, nu au nici o valoare şi 
sunt pierdute pentru veşnicie. Ba, ce-i şi mai mult! Ei sunt în 
primejdia, de a fi pierduţi pentru totdeauna, dacă trăiesc în 
păcate timp mai îndelungat, fără a face pocăinţă.

Dar acum, când Biserica vede că atâţia fii ai ei, cari până 
acum trăiau în păcate grele, se smulg, prin o reînviere sufle
tească din mormântul păcatului, să nu se bucure ea, mama cea 
hună, care doreşte atât de mult întoarcerea, care nu vrea moartea 
păcătosului, ci să se întoarcă şi să fie viu? Văduva din Naim, 
Pe al căreia singur fiu îl sculase din morţi Isus Hristos, de 
sigur nu s’a bucurat de învierea fiului ei mai mult, decât Bise
rica, văzând învierea sufletească a fiilor ei, morţi sufleteşte.
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Bucuria ei se tâlcueşte şi pe urma negrăitelor haruri, din 
cari se împărtăşesc fiii ei reînviaţi sufleteşte. Ei dobândesc dela 
Domnul iertarea păcatelor şi deodată cu aceasta scapă şi de 
pedeapsa veşnică, ce se cuvine păcatului. Ei îşi redobândesc 
toate meritele (vredniciile), pe cari le-au pierdut prin păcat, 
putând câştiga nouă vrednicii pentru vieaţa veşnic fericită. Ei 
devin iarăşi fiii lui Dumnezeu şi moşteni ai împărăţiei cereşti.

Iată dar, cât de firească este bucuria Bisericii, cu prilejul 
sfintelor sărbători a Paştilor. Această mamă, a cărei inimă e 
numai dragoste, se bucură şi se veseleşte, văzând că mulţi fii 
ai ei, la vreme potrivită, părăsesc calea cea largă, ce duce la 
pieire şi apucă pe calea cea strâmtă, ce duce la fericire fără de 
sfârşit. Hristos a înviat din morţi, vesiliţi-vă popoare. Amin.

A doua zi de paşti

ZIUA în v ie r ii, z i d e  în t r is t a r e  
PENTRU BISERICĂ

In cuvântarea de ieri v’am arătat bucuria, de care este cu
prinsă Biserica Domnului, cu prilejul marelui praznic al învierii 
Mântuitorului. Ea se bucură, fiindcă Hristos a înviat din morţi, 
cu moartea Sa pe moarte călcând, pentru ca să reverse asupra 
ei din bogăţia fără margini a harurilor sale. După învierea Mân
tuitorului biserica îşi ia începutul în lume, unde va rămânea 
până la şfârşitul veacurilor. învierea Mântuitorului chezăşueşte 
adevărătatea credinţei şi a învăţăturii ei dumnezeeşti. Numai 
după înviere a fost ea înzestrată de dumnezeescul ei întemeietor 
cu puterea de lipsă, pentru a duce sufletele la mântuire. Se mai 
bucură Biserica, fiindcă fiii ei, cari erau sub greul păcatului, 
neputând câştiga vrednicii, erau în primejdia de a fi pierduţi 
pentru toată veşnicia, dar prin învierea lor sufletească, ajung
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să dobândească haruri nespus de mari, căci ei dobândesc ier
tarea păcatelor şi scapă de pedeapsa osândei veşnice, de care 
s’au făcut vrednici prin păcat, îşi redobândesc toate vredniciile 
pierdute prin păcat, devenind din nou fiii lui Dumnezeu şi moş
tenii împărăţiei cerurilor. Toate acestea aduc bucurie Bisericii 
Domnului.

Dar în aceeaşi vreme, Biserica, cu prilejul praznicului în
vierii Domnului, are parte nu numai de bucurie, ci şi de întris
tare. Să vedem ce pricinueşte supărare, pentru ce se întristează 
Biserica, cu prilejul acestui mare praznic?

I.
Se întristează-Biserica, fiindcă unii dintre fiii ei întrelasă 

a împlini porunca, care pe toţi ne obligă să ne mărturisim şi 
cuminecăm.

După cum bine ştie orice creştin, este o lege a sf. Biserici» 
care îndatoreşte pe fiecare creştin ajuns la vârsta priceperii, ca 
barem odată în an, în vremea sf. paşti, să se spovedească, 
pentru ca să poată primi sf. Cuminecătură, pentru ca să se împăr
tăşească. Pentru ca să primim sf. Cuminecătură cu vrednicie, trebue 
să fim curaţi de orice păcat, mai ales de păcate grele, de pă
cate de moarte, iar pentru a putea primi cu vrednicie sf. îm
părtăşanie, este un cbiceiu a toată lumea, a merge nu numai 
la împărtăşanie, ci şi la mărturisire. Cel ce întrelasă a împlini 
porunca, de a se cumineca la paşti, face păcat de moarte, iar 
dacă acesta stărue în neascultarea lui de biserică, poate să i se 
denege înmormântarea bisericească. Acei creştini, cari nu merg 
la spovedanie şi cuminecare nici la paşti, dau dovadă că şi-au 
pierdut orice sentiment religios, ba poate că şi-au pierdut chiar 
şi credinţa, căci întradevăr arată mare degenerare, cel ce nu 
merge nici barem odată în an, pentru ca să facă din destul în
datoririi, pe care o are, întru cât este creştin. Acest soiu de 
nefericiţi de obiceiu au un sfârşit tragic. Biserica se teme de 
aceasta. Pentru aceea supărarea ei, când vede că unul sau 
altul dintre fiii ei întrelasă a primi sfintele taine. Pentru ea este 
mare supărarea, pentru aceea oftează cu prorocu!: „Fii am născut 
Şi am înălţat, iar aceia s’au lepădat de mine". (Isaia 1, 2).
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II.

Se întristează Biserica, fiindcă mulţi dintre fiii ei primesc 
sf. taine cu nevrednicie. Dacă cumpănim bine lucrul, vom alia 
că numărul celor ce nu primesc sf. taine la paşti, este mai ne- 
înse nnat decât al acelora, cari le primesc cu nevrednicie. Mulţi 
merg la spovedanie, dar cum se spovedesc? Fără părere de rău 
de păcate şi fără propusul de îndreptare. Lor nu le pare rău, 
că au păcătuit, nu se gândesc să părăsească calea păcatului, nu 
sunt hotărîţi să încunjure tovărăşia rea, să nu blesteme, să nu 
se îmbete, să se ferească de a rosti vorbe necurate şi a cânta 
cântece murdare, ei nu sunt hotărîţi să dea înapoi lucrul furat, 
ori să despăgubească pe cei ce i-au păgubit, nu iartă ’pe cei 
ce le-au greşit şi păstrează în inima lor duşmănie.

Sărmanii de ei. Nu-şi ispitesc cum se cuvine conştiinţa, 
ceea ce face ca mărturisirea lor să nu fie întreagă. Nu-şi toc
mesc spovedaniile rele de mai înainte, ba de multe ori cu voia 
lasă anumite păcate grele... şi alte lucruri de acestea, cari fac 
spovedania lor nevrednică. In starea aceasta ei merg şi se îm
părtăşesc, prin ce se fac vinovaţi de un îndoit sacrilegiu. Săr
manii de ei. Starea lor este mai tristă după împărtăşanie decât 
înainte, fiindcă ei nu numai că au sarcina picatelor de mai 
înainte, ci la aceea au mai adaos două păcate grele. Cel ce se 
împărtăşeşte fără vrednicie, păcătueşte mai greu decât jidovii, 
cari au călcat în picioare sângele, vărsat pe pământ, al Mântui
torului. Spovedania este o judecată de desîegare, dar cel ce o 
primeşte fără vrednicie, din judecată de deslegare o schimbă 
în judecată de osândă, după cuvântul sf. apostol Pavel, care zice: 
»Cel ce mănâncă şi bea cu nevrednicie, judecată lui îşi mănâncă 
şi-şi bea“ (1 Cor. 11, 29). Ba mai sunt şi de aceia, cari îşi fac 
spovedania de paşti numai pentru ochii lumii, deci de sigur 
cu nevrednicie. Când ne gândim la toate acestea, ne mai putem 
îndoi că biserica se suoâră, văzând că atâţia fii de ai ei, pe 
care trebue să-i mântuiască, nu se lasă mântuiţi şi mijloacele, 
rânduite spre mântuirea lor, le folosesc spre pierzare şi osândă ?
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III.

In sfârşit, se întristează Biserica, fiindcă mulţi dintre fiii ei, 
după ce prin împărtăşirea cu sf. taine s’au smuls din robia pă
catului, în scurtă vreme cad din nou. Din sfintele scripturi citim, 
că după ce a scos Dumnezeu poporul ales din robia Egiptului, 
după o călătorie îndelungată prin pustie, în sfârşit a ajuns în 
pământul făgăduinţii. Ajuns la râul Iordanului, au văzut că râul 
era plin de apă »întru toată matca sa, ca în zilele secerişului 
de grâu“. Dar dintrodată »apele cele ce curgeau în sus, au 
stătut închegate de departe foarte“ şi erau cât munţii de înalte, 
încât se vedeau de departe, .iar cele ce curgeau din jos, au curs 
în marea Arabiei, marea sărată, până ce a scăzut de tot“. Şi a 
secat Domnul Dumnezeu apa Iordanului, până ce a trecut întreg 
poporul, cum făcuse şi cu Marea Roşie, dar după ce a trecut 
poporul, când ei „şi-au pus picioarele pe pământ, s’a aşezat apa 
Iordanului la loc şi curgea, ca şi mai înainte, până sus, ase
menea cu ţârrnurii“ (Isus Navi 3, 16: 4, 18). Acelaş lucru se 
poate spune şi despre mulţi creştini de ai noştri. La paşti ei 
primesc sfintele taine, se curăţă de păcat. Dar abia au trecut 
sărbătorile... când apele păcatului curg iarăşi, ca mai înainte: 
beau şi se îmbată, se ceartă, ţin mânie, blestemă, înjură, se fac 
vinovaţi de necurăţie. Se fac vinovaţi de toate păcatele. . .  ca şi 
mai înainte. Rogu-vă, spuneţi, nu-i aşa? Nu sunt mulţi, chiar 
între cei ce mă ascultaţi acum, cari trebue să recunoască, că, 
după spovedania şi împărtăşania de paşti, în scurtă vreme s’au 
întors din nou la vieaţa lor păcătoasă de mai înainte? Ce fel de 
întoarcere este aceea, care ţine numai câteva ceasuri, ori numai 
câteva zile, după ce ştiut este, că la puţini ţine întoarcerea cu 
săptămânile? Ce pot aştepta dela Domnul, cei ce în telul acesta 
se întorc la vieaţa păcătoasă de mai înainte. De sigur nu pot 
■aştepta altceva, decât să-i ajungă pedeapsa, cum a ajuns pe 
regele Saul şi pe Balaam, cari s’au întors iarăşi la fărădelegile lor.

Acum gândiţi-vă. Când sfânta Biserică, care atât de mult 
poartă la inimă binele fiilor săi, vede că aceştia, îndată după 
mărturisirea şi împărtăşirea de paşti, cad în aceleaşi păcate, ca
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şi mai înainte, ori poate în păcate şi mai mari şi mai grele, 
poate să nu se supere? Să nu plângă şi să nu se tânguiască, 
văzând cât de primejduită este mântuirea acelora, pentru cari 
dumnezeescul Mântuitor Şi-a vărsat sângele pe lemnul crucii?

Dacă suntem, sau vrem să iim, buni creştini, va trebui să 
ne străduim din toate puterile, a scuti biserica de astfel de su
părări. Să ne străduim, a prăznui învierea noastră sufletească, 
care trebue să fie o icoană fidelă a învierii trupeşti a Mântui
torului nostru. Ne-am curăţit inimile prin taina spovedaniei şi 
am primit în suflete trupul şi sângele Mântuitorului. Să ne stră
duim, a păstra darul sfinţitor al Domnului cu cea mai mare grijă, 
slujind lui Dumnezeu, cu credinţă neclintită, în toate zilele vieţii 
noastre, pentru ca să ne învrednicim, a prăznui paştile veşnice 
întru împărăţia cerurilor. Amin.

Dumineca Tomii

(OMILIE)

După ce Mântuitorul a fost prins, bătut, chinuit, biciuit şi 
răstignit pe lemnul crucii, apostolii şi ucenicii, de frica Jido
vilor, nu au ieşit la lume, nu s’au arătat în mijlocul poporului, 
ci s’au adunat în foişorul, unde au mâncat cu Isus cina cea mai 
pe urmă, stând acolo cu uşile încuiate. Duminecă, în ziua în
vierii, dintrodată se arată Isus în mijlocul apostolilor şi, arătân- 
du-le mâinile cu ranele cuielor, vorbeşte cu ei, dovedindu-le că 
El este şi că a înviat din morţi. Dar pe când se arătase în 
aceasta zi Mântuitorul, unul dintre apostoli, sf. Toma, nu era de 
faţă. Când vine şi Toma, apostolii îi spun că au văzut pe Dom
nul, dar el nu crede, deşi aceştia îi istorisesc ce Ie-a spus 
Domnul şi cum Ie-a arătat ranele cuielor. In dumineca urmă
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toare, la opt zile dela înviere, de data asta fiind şi Toma de 
fată, fiind şi acum uşile încuiate, se arată din nou Mântuitorul, 
când apoi vindecă necredinţa lui Toma.

Anul trecut v’am vorbit despre cea dintâi arătare a Mân
tuitorului, promiţând că de data asta voiu vorbi despre a doua 
arătare. Mă tin de făgăduinţă. Voiu vorbi despre arătarea lui Isus, 
când era şi Toma de faţă.

I.

Sf. evanghelie ne spune, că „după opt zile, iarăşi erau 
înlăuntru ucenicii lui şi Toma cu ei. Venit-a Isus, fiind uşile încu
iate şi a stătut în mijloc şi a zis: Pace vouă“. Sărmanul Toma. 
Deşi apostolii istorisesc, cum au văzut pe Domnul, precum şi 
aceea că ce le-a spus, el rămâne statornic în necredinţa lui. De 
sigur ar fi rămas în acea necredinţă timp şi mai îndelungat. 
Poate în aceeaşi stare l-ar fi ajuns şi ceasul morţii, dacă nu i-ar 
ii venit în ajutor Mântuitorul. Cu noi încă se poate întâmpla, să 
cădem în păcat şi să rămânem în păcat. Ne putem scula ? Putem 
noi părăsi păcatul ? Singuri, răzimati numai pe puterile noastre, 
nu o putem şi nu o vom putea face niciodată. Am rămânea în 
păcatele noastre pentru totdeauna, dacă nu ne-ar întinde mâna 
Sa, dacă nu ne-ar întinde ajutorul darului Său preabunul şi prea- 
milostivitul Dumnezeu. O ştim aceasta aşa de bine unul fiecare 
din păţania sa. Cât de mulţumitori trebue să fim şi cât de mult 
trebue să lăudăm bunătatea şi milostivirea dumnezeească, care, 
după ce am căzut, ne-a venit într’ajutor şi ne-a sculat, ne-a 
ridicat.

Mântuitorul de data asta căuta un singur apostol, cu toate 
acestea se arată şi celorlalţi, se arată tuturor apostolilor. Pentru 
ce? De sigur pentru ca să dea prilej lui Toma, care păcătuise 
în prezenţa tuturor, ca să repare în prezenţa aceloraşi. . .  pentru 
ca el, care, prin necredinţa lui, a pricinuit mare supărare tuturor 
apostolilor, prin mărturisirea credinţei lui, să le procure bucuria 
tuturora. De câte ori nu se întâmplă, că prin purtarea noastră 
am smintit pe mai mulţi. Dacă vrem să facem dindestul pentru 
acea sminteală, va trebui ca să deprindem, cu toată sârguinţa şi
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cu toată râvna şi căldura, virtuţile potrivnice acelei sminteli, 
pentru ca, pe aceasta cale, să reparăm răul, de care ne-am făcut 
vinovaţi prin sminteală.

Isus a stătut în mijlocul lor şi a zis: „Pace vouă“. Prin 
aceste cuvinte se arată, că ucenicii Mântuitorului vor avea pace 
întru ei, numai dacă Isus va fi în mijlocul lor. Altcum nu poate 
fi vorba de adevărată pace. Acest adevăr este de covârşitoare 
însemnătate şi pentru noi. Dacă Isus nu îşi va aşeza lăcaşul în 
inimile noastre, dacă nu El va fi centrul, dacă nu El va îi ţâţâna, 
în jurul căreia să se învârtă toate dorinţele şi străduinţele noa
stre . . . ,  nu vom avea adevărată pace niciodată. Experienţa de 
toate zilele ne învaţă, că dacă centrul dorinţelor şi aspiraţiunilor 
noastre este neorânduita dragoste de sine; ne pierdem pacea 
sufletească, primind în schimb numai nelinişte şi necazuri. Chiar 
pentru acea să ne străduim a avea pe Isus pururea cu noi, să-L 
facem pe El scopul tuturor aspiraţiunilor, vorbelor şi faptelor 
noastre şi să nu încetăm a-I zice: „Isuse, totul din dragoste faţă 
de Tine“.

II.

După aceea a zis Isus lui Toma: „Adu-ţi degetul încoace 
şi vezi mâinile mele; şi adu-ţi mâna şi o pune în coasta m ea: 
şi nu fi necredincios ci credincios“. Către cine se întoarce Isus ? 
Către Toma. Pentru ce se întoarce numai către el ? Pentru ca să 
arate că a venit numai pentru el. O, cât de bun este Domnul. 
E vorba de un singur om, de un singur suflet şi iată că-1 cer
cetează, pentru ca să-l mântuiască. La fel trebue să facem şi noi. 
Nu trebue să ne purtăm cu indiferenţă, cu nepăsare, faţă de cei 
greşiţi. Să nu ne purtăm cu nepăsare, mai ales faţă de aceia, a 
căror grijă sufletească cade în sarcina noastră. Mai ales părinţii 
să fie cu mare băgare de seamă şi să nu cruţe nici o osteneală, 
când e vorba de binele sufletesc al copiilor lor. Stăpânii să nu 
fie cu nepăsare faţă de aceia, cari sunt în serviciul lor. Ei trebue 
să poarte grija lor şi în ceea ce priveşte mântuirea sufletului. 
Cum ne purtăm faţă de aceia, cari ne-au vătămat prin ceva? 
Vorbim cu ei? Dăm ceva semne de împăcare? Să nu uităm că
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acei creştini, cari nu iartă pe cei ce i-au vătămat, sunt lipsiţi de 
unul dintre cele mai de frunte semne, de pe cari se poate cu
noaşte adevăratul creştin.

Mântuitorul aşteaptă dela Toma, nu numai să privească 
ranele, ci să le atingă şi să nu mai fie necredincios, ci credincios. 
Cât de mişcătoare este purtarea lui Isus faţă de Toma! Ca şi 
când ar zice: eu ştiu ce ai zis şi ce ai cerut, pe când nu eram 
-de faţă, pentru ca să crezi. Vino de vezi şi atinge rănile mele 
şi apoi să iii credincios. Pe calea asta de o parte îl mustră, 
după cum se cuvine, dar în aceeaşi vreme îi şi vindecă necre
dinţa. Isus şi-a ajuns scopul, căci Toma numai decât răspunde, 
zicând: „Domnul meu şi Dumnezeul meu“. Prin aceste cuvinte 
el arată, ce se petrece în inima lui. Acolo este un amestec de 
durere şi dragoste. Durerea şi dragostea nu-1 lasă să spună 
multe vorbe. Dându-şi seamă de greşeala de care se făcuse 
vinovat, se simte cuprins de un simţemânt de adâncă ruşine şi 
simţită părere de rău. Aducându-şi aminte de dragostea lui 
Isus şi dându-şi seama că s’a făcut vrednic de neplăcerea Lui, 
inima lui se umple de cea mai arzătoare dragoste. La fel trebue 
să fie şi inima noastră, de câte ori ne aducem aminte de păca
tele noastre şi dragostea Domnului. Un fel de amestec de ruşine, 
de frică şi dragoste. Toma îi zice Mântuitorului: „Domnul meu“, 
prin ce dovedeşte că se teme de EI. Ii mai zice: „Dumnezeul 
meu“, prin ce arată că-L iubeşte. Noi încă mărturisim, cel puţin 
cu buzele, că Hristos este Domnul şi Dumnezeul nostru. Dar, 
dacă El este Domnul nostru, pentru ce nu ne temem a-L vătăma 
prin păcatele noastre şi dacă e Dumnezeul nostru, pentru ce 
nu-L iubim mai pe sus de ori ce?

In sfârşit Isus zice lui Toma: „Pentrucă mă văzuşi, Tomo, 
crezuşi: fericiţi cari nu au văzut şi au crezut“. Cuvintele lui 
Isus sunt lămurite. El nu are cuvinte de laudă pentru Toma. 
Nu-1 poate lăuda pentru credinţa iui, fiindcă aceea nu-i vrednică 
de laudă. Toma spune că va crede, numai dacă cu simţurile sale 
se va convinge despre adevăr. El nu crede şi nu vrea să creadă 
«puselor apostolilor, pentru aceea, în loc de a-1 lăuda, Mântui
torul îl dojeneşte. Se făcuse Toma vrednic de această dojanâ,
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fiindcă a spus că nu va crede, numai dacă va vedea şi atinge 
cu mâinile lui rănile Mântuitorului. Hristos însă numeşte fericiţi 
pe aceia, cari nu au văzut şi au crezut. Intre cei numiţi fericiţi 
trebue să ne socotim şi pe noi, fiindcă nu am văzut pe Mân
tuitorul înviat, dar cu toate acestea credem în El şi credem tot 
ceea ce El a descoperit şi, prin sfânta lui Biserică, ne pune 
înainte, să credem. Această credinţă, care se întemeiază pe auto
ritatea Bisericii, este cu mult mai sigură, decât dacă s’ar înte
meia pe văzul şi auzul nostru. Pentru ce? Pentrucă simţurile 
noastre ne pot înşela, dar Biserica nu se poate înşela, fiindcă este 
temelia adevărului.

Să mulţumim tui Dumnezeu, că ne-a învrednicit să facem 
parte din adevărata Biserică a lui Hristos. Să credem cu tărie 
tot acea ce Dumnezeu a descoperit şi, prin sf. Biserică, ne pune 
înainte, să le credem de adevărate. Să ţinem cu tărie la credinţa 
noastră, pentru care gata să fim, în ori ce vreme, a da totul, 
dacă s’ar cere, chiar şi vieaţa noastră. Prin o astfel de credinţă, 
ajungem să putem fi înşiruiţi între aceia, despre care zicea 
Mântuitorul că sunt fericiţi, fericiţi aici şi fericiţi în vieaţa cea 
după moarte. Amin.

Dumineca mironosiţelor

OMILIE
Domnul nostru Isus Hristos adeseori a spus, nu numai prie

tenilor, ci şi duşmanilor Săi, că a treia zi va învia din morţi. „A 
început Isus a spune ucenicilor săi, că trebue să meargă în Ie
rusalim, şi multe să pătimească dela bătrâni şi deia arhierei şi 
dela cărturari, şi să fie omorît, şi a treia zi să învieze“. (Mt. 
16, 21). „Precum Iona a fost în pântecele chitului trei ziie 
şi trei nopţi: aşa va îi Fiul omului în inima pământului trei
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zile şi trei nopţi“. (Mt. 12, 40). „Dărâmaţi biserica aceasta, şi 
In trei zile o voiu ridica“, (Io. 2, 19), zicea Isus despre biserica 
trupului său. Că Isus spunea curatul adevăr, am văzut din cu- 
vântările ţinute cu prilejui sfintelor paşti. Trupul lui preasfânt 
vineri seara a fost luat de pe cruce şi aşezat într’un mormânt 
nou de piatră. Jidovii au pecetluit mormântul şi au pus soldaţi 
de strajă, aşa ca nimenea să nu poată fura trupul Mântuitorului 
şi apoi să spună că a înviat. Duminecă, dis-de-dimineaţă, Isus 
ieşi din mormânt. Străjerii au fost martorii învierii Lui. Ceva mai 
târzior, au sosit la mormânt şi femeile cucernice, cari veniră 
pentru ca să ungă trupul Mântuitorului, după obiceiul jidovilor. 
Ele nu au mai găsit pe Isus în mormânt, ci au aflat lângă locul, 
unde a fost înmormântat Isus, un înger, care le-a spus că Isus 
a înviat, îndemnându-Ie să meargă şi să spună apostolilor că 
ii se va arăta în Galilea.

Să vedem ce învăţături putem scoate din vizita muierilor 
■purtătoare de mir la mormântul Mântuitorului. Care sunt femeile 
purtătoare de mir şi ce fel de femei sunt ele? Pe unele le po
meneşte sî. evanghelie de astăzi. Cea dintâi între ele, Maria 
Magdalîna. Aceasta, până la o vreme, era o mare păcătoasă, un 
iei de femeie stricată, cunoscută de cei din împrejurimile acelea- 
O vedem târziu căzând la picioarele Mântuitorului, unde plân
gând cu amar, prin lacrimile ei de adevărată pocăinţă, şi-a 
spălat păcatele, a dobândit dela Domnul iertarea păcatelor, prin 
cunoscutele cuvinte: „lartă-ţi-se ţie păcatele“, cuvinte rostite în 
casa fariseului Simon. După ce a părăsit calea păcatului, ea era 
cuprinsă de mare dragoste şi de adânci simţeminte de mulţu
mită faţă de Mântuitorul; cu multă râvnă asculta cuvântul Lui 
de învăţătură şi, împreună cu Preacurata Fecioară Maria şi apo
stolul Ioan, stătea la picioarele crucii, pe care era răstignit Mân
tuitorul, pe muntele Calvarului. Ea a fost cea mai dintâi persoană, 
pe care Mântuitorul a învrednicit-o să-L vadă, după învierea Sa 
din morţi Câtă mângâiere nu varsă aducerea aminte de Maria 
Magdalina în sufletele creştinilor de totdeauna, întorşi la po
căinţă. Oricât de mult şi oricât de greu ar fi păcătuit, dacă se 
întorc la isus cu adevărată căinţă, El îi iubeşte tot aşa de mult,
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ba poate chiar şi mai mult decât pe aceia, cari nu s’au făcut 
vinovaţi de păcate grele, dar nu s’au dovedit destul de râvnici 
în slujba lui Dumnezeu.

O altă femeie la picioarele crucii Mântuitorului era Maria, 
soţia lui Cleopa, mama lui Iacob cel tânăr, care era o verişoară 
a Preacuratei Fecioare. Aceasta era o credincioasă însoţitoare a 
lui Isus şi mamă a unuia dintre apostoli.

A treia femeie era Maria Salome, sofia lui Zebedeiu, mama 
apostolilor Iacob cel bătrân şi Ioan, apostolul pe care-1 iubea 
lsus. Aceasta încă se alipi de Isus cu toată credinţa. După măr
turisirea sf. Luca, între femeile purtătoare de mir era şi Ioana, 
femeia lui Chusa, un slujbaş a lui Irod. De sigur mai îosi-au şi 
alte femei, pe cari însă sf. evanghelii nu le pomenesc după nume.

Toate aceste femei, care au însoţit pe Isus în căile Lui aposto
lice, ba au şi contribuit, după putere, la susţinerea Mântuitorului şi 
a apostolilor Lui, se alipiră de El cu toată dragostea şi nu L-au 
părăsit nici pe calea crucii. Ele se dovediră mai râvnice, mai 
credincioase şi mai statornice, chiar şi decât apostolii şi alţii 
aderenţi ai Mântuitorului, cari II părăsiră cu prilejui dureroaselor 
Lui patimi şi a morţii Lui pe cruce, şi de frica jidovilor nu cu
tezară, nici a se arăta în pubiic, decum să viziteze mormântul.

Aşa stă lucrul, până şi în zilele noastre. Femeile, prin pilda 
lor cea bună, prin sentimentul lor de adâncă religiozitate şi mai 
ales prin creşterea copiilor lor, au menirea să repare, să îndrep- 
teze răul pe care-1 săvârşise Eva, cea dintâi femeie în lume. 
De-ar da bunul Dumnezeu ca toate femeile să-şi împlinească, 
cu mult zel şi cu necontenită stăruinţă, frumoasa chemare, ce au 
pe acest pământ.

II.

Sf. evanghelie de astăzi ne spune, că femeile cucernice au 
cumpărat miresme, ca să meargă să ungă trupul Mântuitorului şi 
«foarte de dimineaţă, în ziua cea dintâi a săptămânii au venit 
la mormânt, după ce a răsărit soarele“. Cea dintâi zi a săptă
mânii era zi de duminecă, ziua de paşti, dumineca paştilor. 
Vrând-nevrând, trebue să ne punem întrebarea: oare pentru ce
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au au mers femeile sâmbătă la mormântul Mântuitorului, la care 
ţineau atât de mult? Pentru ce au aşteptat atâta timp, într’o 
vreme când şi o singură clipă se părea atât de mult? Tâlcul este 
uşor. Ele nu au mers sâmbătă, fiindcă, fiind aceasta zi de odihnă, 
de repaos, jidovilor nu le era îngăduit să săvârşească lucruri 
servile, ori să facă un drum, o călătorie mai lungă. Conştiincio
zitatea în observarea legii lui Dumnezeu era ceea ce le împie
deca, să meargă încă de sâmbătă la mormânt. Ce învăţătură 
pentru noi! Din pilda lor vedem că şi noi trebue să ne ferim, 
de a săvârşi ori ce lucru ds rând (servil) dumineca şi în sărbă
tori. Noi încă suntem datori a observa cu toată conştiinciozitatea 
poruncile iui Dumnezeu. Nu numai că trebue să ne ferim, de a 
săvârşi lucriri de rând, dar trebue să ne ferim de lucrurile de 
altcum bune, dacă nu ne sunt poruncile, dacă nu putem săvârş1 
acele lucruri, fără ca să vătămăm datorinţele statului nostru de 
vieaţă, ori datorinţele pe cari ni le porunceşte sfânta noastră 
religie. Adevărata pietate, adevărata cucernicie, cere să facem 
mai întâi binele ce ni se porunceşte şi numai după aceea binele 
ce ni se recomandă, ori binele pe care-î facem de bună voies 
din îndemn propriu, ceea ce înseamnă că mai întâi trebue să 
împlinim datorinţele poruncite de dreptate şi numai după aceea 
cele cerute de dragoste. Dar vai Cât de mare este numărul ace- 
lora, cari fac chiar întors, cari schimbă rânduiala făcută de Dum
nezeu.

Despre femeile purtătoare de mir se spune, că au mers să 
ungă trupul Mântuitorului „foarte de dimineaţă“ şi că „au venit 
la mormânt, după ce a răsărit soarele“. Se vede că ele au pornit 
foarte de dimineaţă, dar, fiind calea destul de lungă, au ajuns 
»după ce a răsărit soarele“. Iată iarăş un lucru, pe care nu-i 
iertat să-l trecem cu vederea; o împrejurare, care ne serveşte 
de mustrare potrivită. Sunt anumite lucruri, pe cari trebue să le 
săvârşim şi dumineca şi în sărbători. Mulţi credincioşi şi mai 
ales multe femei, întrelasă să meargă la biserică, întrelasă as
cultarea sf. liturghii, pe motiv că au avut lucru de casă, pe 
care nu l’au putut lăsa neisprăvit. PiMa femeilor purtătoare de 
mir ne învaţă că dumineca şi în sărbători, e bine să ne sculăm
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mai de grabă ca de altă dată şi să lucrăm mai cu zor, pentruca 
să ne isprăvim lucrurile la vreme, ca să apucăm a merge şi la 
biserică. Mai bine să ne grăbim cu lucrul, decât să întârziem 
delà sf. liturghie. Dacă în inimile noastre este adevărată dra
goste fată de dumnezeescul Mântuitor, dacă vrem serios şi cu 
tot deadinsul, să ne arătăm reverinta fată de Fiul Iui Dumnezeu 
făcut om, vom căuta să ne facem luntre şi punte, pentru ca să 
facem rânduială în casă şi să ne isprăvim toate lucrurile casei 
la vreme, ca să ne ajungă timp îndestulitor, pentru a merge la 
casa Domnului şi a lua parte, a asculta sf. liturghie cu evlavie, 
precum se cuvine.

Să căutăm a urma pilda femeilor purtătoare de mir. Să ne 
străduim din toate puterile, a fi cât mai râvnici, întru cele ce 
sunt spre mai mare mărirea lui Dumnezeu, să căutăm a fi cât 
mai conştiincioşi, întru împlinirea datoritelor noastre fată de 
Dumnezeu, bineştiind că, tot ce am făcut pentru mai mare mărirea 
lui Dumnezeu, ne serveşte pentru binele şi mântuirea sufletelor 
noastre. Amin.

........- ............................. 8  ; -■ ~=

Dumineca Paraliticului

In evanghelia de azi ni se spune, că în Ierusalim era un 
iac, care se numea Scăldătoarea oilor. La acest Iac se întâmpla 
un lucru minunat. Din când în când apa se tulbura şi bolnavul, 
care, după tulburare, întră mai întâi în apă, se vindeca de orice 
boală. Intr’o zi Isus trecu pe acolo şi văzu un om, care de 38 
de ani era bolnav, dar n’a apucat să se vindece, pentrucă, pre
cum el însuşi spuse, nu avea cine să-l ducă în apă Ia timp şi 
astfel totdeauna alţii luau vindecare. Domnului i se făcu milă de 
el şi îi zise: „Scoală ia-ţi patul tău şi umblă“. (Is. 5, 8) Omul 
numai decât se simţi însănătoşat şi, luându-şi patul, plecă
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spre casă. nDupă aceea l-a aflat Isus pe el în biserică şi i-a 
zis: Jaiă că te-ai făcut sănătos, de acum să nu mai păcătueşti, 
ca să nu ţi se întâmple ceva mai rău“.

Au fost mul {i bolnavi pe vremea lui Isus. Şchiopii, orbii, 
surzii, muţii, leproşii; slăbănogii de tot felul erau împrăştiaţi 
prin ţară; îi întâlneai pe toate drumurile. Soartea omenirii nu 
nu s’a schimbat nici azi. Nu vei afla o comună cât mai mică, 
unde suferinţa să nu-şi aibă lăcaşurile ei. Oriunde a mers omul 
pe pământ, suferinţa acolo i-a urmat. Crucea suferinţelor trebue 
să o purtăm toţi, din ziua când am intrat în lume, până în ora 
când o părăsim. Durerea, suferinţa, oricât de neplăcută e, oricât 
ne îngrozim de ea, e medicina amară, dar scumpă, care dacă 
nu ni s’ar da, cei mai mulţi ne-am osândi. „Dacă nu ar fi pe 
pământ suferinţă, ar trebui să o cerem dela Dumnezeu“ zice un 
om sfânt.

1. Suferinţa e varga lui Dumnezeu. Nu se afla pe pă
mânt nici un părinte, care să dorească să aibă fii răi. Fjecare 
doreşte ca fiii lui să fie buni şi ascultători şi să-i vadă mai 
târziu oameni cinstiţi- Pentru aceea, părintele bun cere dela copiii 
săi supunere, iar când aceia se abat dela voia lui, îi ceartă, iar 
dacă certarea nu prinde, aplică varga, ca, siliţi de suferinţă, să 
facă ceeace nu fac de voie.

Desigur Dumnezeu, Părintele tuturor, încă nu voieşte să 
aibă fii nesupuşi. El a dat lege şi porunci, dar, dacă a pus lege, 
a prevăzut şi pedeapsă pentru călcătorii de lege. Precum nu 
poate fi părinte bun acela, care îşi lasă pruncii neînvăţaţi, ne
certaţi, nepedepsiti, aşa nici Dumnezeu nu ar îi bun părinte, 
când nu ne-ar da poruncă nici pedeapsă, ci ne-ar lăsa, să facem 
de capul nostru toate relele şi pe urmă, ca pe nişte netrebnici, 
ne-ar arunca în chinurile veşnice ale iadului.

Noi ne rugăm în fiecare zi: „şi ne mântueşte de cel rău“. 
Dumnezeu voieşte să ne mântuiască de răul mare, de păcat şi 
de rău! cel mai mare, de osândă. Ca să ne mântuiască, să ne 
«bată dela rele, Ei foloseşte şi varga suferinţei. Nu mânia I-o 
Pune în mână, ci dorinţa de a ne vedea mântuiţi, fericiţi, de
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ane vedea în jurul Său în cer. Oare poate zice păcătosul: Doamne 
pentru ce mă baţi? Oare nu ar fi mai bine, să zică: îţi mul
ţumesc Doamne că mă cerţi, mă pedepseşti, ca să mă mântueşti ?

2. Suferinţa e mijloc de ispăşire. Dumnezeu nu numai 
că e Părinte milostiv, dar e şi drept, iar dreptatea lui cere, ca 
vătămarea ce I sa făcut prin păcat, să aibă ispăşire ori în lumea 
asta, ori în ceealaltă. Cu cât păcătuim mai mult, cu cât păcătuim 
mai greu, cu atât avem mai multă datorie faţă de Dumnezeu. 
Ispăşirea din lumea ceealaltă e grea, foarte grea; pentru aceea 
Părintele ceresc alege pentru noi o ispăşire mai uşoară, aici în 
lumea aceasta. Ne trimite de-a-dreptul, sau lasă să ne ajungă, 
suferinţe, pe cari dacă le îndurăm cu credinţă, cu răbdare creş
tinească, ispăşim pedeapsa păcatelor noastre. O suferinţă cât de 
mică, o batjocură, un cuvânt vătămător ce-1 răbdăm, puţina du
rere ce simţim undeva, toate sunt bani, cu cari plătim şi împu
ţinăm datoria, ce o avem la Dumnezeu. O cale obositoare, o 
muncă grea, untraiu sărac, arşiţa, frigul, foamea, setea; toate pot 
fi socotite ca şi canoane de ispăşire pentru păcatele vieţii noa
stre trecute. Creştinii buni şi înţelepţi, se şi folosesc de toate 
acestea, pe când creştinul rău, silit să sufere, sufere, dar nimic 
nu primeşte ca şi canon, ca ispăşire, ba adesea se plânge, că 
şi oamenii şi Dumnezeu, îl tratează rău, pe nedreptul. Sfinţii şi 
creştinii buni, totdeauna şi-au luat ei singuri canoane pentru 
păcate, iar creştinii slabi nu bucuros le primesc, nici pe acelea 
pe cari le dă Dumnezeu. Aşa apoi rămân neispâşiţi şi trec cu 
toată datoria în lumea ceealaltă, unde trebue să sufere lungul 
şi durerosul canon de foc.

3. Suferinţa ne face asemenea lui Isus ş i ne câştigă 
mai mare fericire în cer. Isus, dela naştere, până la moartea 
de pe cruce, a fost omul suferinţelor. A suferii de frig, de foame, 
de sărăcie, de muncă grea, de oboseala călătoriilor lungi; a suferit 
din partea celor ce L-au grăit de rău, învinuindu-L, că e lacom, 
că e îndrăcit, că e hulitor de Dumnezeu; a suferit să fie prins, 
legat ca un tâlhar, pălmuit, scuipat, batjocorit în tot chipul,
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bătut până când tot corpul l-a fost rană, apoi necinstit, dispre
ţuit, răstignit pe cruce între doi tâlhari.

Dumnezeu voieşte, ca, între noi şi între Isus, să fie o 
asemănare în privinţa asta. Chiar şi dacă nu am avea păcate de 
ispăşit, lasă să ne ajunga suferinţe, să fim şi noi purtători de 
cruce; lasă ca şi vieaţa pământească să o încheiem cu suferinţe, 
pentrucâ el mai înainte a hotărît, ca toţi, câţi vor intra în 
împărăţia lui Hristos, să fie asemenea Lui. însumi isus a z is: 
. Cel ce vrea să vină după mine, sâ se lapede de sine, şi să-şi 
ia Crucea sa şi să-mi urmeze mie“, (Marca 8,34). „Cel ce nu-şl 
ia crucea sa şi nu vine după mine, nu este vrednic de mine“. 
(Mat 10, 38). De ce altă cruce vorbeşte Isus, decât de crucea 
suferinţelor şi nu numai cere să o primeşti, ci cere să nu pleci 
cu ea pe altă cale, ci pe urmele Lui; cere ca sub crucea sufe
rinţelor, sâ te porţi cu aceeaşi rabdare, cu aceeaşi linişte, cu 
aceeaşi bunătate, cu aceeaşi iertare faţă de cei ce-ţi pricinuesc 
suferinţe şi cu aceeaşi conformare cu voinţa lus Dumnezeu, ca şi 
el. — Ce; ce în suferinţele lor murmură, înjură, blestemă, ţin 
mânie, sau se răzbună asupra altora, poartă cruce, dar nu merg 
cu ea pe urmele lui isus. Aceştia, cu suferinţele lor, nici nu 
ispăşesc nimic, nici se aseamănă lui Isus, ci se fac mai păcătoşi 
ca şi tâlharul cei de-a stânga.

Da ă Isus cere, ca, purtându-ne crucea, să plecăm pe urma 
Lui, dacă Scriptura ne spune, că numai „prin multe necazuri 
trebue să intrăm noi în împărăţia lui Dumnezeu“ (Fapte 14, 21), 
altă cale nu ne rămâne, decât calea crucii, calea suferinţii. Până 
şi pruncul cel de o zi numai prin suferinţe întră în cer. —

In mijlocul suferinţelor însă ni sa dat o mângâiere mare: 
Cu cât vom suferi în lumea aceasta mai creştineşte şi mai mult, 
cu atât va fi mai mare fericirea noastră în cer. Dacă ai c 
suferinţă, poţi sâ te rogi: Doamne scapă-mă de ea, dar poţi să 
zici şi aşa: Doamne dă-mi putere să o port. Nu zic, să-ţi faci 
tu suferinţe, iubite creştine, dar dacă vin, pleacă cu ele pe 
urmele lui Isus, închină-le Lui şi cere dela El putere, ca să le 
suporţi precum El.

Isus îl află pe omul vindecat în biserică. Acolo I-a şi fost
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locul, ca să mulţumească lui Dumnezeu pentru însănătoşire. Tu 
îl afli pe Isus în biserică. Aici să vii, aici te uneşte cu El în 
sî. cuminecare şi El îţi va da putere, ca, sub crucile vieţii, cre
dinţa ta să nu se frângă, ci să mergi înainte pe urmele Dom
nului, până în cer. Amin.

Dumineca Samarinencii

ROADELE CE LE PRODUCE ÎN SUFLETE
CUMINECAREA DEASĂ

Ati auzit în sf. evanghelie de astăzi convorbirea lui Isus 
cu femeia samarineancă. El pornind vorba dela apa cea de băut, 
î-a vorbit femeii despre o apă cu totul altfel. Iată ce-i 'zicea: 
„Cel ce va bea din apa, pe care eu o voi da lui, nu va inse- 
toşa în veac. Ci apa pe care o voiu da lui, va fi întru el izvor 
de apă curgătoare în vieaţa de veci“, (loan 4, 14). Minunată 
apă e aceea, despre care vorbeşte Isus şi cât de minunat trebue 
să fie atunci izvorul ei! Dar despre ce vorbea Isus? Ce apă e 
aceea, despre care spune El lucruri atât de minunate? Este o 
apă cerească, este darul sfinţilor, a cărui dulceaţă dacă a gu
stat-o cineva şi asupra căruia s’a înstăpânit de-a-binele, acela 
nu mai însetoşează după apa cea noroioasă a ̂ bunătăţilor şi plă
cerilor celor trecătoare, ci, cu ajutorul acestui dar, se osteneşte 
mereu, să adune comori de fapte bune pentru vieaţa de veci! 
Iar noi putem să avem nu numai apa cea minunată, nu numai 
darul sfinţitor, dar putem să avem şi izvorul lui cel preaminunat 
în sufletul nostru. Acel izvor preasfânt este Isus şi noi putem 
să-L primim în sufletele noastre când voim! Ce lucruri minu
nate va face El în sufletul nostru, djcă II vom primi des şi cu 
vrednicie! Despre aceste lucruri minunate va fi predica de astăzi.
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| 1. Isus din si. Cuminecătură domoleşte patimile şi por
nirile noastre cele rele. Adeseori sufletul omului se aseamănă 

. cu o corabie, ce se află pe marea infurtunată; patimile şi por
nirile cele rele sunt ca nişte valuri uriaşe, cari îl bat de toate 
părţile şi nu rar îl scufundă în abisul păcatului! Câteodată va
lurile mâniei îl împresoară, de altădată acele ale poftelor celor 
necurate, apoi ale dorului după averi şi mărire lumească şi 
aproape că nu este zi, în care sufletul nostru să nu fie în pri
mejdie, de a îi înnecat în adâncul păcatelor! Mulţi oameni, cari 
nu-şi bat capul decât cu vieaţa aceasta, se lasă în voia valu
rilor, a patimilor lor şi bietul lor suflet se scufundă tot mai 
adânc în marea păcatelor, căci cea dintâi poftă, la care s’au în
voit, a înnecat în el vieaţa darului sfinţitor. Când însă omul a 
început să-şi dea seama, că „lumea trece şi pofta ei“, că are un 
suflet, pe care trebue să-l mântuiască, dacă nu vrea să fie veşnic 
nefericit, când a început să înţeleagă, că nu-i făcut pentru vieaţa 
aceasta, ci pentru cea de după moarte, abia atunci îşi dă seama 
de multele patimi şi pofte rele, împotriva cărora trebue să lupte 
fără încetare! Şi atunci vede bietul om, cât,este de slab, vede, 
că singur nu poate să treacă marea acestei vieţi, fără să se 
înnece. Fericit va îi atunci, dacă va înţelege, că Isus, cel ce a 
liniştit şi furtuna mării, a rămas cu noi în sf. Euharistie, pentru 
ca să-L putem primi în luntrea sufletului nostru, ca astfel, îm
preună cu El, să trecem marea viforoasă a v ie ţii!

Vă amintiţi poate despre călătoria lui Isus şi a apostolilor 
pe marea înfurtunată. (Mateiu 8, 23 şi urm.) Isus dormea, căci 
era obosit. Deodată s’a iscat o furtună mare, „încât se acoperia 
corabia cu valurile“. Apostolii înspăimântaţi l-au deşteptat pe 
Isus, zicând: „Doamne mântueşte-ne, că pierim!“ „Atunci scu- 
lându-se, a certat vânturile şi marea şi s’a făcut linişte mare“. 
Dacă nu ar fi fost Isus în corabie, cine ştie ce s’ar fi ales de 
bieţii apostoli; ei ar fi putut să tot certe vânturile şi marea, că 
tot nu i-ar fi ascultat. La cuvântul lui Isus însă, „s’a făcut li
nişte mare“.

Dacă vrem aşadar, ca furtuna patimilor noastre să se li
niştească, dacă vrem ca să nu mai fim mânioşi, zgârciţi, trufaşi,
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necuraţi, invidioşi, răi, atunci să-L primim cât mai des în su
fletul nostru pe Isus, pe Acelaşi Isus, care a liniştit marea, să-L 
primim în luntrită sufletului nostru, mărturisindu-ne şi cumine- 
cându-ne cât mai des! Noi, cu puterile noastre, înzadar vom 
încerca să fim mai buni, pentrucă nu vom putea face nimic, nu
mai Isus va putea să liniştească furtuna din sufletele noastre, 
dacă Ii vom zice şi noi cu apostolii: „Doamne măntueşte-ne că 
pierim!a încercaţi mărturiţiti-vă şi cuminecati-vă, barem odată 
la lună şi veţi vedea, că e adevărat, ceeace vă spun.

2. Dar Isus din sf. Euharistie, nu numai, că domoleşte 
patimile noastre, ci ne ajută să jacem şi fapte bune. Noi, din 
puterile noasre, putem să facem răutăţi şi păcate, căci „pomul 
rău poame rele face“ ; dacă însă îl primim pe Isus din sf. Cu
minecătură adeseori în sufletul nostru, El va îndulci amărăciunea 
firii noastre şi, cu ajutorul Lui, vom putea face fapte bune, vred
nice de răsplată cerească. Aceasta a spus’o chiar Isus. Iată cuvintele 
Lui: „ Cel ce locuieşte întru mine şi eu întru el, acela aduce roadă 
multă, căci fără de mine nu puteţi face nimica“. (Ioan 15. 5). 
Insă atunci, când ne cuminecăm, Isus locuieşte întru noi şi noi 
întru Ei, căci El a zis: „Cel ce mănâncă Trupul meu şi bea Sân
gele meu, întru mine rămâne şi eu întru eT (Ioan 6, 56).

Felul cum schimbă Isus sufletul nostru şi ne ajută să facem 
fapte bune, ni-1 arată foarte frumos sf. Toma prin asemănarea 
următoare: „P,ecum altoiul ia toată amărăciunea pomului săl
batec şi-l face să producă roade nobile, întocmai astfel şi Tru
pul lui Isus, când e altoit oarecum în noi (prin sfânta Cumine
cătură), îndreaptă toate greşelile noastre, ne împărtăşeşte bună
tatea Lui, deodată cu putinţa de a produce asemenea Dânsului 
fapte de dreptate (Op. 58. c. 25).

Amarnic se înşală aşadar aceia, cari vreau să fie mai 
buni, cari vreau să facă fapte bune, dar nu se cuminecă adeseori. 
Ei fac ca şi acela, ce ar voi să se încălzească, însă fuge de foc! 
Şi creştini de aceştia sărmani sunt şi printre noi destui! Când 
vor înţelege oare că sbuciumul lor fără Isus este, zadarnic? Când 
vor cunoaşte în sfârşit mila cea nemărginită a lui Isus Hristos,
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[• care a voit să se umilească, a rămânea la noi în sf. Cuminecă
tură, pentru ca să-L putem primi cât mai des în sufletele noastre, 
ca aşa să ne sfinţească şi să ne mântuiască?! Cât este de trist, 

1 că avem atât de puţină credinţă!

3. Dar să mergem mai departe şi să vedem, că Isus din 
sf. Euharistie aduce ca sine în sufletul nostru toate darurile, de 
cari avem trebuinţă. Aceasta nu este 'greu de dovedit, de oarece 
e limpede, că Dumnezeu cuprinde în Sine toată bunătatea şi tot 
darul, iar atunci, când ne cuminecăm, îl primim în sufletul nostru 
pe însuşi Isus Hristos, Fiul lui Dumnezeu şi Dumnezeu adevărat 
deopotrivă cu Tatăl şi cu Spiritul Sfânt. Doar Isus a zis prin 
cuvintele pe cari mai înainte le-aţi auzit: „Cel ce mănâncă 
Trupul meu şi bea Sângele meu, întru mine rămâne şi eu întru 
■el“. Aşadar, când ne cuminecăm Isus rămâne întru noi, în sufle' 
tul nostru, cu toate bogăţiile atotputerniciei Sale! Şi rămâne 
anume, pentru ca să îmbogăţească şi sufletul nostru cel lipsit de 
darurile Sale dumnezeeşti! Dacă avem lipsă deci de răbdare, 
ori de blândeţe, ori de umilinţă, sau de orice altceva am avea 
lipsă, El este foarte bucuros să ni le dea şi nu numai că este bu
curos, dar doreşte neasemănat mai mult decât noi acest lucru.

Şi ce îl opreşte oare pe Isus de a ne îmbogăţi cu toate 
darurile, de cari avem lipsă, cu toate că-L primim din când în 
când în sufletul nostru? Nepregătirea noastră. Nu suntem pre
gătiţi sufleteşte! Sufletul nostru poate e plin încă de dragostea 
bunătăţilor şi măririlor celor trecătoare şi aşa pentru darurile 
cele dumnezeeşti nu avem loc, sau numai prea puţin loc! Dacă 
însă vom începe să scoatem din sufletul nostru dragostea cea 
neorânduită faţă de cele pământeşti, Isus, când va veni la noi, 
va aşeza în locul cel gol comorile cele nepreţuite ale darului 
Său.

Dacă voim deci, să adunăm bogăţii adevărate, bogăţii 
pentru vieaţa de veci, , unde nici rugina, nici moliile nu le 
strică, şi unde furii nu le sapă, nici le fură“, atunci să ne cu
minecăm cât mai des, să primim cât mai des în sufletul nostru 
.pe Isus, izvorul tuturor bunătăţilor.
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Din partea noastră se cere numai un lucru, anume, să 
vrem cu adevărat a fi mai buni şi aceasta însemnează să ne 
trudim, a scoate din sufletul nostru, tot ceea ce nu-i place lui 
Isus. Dar nici la acest lucru nu vom fi singuri, nu, căci Isus va 
face EI însuşi partea cea mai grea, numai noi să începem, numai 
să facem ce putem din partea noastră.

Un mare sfânt; (Sf. Alfons; Şcoala iubirii lui Isus... c. II, 
10) zicea; „Trebue să fim convinşi, că nici un suflet nu poate 
nici să facă, nici să gândească vreun lucru mai plăcut lui 
Isus Hristos, decât mergând să se cuminece, cu o stare sufle
tească potrivită unui atare oaspe, pe care vrea să-L primească 
în inima sa‘ . Aşadar nu numai că nu putem face, dar nici 
gândi nu putem, un lucru mai bun ca acela, de a ne cumineca 
cu sufletul curăţit prin mărturisire şi cu voinţa tare de-a fi mai 
buni. Şi noi am văzut astăzi pentru ce. Am văzut, că Isus din 
Sf. Cuminecătură domoleşte patimile noastre, ne ajută să facem 
fapte bune şi ne îmbogăţeşte cu toate darurile, de cari avem 
trebuinţă. Cât aş vrea, ca, ceea ce aţi auzit astăzi, să se înti
părească în inimile voastre cu litere neşterse, ca nici unul să 
nu mai fie printre voi care să nu-L cunoască pe Isus din Sf. 
Euharistie şi să nu-L primească în sufletul său barem odată la 
lună! Atunci n’ar mai fi printre noi certuri, ură şi pismă, n’ar 
mai fi patimi lăsate în voia lor, n’ar mai fi fărădelegi şi păcate; 
ci fapte de dragoste frăţească, bună înţelegere, vieaţă creştinească, 
cari ar înveseli cerul şi asupra noastră ar coborî mulţimea 
milei şi-a îndurărilor lui Dumnezeu. Amin.
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Dumineca Orbului

ÎNSUŞIRILE UNEI RUGĂCIUNI BUNE

Ascultând sf. evanghelie de astăzi, un lucru ar putea să 
rămână neînţeles pentru cineva. S’ar putea adică să nu înţeleagă, 
cum de Isus trece pe lângă orbul acela, deşi îl vede, ba îl şi 
aude, cerându-I atât de fierbinte ajutorul? Cum se poate îm
păca aceasta cu bunătatea şi mila Lui cea fără de margini ? El 
ne iubeşte doar neasemănat mai mult, decum îşi iubeşte o mamă 
copilaşii! Şi iată-L, că trece pe lângă unul dintre aceia, pe cari 
îi iubeşte atât de mult şi parcă nu vrea nici să-l asculte, deşi 
era atât de nenorocit şi îi cerea cu atâta dor mila şi ajutorul! 
Isus s’a purtat aşa, pentru ca să-i pună la încercare credinţa, 
pentru ca să-i deştepte mai mult dorul după vindecare, pentru 
ca, prin el, să ne dea şi nouă o pildă de rugăciune bună. De 
aceea să vedem astăzi, cum trebue să fie rugăciunea noastră, 
pentru ca să fie bună şi bineprimită la Dumnezeu.

1. Rugăciunea noastră trebue să fie smerită. Trebue 
adică să pornească dintr’o inimă, care îşi recunoaşte neputinţa 
şi sărăcia, care recunoaşte că nu are nimic şi nu poate nimic 
fără de Dumnezeu, care simte viu, că Dumnezeu este totul, iar 
omul e numai un vierme, vrednic de tot dispreţul şi de toată 
pedeapsa, pentru marea lui răutate şi ticăloşie! Dintr’o aşa inimă 
a pornit rugăciunea orbului din sf. evanghelie de astăzi. El de 
sigur n’a avut despre sine o părere înaltă, nici nu s’a crezut 
tare şi mare. Îşi vedea sărmanul toată neputinţa; se vedea un 
biet cerşitor orb, care trebuia să stea, pe orice vreme, pe o mar
gine de drum, sau la un colţ de stradă şi să aştepte, până se 
va găsi cineva, să-i dea vreun ban, sau vreo bucată de pâine, 
pentru ca să-şi mai aline şi el foamea şi să poată trăi de pe o 
zi pe alta! Cine ştie de câte ori i s’a întâmplat sâ nu primească 
nimic şi, după ce a stat în vânt şi frig o zi întreagă, să se în
toarcă slăbit de foame, cu sufletul trist şi abătui! 0, îşi simţia 
el toata mizeria şi necazul şi de aceea, când a auzit, că Isus Na-
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zarineanul, Marele făcător de minuni, trece pe acolo, a început 
a striga: *Isuse, fiul Iul Daoid milueşte-măl“ (Luca 18, 38), Şi 
fiindcă Isus nu s’a oprit, unii îl certau să tacă. „Insă el cu mult 
mai vârtos striga: „fiul lui David milueşte-mă“.

O cât i-a fost de scumpă lui Isus această rugăciune! Prea
sfânta lui Inimă, mişcată încă dela început, n’a mai putut să 
prelungească încercarea, s’a oprit deci şi, poruncind să-l aducă, l-a 
întrebat: „Ce vrei să-ţi fac?“ Cât de adevărate sunt cuvintele 
sf. Scripturi: „Aproape e Domnul de cei umiliţi cu inima şi pe 
cei umiliţi cu spiritul îi va mântui!“ (Is. 33, 17). Intradevâr: 
„Rugăciunea celui umilit nourii va pătrunde“ (Isus Sir, 35, 18) 
şi „Dumnezeu... celor smeriţi le dă dar!“ (lacob 4, 6).

Şi câte pricini avem de a ne smeri întotdeauna, dar mai 
cu seamă când ne rugăm! Nu suntem noi — ce-i drept — orbi 
de orbie trupească, dar suferim de o orbie cu mult mai rea, 
căci suntem orbi sufleteşte! Şi întradevăr, nu este orbia cea mai 
grozavă, a ne sbate zi şi noapte, pentru ca să ne fie bine aici 
pe pământ, un le nici nu ştim dacă vom mai trăi un ceas şi a 
ne bate atât de puţin capul cu ceealaltă vieaţă, care va ţinea 
în veci?! Şi dacă ni se pare, că nu suntem cerşitori, în ceea ce 
priveşte cele de lipsă pentru traiu, aceasta vine numai de acolo, 
că nu ne gândim, că, fără de mila lui Dumnezeu, n’am avea 
nici ce mânca odată. Dar apoi cât de săraci suntem sufleteşte! 
Cât de grabnici suntem a face rău şi cât de leneşi a face bine! 
Cât de iute învăţăm orice lucru rău şi cât de anevoie lucrurile 
cele bune! Cu adevărat, dacă nu ne-ar susţinea mila şi ajutorul 
lui Dumnezeu, am putea oricare dintre noi să ajungem hoţi de 
codru şi să facem toate fărădelegile, câte numai se pot închipui! 
Să avem înaintea ochilor sufletului nostru toată sărăcia şi nepu
tinţa noastră sufletească şi trupească şi atunci ne vom ruga cu 
smerenie, ca orbul din sf. evanghelie şi rugăciunea noastră va 
fi bineprimită înaintea lui Dumnezeu.

2. Rugăciunea noastră trebue să  o facem cu încre
dere. Nu e de ajuns însă, ca să recunoaştem, că noi n’avem 
nimic şi că nu putem nimic fără de ajutorul lui Dumnezeu, ci
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trebue să credem, că Dumnezeu poate şi vrea să ne ajute, trebue 
adică să ne rugăm cu încredere. Dacă orbul din sî. evanghelie, 
n’ar fi avut încredere, nici nu s’ar fi rugat, ori cel puţin, după 
ce a zis odată şi n’a fost ascultat, ar îi încetat să mai ceară. 
El însă auzise de bunătatea cea nespusă a lui Isus şi îşi zicea, 
că desigur îl va vindeca şi pe el, pentrucă, dintre acei cari l-au 
rugat, încă nici unul n’a mers dela El nevindecat. „Şi Isus i-a 
zis lui: „Vezi credinţa îa te-a mântuit. Şi îndată a văzut“.

Cu cât mai multă încredere ar trebui să ne rugăm noi, 
noi cari ştim cu mult mai mult despre puterea şi bunătatea lui 
Isus, decât acel sărman orb. Ori ştia el oare, că Isus este Fiul 
lui Dumnezeu şi Dumnezeu adevărat din veci? Ştia el că Isus 
este Acela, care a făcut cerul şi pământul şi toate câte sunt şi 
că poate să facă orişice? Dar despre bunătatea Lui ştia el atâtat 
cât ştim noi ? Ştia el, că Acel Dumnezeu atotputernic, din dra
goste faţă de noi, s’a făcut om, supus tuturor durerilor şi neca
zurilor noastre, afara de păcat? Ştia el, că dragostea lui Isus 
faţă de noi e atât de mare, încât L-a făcut, ca, pentru noi, în 
locul nostru, să moară între amare dureri pe lemnul crucii ? Ori 
făgăduinţele lui Isus le auzise el? A auzit el aceste cuvinte ale 
lui Isus: „Amin, amin, zic vouă, că i>rice veţi cere dela Tatăl 
în numele meu, va da vouă?“ (loan 16, 23). Ştiut-a acel săr
man orb, că Isus Hristos, din dragoste nespusă faţă de noi, va 
rămânea până la sfârşitul lumii în sf. Cuminecătură, ca fiecare 
dintre noi să-L poată primi oricât de des în sufletul său şi aşa 
pe toţi să ne poată ajuta, întări şi mângâia ? Ori a ştiut el, că 
Isus, Fiul lui Dumnezeu, ne iubeşte mai mult, decât ne iubim 
noi înşine? Da, mai mult, pentrucă noi, pentru binele nostru 
cel mai mare, pentru fericirea cea veşnică, adeseori nu 
vrem să suferim nici cea mai mică greutate, iar El şi-a dat şi 
vieaţa şi şi-a vărsat tot sângele preasfânt pentru fericirea noastră! 
O, dacă L’am cunoaşte pe isus şi dacă am şti cât ne iubeşte, 
cât de mult L’am iubi şi noi, cu câtă încredere ne-am ruga Lui 
şi cât de fericiţi am fi, chiar şi în această vieaţă plină de dureri!

3. Rugăciunea noastră trebue să fie statornică. Dar, 
pe lângă smerenie şi încredere, un lucru se mai cere, ca rugă
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ciunea noastră să fie bună, anume: statornicia. Trebue să fim 
statornici în rugăciune, adică să nu încetăm a ne ruga, până 
când nu primim ceea ce cerem dela Dumnezeu. Pildă minunată 
ne este chiar orbul din sf. evanghelie de astăzi. Isus se face că 
nu vrea să-I asculte şi merge mai ţleparte; unii, dintre aceia 
cari mergeau cu Isus, îl ceartă, să tacă, „el însă cu mult mai 
vârtos striga: fiul lui David milueşte-mă*. Dacă ar fi încetat 
să se roage, văzând că Isus nu-1 ascultă, ar fi rămas orb şi pe 
mai departe, însă, fiindcă a fost statornic în rugăciune, Isus l-a 
învrednicit de marele dar al vindecării de orbie şi l-a vindecat 
nu numai de orbia trupească, ci şi de cea sufletească, căci a 
primit şi darul credinţii în Mântuitorul lumii.

Aşa face Dumnezeu de obiceiu şi cu noi: nu ne dă ceea 
ce cerem, îndată la început, ci îi place să ne rugăm mai multă 
vreme. Dacă suntem statornici în rugăciune, dacă nu încetăm a 
ne ruga cu smerenie şi cu încredere, atunci de sigur vom primi 
ceea ce cerem, numai să fie pentru binele şi mântuirea noastră. 
Dacă lucrul pe care-1 cerem nu este pentru mântuirea noastră, 
Dumnezeu nu ni-1 dă; ne dă însă un lucru mai bun, aşa că ru
găciunea bună niciodată nu este fără de folos.

Dumnezeu nu ne ascultă îndată cererea, pentru ca să do
rim mult darurile Sale, ca apoi, după ce le vom primi, să le 
ştim preţui; vrea apoi să ne dea timp, să recunoaştem, că sun
tem slabi, că fără de El nu putem face nimica şi în sfârşit îi 
place să ne vadă mereu în jurul Său, pe cum mamei îi place 
să-şi vadă copilaşii mereu lângă sine. Dacă Dumnezeu ne-ar 
asculta îndată, puţin ne-am ruga şi prea puţin ne-am gândi ia 
El; ne-am sbate numai după bunătăţile aceste trecătoare şi aşa 
în mod nenorocit ne-am pierde pentru totdeauna.

Dumnezeu doreşte, cu mult mai fierbinte decât noi, să ne 
dea toate cele de lipsă, atât pentru trupul nostru, cât şi pentru 
sufletul nostru, vrea însă să i le cerem in rugăciune. Şi vrea 
ca rugăciune^ noastră să fie smerită, cu încredere şi statornică,

O pildă minunată de rugăciune, care a stors cuvinte de 
admiraţie dela însuşi Domnul nostru Isus Hristos, avem în fe
meia cananeancă. Ne-o povesteşte sf. evanghelist Mateiu (15,
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22*28). După cum ne spune el, Isus a mers în părţile Tirului 
şi ale Sidonului, unde locuiau mulţi păgâni. „Şi iată o muiere 
cananeancâ ieşind din hotarele acele striga către dânsul: mi- 
lueşte-mă doamne, Fiul lui David: fiica mea rău se îndrăceşte*. 
Auzise sărmana femeie despre minunile acele înfricoşate, pe 
cari le făcea Isus, mai auzise şi despre bunătatea Lui cea ne
grăită şi nădăjduia tare, că o va ajuta şi pe ea, dar evanghelia 
zice: „Iară el nu a răspuns el cuvânt. Şi apropiindu-se ucenicii 
Lui, îl rugau pe dânsul zi:ând: slobozeşte-o pe dânsa că strigă 
după noi*. Dar Isus le spune, că nu e trimis decât „numai la 
oile cele rătăcite ale casei lui Israil“. Femeia însă tot nu şi-a 
pierdut nădejdea, ci mergând înaintea Lui s’a închinat zicând: 
„Doamne ajută-mi!“ Acum însă Isus o supune la o probă şi mai 
mare, se foloseşte de o asemănare atât de umilitoare, încât, 
dacă inima acelei femei n’ar fi fost plină de umilinţă, n’ar fi 
putut s’o supoarte, ci îndată ar fi încetat de a se ruga. Iată ce 
i-a răspuns Ei la rugămintea e i : „Nu este bine a lua pâinea fiilor 
şi a o arunca c â i n i l o r Şi ascultaţi numai, cum ea, nu numai 
că nu se simte vătămată, dar se foloseşte chiar de asemănarea 
Lui, pentru a*L îndupleca să o ajute: „Iară ea a z is : aşa e 
Doamne; dar şi câinii mănâncă din sfănniturile, cari cad de 
pe masa domnilor săi.* Iar Isus fermecat cu totul de atâta umi
linţă, de atâta încredere şi de atâta statornicie, Ii zice: „O muiere, 
mare este credinţa ta; fie ţie precum voleşti! Şi s’a vindecat 
fiica ei într’acel ceas*.

Să învăţăm şi noi a ne cunoaşte slăbiciunea şi răutatea şi 
lipsa cea mare şi vom îi foarte umiliţi; să învăţăm apoi a cu
noaşte bunătatea şi gingăşia cea fără de margini a lui Dum
nezeu faţă de noi şi ne vom pune toată încrederea în El; să 
învăţăm a fi umiliţi şi încrezători şi atunci vom fi statornici în 
rugăciune şi aşa vom dobândi toate darurile, de cari avem lipsă 
şi darul cel mai mare, pe Dumnezeu însuşi, pentru a ne bucura 
de Ei în toată veşnicia. Amin.
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înălţarea Domnului
CALEA SPRE CERURI ESTE COLŢUROASĂ

Sfânta biserică prăznueşte astăzi cea mai de pe urmă în
tâmplare din vieata Mântuitorului. Dacă aţi fost cu băgare de 
seamă la cele ce s’au citit din si. evanghelie, aţi auzit cât de 
duioasă este istorisirea acelei întâmplări. Mântuitorul, la patruzeci 
de zile după învierea Sa din morţi, era împreună cu apostolii. 
Le tâlcuia, cum s’au împlinit cele spuse de proroci despre El, 
cum trebuia „să pătimească, să moară şi a treia zi să învilze 
din morţi“. După ce îi asigură, că le va trimite pe cel făgăduit, 
adică pe Spiritul Sfânt, le leagă de inimă să rămână în ierusalim» 
până când, prin Spiritul Sfânt, se vor „îmbrăca în putere de sus“. 
După acestea „i-a scos afară în Betania: şi ridicându-şi mâinile, 
i-a binecuvântat. Şi a fost când i-a binecuvântat, s'a depărtat 
de la ei, şi s’a înălţat la cer“.

Gândul nostru însoţeşte pe Isus până sus întru înălţimile 
cerurilor. Dorim să fim împreună cu El pe toată veşnicia. Dar 
dacă vrem să ajungem la El, trebue să bătătorim aici pe pământ 
aceeaşi cale. Calea bătătorită de El, dela ieslea din Viflaim până 
la crucea de pe muntele Calvarului, a fost o cale îngustă şi 
prăpăstioasă.

Că pentru ce este îngustă această cale, am văzut-o cu alt 
prilej. Acum urmează să vedem, pentru ce zicem că această cale 
este prăpăstioasă.

Calea spre ceruri este prăpăstioasă, fiindcă 'Ierusalimul 
ceresc este aşezat pe un munte înalt. Chiar pentru aceea trebue 
să ne ridicăm ochii spre ceruri. Psalmistul, cu graiul său de 
Dumnezeu insuflat, ne spune, că spre munţi, spre înălţimi, spre 
ceruri, şi-a ridicat ochii săi. „Ridicat-am ochii mei la munţi“, 
zice el, „de unde va veni ajutorul meu. Ajutorul meu dela 
Domnul, cel ce a făcut cerul şi pământul“. (Ps. 120). Apostolul 
neamurilor ne leagă de inimă acelaş lucru. „Căutaţi cele de sus, 
unde este Hristos, şezând de-a-dreapta lui Dumnezeu; gândiţi 
cele de sus, iar nu cele de pe pământ“ (Col. 3,1-2). Preotul în cur
sul sfintei liturghii încă ne îndeamnă, zicând: „sus să avem inimile“.
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împărăţia lui Dumnezeu se poate ajunge numai prin muncă 
grea şi obositoare osteneală, după cum ne învaţă însuşi Mân
tuitorul Hristos, când zice: „împărăţia lui Dumnezeu se ia cu 
sila, şi cei ce se silesc o apucă“ (Mt. 11, 12).

Prin urmare noi trebue să privim în sus, adică trebue să 
avem un dor nestins după ceruri, după fericirea veşnică, fiindcă, 
după cum ne arată vieaţa de toată zilele, rareori muncim ori 
aducem ceva jertfă, pentru ceea ce nu dorim cu tot adinsul. Să 
ne uităm în jurul nostru. Cum trăiesc aceia, a căror gânduri sunt 
legate de lucrurile pământeşti, cari bucuroşi ar renunţa la ceruri, 
dacă ar putea rămânea pentru totdeauna pe pământ? îşi înde
plinesc datorinţele religioase? Sunt ei zeloşi în slujba Iui Dum
nezeu ? Tare, nu. Dimpotrivă Calcă în picioare poruncile lui 
Dumnezeu, sunt trândavi întru deprinderea virtuţilor creştineşti 
şi a faptelor bune şi îşi îngreunează conştiinţa cu o mulţime de 
păcate. Drept aceea nu trebue să ne mirăm, dacă în vremurile 
noastre virtutea şi frica lui Dumnezeu scad, de vreme ce ne
credinţa, uitarea de Dumnezeu şi tot felul de viţii cresc şi se 
lăţesc în lungul şi largul lumii. Cei mulţi îşi bat capul numai 
cu interese vremelnice: cum să facă bani, cum să le meargă 
bine afacerile, cum să ducă o vieaţă mai uşoară. Urmarea firea
scă e, că ei sunt morţi pentru Dumnezeu şi pentru virtute; sunt 
creştini catolici numai cu numele. Sus Inimile! Trăiţi ca nişte 
călători, cari nu au aici lăcaş stătător. Treceţi prin vieaţa acea
sta vremelnică aşa, încât să nu pierdeţi cea veşnică.

II.
In călătorii trebue să ne oprim la ospătării, pentru a ne 

reînviora puterile. Dacă înaintăm pe o cale, ce duce spre înăl
ţimi şi peste munţi, ne sleiesc puterile, iar dacă în călătoria 
noastră dăm de o ospătărie, unde ne putem odihni şi răcori, ne 
bucurăm mult. Tot aşa în drumul ce duce spre ceruri se simte 
nevoia unor locuri de odihnă. Dintre aceste locuri de odiină 
voiu aminti deocamdată numai tre i:

Primul loc de odihnă, în drumul spre ceruri, se numeşte 
„cheia de aur“. Acest loc de odihnă este rugăciunea. Cu tot
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dreptul se numeşte rugăciunea cheie de aur, fiindcă ea deschide 
inima Iui Dumnezeu, din care se revarsă toate harurile şi bine
cuvântările. Cine se roagă cu smerenie, încredere, căldură şi sta
tornicie, este nebiruit. Pe acela Dumnezeu îl ajută în toate pri
mejdiile şi ispitele, iar dacă Dumnezeu este cu noi, cine va sta 
împotriva noastră? Sf. Bernard zice: „Puterea iadului întradevăr 
este foarte mare, dar rugăciunea este mai puternică decât toţi 
diavolii din iad, fiindcă prin rugăciune sufletul dobândeşte aju
torul lui Dumnezeu, care întrece toate puterile create“. Prin 
rugăciune dobândim lumină, ca să cunoaştem voia lui Dumnezeu 
şi curaj şt putere, ca s’o împlinim. Rugăciunea aprinde în inimile 
noastre, focul dragostei dumnezeeşti, care ne face să ne lepădăm 
de toate înclinările neorânduite şi să ne punem cu totul şi fără 
rezervă, la îndemâna lui Dumnezeu. Deci trebue să ne rugăm 
cu căldură, pentru ca să ne facem părtaşi din rodurile binecu
vântate ale rugăciunii.

Al doilea loc de odihnă, în drumul nostru spre ceruri, se 
numeşte „sabie cu două tăişuri“ Această sabie este cuvântul 
Domnului. Nimic nu este de mai mare folos pentru o vieaţă 
evlavioasă şi bogată în lucruri bune, ca şi căldura în ascultarea 
cuvântului lui Dumnezeu. Asta ne-o învederează vieaţa de toate 
zilele. Creştinii, cari merg regulat la sf. biserică, dumineca şi în 
sărbători şi acolo ascultă cu luare aminte propovăduirea cuvân
tului dumnezeesc, precum şi aceia cari au bunul obiceiu de a 
citi cărţi evlavioase, de obiceiu duc o vieaţă evlavioasă. Dim
potrivă. Aceia cari merg rar la biserică, cărora nu le place să 
asculte cuvântul dumnezeesc, de obiceiu nu-şi întocmesc vieaţa 
după cum rândueşte biserica, se lasă povăţuiţi de învăţăturile 
înşelătoare ale lumii, se lasă cu totul pradă patimilor neorânduite, 
rămânând totdeauna în primejdia de-aşi pierde credinţa. Vreţi 
să vă mântuiţi sufletele ? Străduiţi-vă să cercetaţi cât mai regu
lat biserica, ascultaţi sf. liturghie cu evlavie, precum se cuvine 
şi fiţi cât mai stăruitori In citirea cărţilor evlavioase.

Al treilea loc de odihnă, în drumul nostru spre ceruri, 
este aşa numitul „Pelican“. Acesta este un nume de pasăre. Se 
spune că pelicanul se răneşte singur, pentru ca să-şi nutrească
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i  puii cu sângele său. Acelaş lucru l-a făcut Isus Hristos. El şi-a 
vărsat scumpul Său sânge, pentru a ne scăpa de moartea veşnică 
şi pentru ca să câştige pentru noi vieaţa harului şi mărirea 
veşnică. Acest sânge de vieaţă dătător şi de sfinţenie roditor, al 
lui Hristos se revarsă asupra noastră prin sfintele lui Taine, mai 
ales prin taina Pocăinţti şi a sf. Cuminecături, pe cari trebue să 
le primim cât mai des, pentru ca să ne facem părtaşi rodurilor 
răscumpărării. Sf. Pocăinţă ne scapă din ghiarele păcatului şi ne 
apără de păcat. De sigur mii de creştini buni sunt scutiţi de 
păcate de moarte, pe urma faptului că se spovedesc des. Efec
tele sf. împărtăşanii sunt şi mai bine cuvântate. De câte ori pri
mim această sîântă taină, primim nu numai darul lui Isus Hris
tos, ci pe însuşi Isus Hristos, izvorul tuturor darurilor. Pentru 
aceea zice sf. Bernard: „Trupul lui Hristos este leac pentru ce! 
bolnav, o călăuză pentru călător, putere pentru cel slab, bucuria 
celor sănătoşi şi vindecarea celor răniţi. Prin el (trupul lui Hristos) 
creştinul devine mai smerit, când este pedepsit, mai răbdător!» 
Incru, mai gata la ascultare, mai cu băgare de seamă ia sine, 
mai fierbinte în dragoste şi cu mult mai evlavios la rugăciune“, 
lată pentru ce toţi cei ce doresc cu tot deadinsul să fie scutiţi 
de păcat, să fie mai desăvârşiţi şi să rămână în darul lui Dum
nezeu până în sfârşit, trebue să urmeze pilda sfinţilor, cari s’au 
împărtăşit des cu st. taine ale Pocairiţiî şî Cuminecăturii.

Prăznuim înălţarea la ceruri a Mântuitorului nostru Isus 
Hristos. Deci sus să avem inimile. Să ne străduim spre cele de 
preţ în vieaţa de dincolo, fiindcă numai acelea ne vor deschide 
porţile împărăţiei cerurilor. Colo sus, întru înălţimi neapropiate, 
de-a-dreapta Tatălui, stă Mântuitorul nostru. Să urmăm calea, pe 
care a bătătorit-o El în lume, până 3a sfârşitul vieţii noastre 
pământeşti, pentru ca să se împlinească întru noi cuvântul 
Domnului, care zice: „In casa Tatălui meu sunt multe lăcaşuri... 
merg să vă gătesc loc... şi vă voiu găti loc, viu iarăşi şi vă 
voia lua Ia mine, ca unde sunt eu să fiţi şi voi“ (Io. 14, 2-3). 
Amin.

« 8 8 S 5
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Dumineca ss. Părin|S

DESPRE RUGĂCIUNE
Sf. evanghelie de azi ne aminteşte cel din urmă lucru, prin 

care Isus şi-a sfârşit vieaţa de învăţător. Acest lucru s’a petrecut 
în Joia Paştilor la cina cea de taină. După ce Isus a dat cele 
din urmă îndrumări apostolilor Săi, ca un părinte, pe care moartea 
în curând are să-l smulgă dintre fiii săi, şi-a înălţat privirea 
spre cer şi a început a se ruga pentru Sine, pentru apostoli şi 
pentru noi toţi, cari îl cunoaştem pe El şi am primit învăţătura 
Lui. întreagă evanghelia de azi este o rugă fierbinte, pe care 
Isus, din inima Sa iubitoare faţă de neamul omenesc, o înalţă 
către Părintele Său veşnic. Cu rugăciune a început Isus slujba 
Sa de învăţător al neamului omenesc şi tot prin rugăciune o 
şi sfârşeşte.

Să ne gândim şi noi puţin la rugăciune, ca să vedem: ce 
este rugăciunea, ce datorinţă avem faţă de ea şi ce foloase pe 
urma ei?

1. Ce este  rugăciunea? De obiceiu numim rugăciune un 
anumit fel de vorbe, prin cari noi ne adresăm cuiva, pentru a 
primi lucrul pe care-1 dorim, fără ca cineva să ne fie dator cu 
lucrul cerut. Dacă privim rugăciunea ca act de evlavie, sî. 
Alfons Liguori spune, că rugăciunea este ridicarea gândului la 
Dumnezeu, pentru a dobândi dela dânsul ceva dar. In rugăciune 
ne arătăm lui Dumnezeu lipsurile şi dorinţele noastre, fie in 
vorbe, fie în şoapte, ori şi numai în gând. Deosebim rugăciune 
de cerere, de laudă, de mulţumită şi pentru alte trebuinţe. Azi 
ne vom gândi numai la rugăciunea simplă de cerere făcută lui 
Dumnezeu, pentru a dobândi ceva daruri sufleteşti, sau chiar şi 
de cele materiale, dacă acelea sunt bune şi folositoare pentru 
mântuirea veşnică. Pentru a ne ruga, întradevăr nu avem lipsă 
să stăm în coate şi genunchi, ceasuri şi zile întregi şi să spunem 
de foarte multe ori „Tatăl nostru“ şi „Născătoarea“, ci pentru 
a ne ruga, este deajuns dacă ne înfăţişăm înaintea lui Dumnezeu 
tu  sufletul nostru, şt-I arătăm lipsurile noastre, cerând ajutorul
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Său. Acest lucru II putem face şi cu orice vorbe. Cum spunem 
la un prieten necazurile prin vorbe obişnuite, aşa le putem spune 

î şi lui Dumnezeu, când ne rugăm.

2. Suntem datori să ne rugăm. Isus a petrecut nopţi 
întregi în rugăciune, pe apostoli încâ-i învăţa câ „se cade pu
rurea a se ruga“. (Luca 18, 1). Isus, care vrea ca unde este E: 
să îim şi noi, ne-a spus, că fără El nimic nu putem îace. Adică, 
lărâ ajutorul Lui, noi nu putem ocoli rău! şi să facem binele; 
cum ar cere dela noi datorinţa mântuirii sufletului. De aceea sî. 
Alfons zice; „Cine nu se roagă se osândeşte“ ! Sî. Augustin 
zice, că cel ce ne-a zidit fără de ajutorul nostru, nu ne va 
mântui fără de împreună lucrarea noastră. Aşadar, ca să ne 
mântuim, trebue să punem umărul, să facem cele de lipsă, să 
lucrăm. La lucru avem lipsă de ajutor. Ajutorul îl cerem dela 
Dumnezeu prin rugăciune. Iată, de ce rugăciunea este de lipsă 
(obligatoare) pentru tot creştinul, care judecă sănătos.

Isus zice; „Cereţi şi vi se va da, bateţi şi vi se va des
chide, căutaţi şi veţi afla“. In urma acestor cuvinte ale Mântui
torului, dacă nu ne rugăm, nu primim ajutor; fără ajutor nu ne 
putem întoarce dela calea rea ; fără întoarcere nu este mântuire. 
Aşadar, după rânduiaia dumnezeească, nu se poate mântui creş
tinul cu judecata întreagă, dacă nu se înfăţişează des înaintea 
lui Dumnezeu, pentru a cere ajutorul de lipsă pentru mântuire.

Cineva ar putea zice; „De ce Dumnezeu ne obligă aşa 
strâns la rugăciune? Nu este El atotştiutor, nu vede El lipsurile 
noastre şi înainte de a ne ruga?“. Dumnezeu vrea ca omul să’şi 
cunoască slăbiciunea şi să simtă, câ este supus lui Dumnezeu, 
întru toate. Fără această supunere, omul s’ar umplea de mândrie 
şi de fudulie. Dumnezeu vrea să ne vadă în jurul tronului Sân, 
ca pe nişte copii în jurul unei mame bune.

3. Foloasele rugăciunii. Cine se roagă des şi bine, acela 
este atotputernic la Dumnezeu, pentrucă zice Mântuitorul; „Vă 
zic; Măcar de nu s’ar scula să-i dea pentrucă îi este prieten: ci
pentru stăruinţa lui se va scula şi-i va da cât îi trebue“ (Luc,
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11. 8). In acest cuvânt dumnezeesc să avem încredere. Dumnezeu 
nu înşală. Prin rugăciune ne ridicăm Ia Dumnezeu şi pe El II 
punem în serviciul nostru, în toate câte privesc mântuirea noastră. 
Prin rugăciune dobândim ajutorul continuu pentru sfinţirea 
noastră, mângâiere sigură în neajunsurile noastre şi pace în toate 
necazurile şi suferinţele. Sf. Apostol Iacob zice: „Pătimeşte rău 
cineva între voi? Să se roage“. (Iac. c. 5. v. 13).

Creştinul, care se ştie ruga bine, niciodată nu ajunge la 
desperare, oricât de grea ar fi crucea suferinţelor, fiindcă în 
rugăciune îşi află pace şi mângâiere. Prin rugăciune, nu numai 
ne dobândim darurile de lipsă, ci aducem şi mare cinste lui 
Dumnezeu şi-L preamărim. Facem mare plăcere Mântuitorului, 
Preacuratei şi îngerilor, pentrucă prin rugăciune noi întrăm în 
luptă, alături de puterile cereşti, în contra diavolului. Este lucru 
ştiut, că un creştin, care a părăsit rugăciunea, este prins şi 
încătuşat de ghiarele nemiloase ale diavolului.

In 1880 o femeie, odinioară evlavioasă, se lăsă cuprinsă de 
ură împotriva fratelui său, în aşa măsură, încât s’a jurat, că nu-1 
va ierta nici după moarte. Din această cauză a părăsit rugăciunea 
şi spovedania. In această stare, a ajuns-o o boală, care o mis
tuia fără milă. Preotul a încercat să o înduplece la iertare, dar 
fără să reuşească. Atunci, cu amărăciune, parohul spuse lucrurile 
preotului misionar, care era să ţină misiuni şi deja sosise. Cu 
acesta femeia a continuat să fie încăpăţânată, zicând: „Părinte 
eu vreau ca pe mormântul meu să se scrie cuvintele: Aci 
odihneşte o femeie, care s’a răzbunat!“. — „Dar cu iadul cum 
te-ai împăca“, zise misionarul? — „Gândul, că m’am răsbunat, 
mă va mângâia, să nu simt torturile iadului“. Misionarul o sfătui 
în urmă, să se roage pentru a dobândi putere să ierte. Ea 
zise: „Eu cred că aş dobândi acest har, dar nu vreau să-l am“. 
— „Dar te învoieşti să mă rog eu pentru aceasta“, zise misio
narul? — „Da“, fu răspunsul. Atunci misionarul îngenunche la 
o parte, după ce-i dădu un chip al Preacuratei. De abia începu 
să reciteze a doua „Născătoare“ şi păcătoasa îl opri, zicând că 
iartă şi vrea să se mărturisească. După ce s’a mărturisit, faţa 
ei s’a luminat cu seninătatea liniştită a păcii.
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Pentru cinstirea Preacuratei trebue să ne convingem despre 
folosul cel mare al rugăciunii, pe care Maica sfântă o pune 
înaintea dumnezeescului sau Fiu.

Să luăm seama cum ne împlinim rugăciunile noastre seara 
şi dimineaţa, în lipsuri şi în suferinţe; cu mare încredere să 
facem cunoscute lipsurile noastre Domnului, totdeauna având 
încredere în asigurările şi făgăduinţele Mântuitorului, care zice, 
că „tot cel ce cere ia“. Să fim deci oameni rugători de Dum
nezeu şi fericirea veşnică ne va fi asigurată. Amin.

K)OCS

Dumineca Rusaliilor

TRIMITEREA SPIRITULUI SFÂNT
Domnul nostru Isus Hristos, în cursul vieţii sale publice, 

în repetiţe rânduri, a spus apostolilor, că El se va da pe mâna 
celor fărădelege, care îl vor batjocuri, îl vor bate, îl vor omorî, 
dar a treia zi va învia. După învierea Sa din morţi, le-a mai 
tras luarea aminte la aceea, că nu mult va mai îi cu ei, căci 
El trebue să meargă la Tatăl. Văzând întristarea apostolilor, le-a 
pus în vedere că n’o să-i lasă singuri, căci are să le trimită un 
alt Mângăitor, Spiritul adevărului. La 50 de zile dela înviere şi 
la 10 zile dela înălţarea Sa la ceruri, Mântuitorul îşi împlineşte 
promisiunea, trimite pe Spiritul Sfânt, care, în chipul limbilor de 
foc, se pogoară peste apostolii adunaţi în foişorul, unde se ţinuse 
cina cea mai de pe urmă.

Pomenirea acestui mare lucru o prăznuim noi astăzi, în 
ziua sfintelor Rusalii. Acest praznic este vechiu de tot. îşi are 
începutul deodată cu creştinismul; îşi trage obârşia chiar de pe 
vremea apostolilor. Era chiar firesc pentru apostoli, să piăznu- 
iască an de an ziua pogorîrii Sfântului Spirit asupra lor. Con
stituţiile (rânduielile apostoliceşti) rânduesc prăznuirea Rusaliilor
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cu următoarele cuvinte: „Marele praznic al Rusaliilor să-l ţineţi 
la zece zile după înălţarea lui Hristos, sau în a 50-a zi după 
cea dintâi Duminecă, (Dumineca Paştilor), fiindcă în această zi 
Domnul Hristos ne-a trimis darul Spiritului Sfânt, pe la ceasul 
al treilea“.

Să vedem întâi şi mai întâi, când şi unde s’a pogorît Spi
ritul Sfânt peste apostoli, iar în locul al doilea cum s’a întâm
plat acel mare lucru şi ce a rodit în toţi cei de faţă.

I.
Când s’a pogorît Spiritul Sfânt peste apostoli? Aceasta 

este o întrebare, la care însuşi Spiritul cel Sfânt ne dă răspunsul. 
In faptele apostolilor, carte scrisă sub insuflarea Spiritului Sfânt, 
se spune: „Şi dacă s’a împlinit ziua Rusaliilor erau toţi împreună 
adunaţi la un loc“. Din aceste cuvinte ale Spiritului Sfânt se vede 
lămurit, că marele eveniment al pogorîrii Spiritului Sfânt peste 
apostoli s’a întâmplat în ziua de praznicul Rusaliilor jidoveşti. 
Poporul ales al lui Dumnezeu numea acest praznic sărbătoarea 
secerişului. Ei începeau secerişul a doua zi de Paşti. începerea 
secerişului era împreunată cu anumite serbări, rânduite de însuşi 
Dumnezeu, intre altele, cu acest prilej, se jertfea un snop. în
cheierea secerişului se făcea în ziua a 50-cea, când iarăşi tre
buiau să aducă jertfă şi anume: „două pâini din două zecimi 
de făină“ cum zice scriptura.

Aceasta sărbătoare se numea şi sărbătoarea săptămânilor, 
fiindcă ei trebuiau să numere 7 săptămâni dela aducerea jertfei 
dintâi, ce se aducea la începutul secerişului, până la jertfa a 
doua, care se aducea la sfârşitul secerişului.

Această sărbătoare se mai numea şi sărbătoarea Legii, 
întru aducerea aminte de Legea Domnului, pe care Dumnezeu a 
dat-o scrisă pe table de piatră, prorocului Moisi, pe muntele 
Sinai.

Rusaliile creştineşti încă se pot numi cu drept cuvânt 
sărbătoarea secerişului. Pogorîrea Spiritului Sfânt a adus bogate 
roduri. Aşa a fost chiar în ziua pogorîrii. Apostolul Petru a pro
povăduit cuvântul dumnezeesc cu atâta ̂ putere, încât, pe urma
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*- acelei propovăduiri, trei mii de credincioşi se alătură la mica 
ceată a celor ce erau pe atunci pârga bisericii creştine.

Rusaliile noastre încă se pot numi sărbătoarea Legii, fiindcă 
în această sărbătoare ia sfârşit Legea veche, pentru ca să facă 
loc Legii celei noi, adusă de Mântuitorul şi Răscumpărătorul 
neamului omenesc. In această zi încetează Biserica Legii vechi, 
pentru ca să-i ia locul Biserica iui Hristos, Biserica Legii noi, 
de care avem şi noi fericirea să ne ţinem.

Unde s’a întâmplat pogorîrea Spiritului Sfânt peste apo
stoli? Sfânta scriptură ne spune, că ei „erau toţi împreună adu
naţi la un loc“. Dar se va pune întrebarea: care-i locul despre 
care vorbeşte scriptura? Acel loc este „foişorul“ din Ierusalim, 
în care îşi ţinuse Isus cina cea mai de pe urmă cu apostolii. 
Din faptele apostolilor ştim, că, după înălţarea lui Isus la ceruri, 
cei ce au fost martori ai înălţării, s’au întors în Ierusalim şi 
„s’au suit în casa de sus“. . .  unde apostolii „toţi petreceau cu 
o inimă, în rugăciune şi în cerere, cu femeile şi cu Maria, mama 
Iui Isus şi cu fraţii lui“. Acesta era cel mai sfânt Ioc din lume. 
In acel „foişor“ era adunată pârga bisericii lui Hristos, din care 
şi-a luat începutul Biserica Lui, care astăzi ajunge până la mar
ginile pământului.

In locul al doilea, va trebui să cercăm: cum s’a întâmplat 
pogorîrea Spiritului Sfânt peste apostoli şi ce a rodit în toţi cei 
de iaţă.

Cum s’a pogorît Spiritul Sfânt peste apostoli, ne istorisesc 
Faptele Apostolilor, scrise de sf. apostol evanghelist Luca, care 
zice: „Şi s’a făcut fără de veste sunet din cer, ca de suflare 
de vifor ce vine repede, şi a umplut toată casa, unde şedeau. 
Şi li s’au arătat limbi împărţite ca de foc, şi s’au aşezat pe 
unul fiecare din ei: şi s’au umplut toţi de Spiritul Sfânt“. (Fapte 
2, 2-4). S’a pogorlt Spiritul Sfânt ca vifor ce vine repede. In- 
tradevâr aşa lucrează Spiritul Sfânt. Abia se pogoară peste apo
stoli, abia îşi deschide apostolul Petru graiul, pentru a cuvânta 
şi iată că în aceeaşi zi 3000 de inşi se înşiruesc sub steagul
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crucii lui Hristos. Nu trec nici 300 de ani şi Biserica lui Hristos 
cuprinde jumătate pământul cunoscut pe acele vremuri, în butul 
tuturor piedecilor, pe care le puseră în cale, atât jidovii, cât şi 
păgânii. înfricoşate au fost chinurile, pe cari au trebuit să le 
îndure creştinii veacurilor dintâi, dar sângele lor, vărsat din pri
sosinţă, este sămânţa creştinismului, ce se lăţeşte necontenit.

Ce rodeşte Spiritul Sfânt în apostolii, cari L’au primit şi 
în cei ce au fost martori ai minunatei pogorîri? Apostolii pri
miseră mai înainte Spiritul Sfânt, când au primit botezul şi câ id 
suflând Isus peste ei, le-a dat puterea de a ierta păcatele,., dar 
deplinătatea Spiritului Sfânt le-a fost rezervată pentru acest pri
lej. Cu acest prilej ei au primit, pe lângă înmulţirea harului 
sfinţitor şi cele 7 daruri ale Spiritului Sfânt: darul înţelepciunii, 
al înţelegerii, al sfatului, ai tăriei, al ştiinţei, al evlaviei şi al 
fricii de Dumnezeu.

Pe lângă acestea ei au primit şi darul deosebit de a vorbi 
în limbi streine, fiindcă, după cum ne mărturiseşte sf. Luca, „au 
început a vorbi în alte limbi“. (Fapte 2, 4).

Ce roduri aduce pogorîrea Spiritului Sfânt asupra celor ce 
au fost martori ai minunatei pogorîri ? La Rusalii, ca şi la săr
bătoarea Paştilor, mulţi jidovi dintre cei risipiţi, încă pe acele 
vremuri, în toate părţile lumii, se adunau în Ierusalim, pentru 
ca în Biserica cea sfântă, să se închine şi să aducă jertfe Dum
nezeului celui adevărat. Mulţi dintre aceştia rămâneau după 
aceea în Ierusalim, fiindcă ei socoteau de un mare dar dela Dum
nezeu să moară în apropierea bisericii. Sî. Luca ne spune ca 
„locuiau în Ierusalim Jidovi, bărbaţi cucernici din tot neamul 
ce este sub cer“. Şi întradevăr, la acest mare praznic al Ru
saliilor, erau în Ierusalim reprezentanţi din toate trei marile fa
milii ale neamului omenesc. Dintre fiii lui Sem erau Elamiţii, 
cei din Mesopotamia, din părţile Libiei şi ale Arabiei. Dintre 
urmaşii lui Cham erau reprezentanţi din Egipt, din părţile Li
biei celei de lângă Cirene, Hananiţi şi Fenicieni. Neamul lui 
Japhet era reprezentat prin Romani, Greci, Părţi, Mezi, Cretani, 
cei din Pamphilia, din Capadochia şi Frigia. Şi iată, că aceste 
neamuri adunate în Ierusalim acum îşi auziau graiul ţărilor lor,
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cu drept cuvânt minunându-se şi zicând: „Au nu sunt toţi aceştia 
ce grăiesc Galileieni? Şi cum de auzim noi fiecare limba noastră 
în care ne-am născut?“ (Fapte 2, 7-8). La încheierea cuvântării, 
pe care o ţinu apostolul Petru, o altă minune are loc, anume: 
trei mit, dintre cei ce ascultat vorbirea despre Hristos cel răstig
nit, au primit jugul lui Hristos, primind sfânta taină a botezului. 
Aceste 3000 de suflete sunt cele dintâi roduri coapte de darul 
Spiritului Sfânt, de sigur pentru ca să se plinească cuvintele 
prorocului, ce zice: „Că va fi în zilele cele de apoi arătat mun
tele Domnului, şi casa lui Dumnezeu pe vârfurile munţilor, şi se 
va înălţa mai pe sus de dealuri, şi vor veni la dânsul toate 
neamurile. Şi vor merge neamuri multe şi vor zice: veniţi, să 
ne suim în muntele Domnului, şi în casa Dumnezeului Iui Iacob, 
şi ne va spune nouă calea sa, şi vom merge pe dânsa, că din 
Sion va ieşi legea şi cuvântul Domnului din Ierusalim“ (Isaia 
2, 2 -3 ) .

Am văzut, dragilor mei, când şi unde s’a întâmplat pogo- 
rîrea Spiritului Sfânt, precum şi rodurile, pe cari le-a adus. Praz
nicul Rusaliilor este praznicul naşterii Bisericii catolice, a Bisericii 
Domnului Hristos. Câtă mulţumită datorim lui Dumnezeu, care 
ne-a învrednicit să fim membri ai acelei biserici. Să ne arătăm 
recunoştinţa, prin aceea că ne vom strădui totdeauna să fim fii 
ascultători ai acestei mame bune, gata fiind mai în grabă a ne 
da vieaţa, decât a ne lepăda de ea.

6. #-*•
— ' 1
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Lunia Rusaliilor

CE PARTE A AVUT SPIRITUL SFÂNT 
ÎN MÂNTUIREA NEAMULUI OMENESC

Praznicul stintelor Rusalii, pe care-1 ţinem astăzi, este unul 
dintre cele mai mari trei praznice ale anului. Se ţine acest praznic 
în cinstea Spiritului Sfânt, care este a treia persoană din Sfânta 
Treime, despre care credem şi mărturisim că este „Domnul de 
vieaţă Făcătorul, carele dela Tatăl şi Fiul purcede, cela ce îm
preună cu Tatăl şi cu Fiul este închinat şi mărit; carele a grăit 
prin proroci“. Multe şi nespus de mari sunt darurile, pe cari le 
datorăm Spiritului Sfânt, fiindcă acelea privesc toate cele de 
lipsă la curăţirea şi mântuirea noastră. La acest lucru ne trage 
luarea aminte Biserica astăzi, când rândueşte ca sf. slujbă să se 
înceapă cu chemarea într’ajutor a Spiritului Sfânt, dela care 
cerem să vină şi să se sălăşluiască întru noi şi să ne curăţească 
de toată spurcăciunea şi să ne mântuiască sufletele,

Pentru ca să cerem acel ajutor cu mai multă stăruinţă şi 
cu mai multă căldură, va îi bine să cumpănim: ce parte a avut 
Spiritul Sfânt în mântuirea neamului omenesc. . .

I.

înainte de toate Spiritul Sfânt este, care a spus înainte, a 
prorocit mântuirea, răscumpărarea, neamului omenesc. Era chiar 
la începutul începutului, când strămoşii noştri au căzut în pă
catul, pe care, cu drept cuvânt, îl numim păcatul strămoşesc. 
Când de pe buzele dumnezeeşti se desprinde blestemul cel greu, 
asupra diavolului în formă de şarpe ispititor, Spiritul Sfânt pune 
în vedere trimiterea unui Răscumpărător, zicându*i: „Vrăjmăşie 
voiu pune între tine şi între femeie şi între sămânţa ta şi între să
mânţa ei; ea îţi va sdrobi capul tău şi tu vei aleşui călcâiul ei“ (Fac. 
3 15). Spiritul Sfânt este acela, care a prorocit, prin mijlocirea pa
triarhului Iacob, că „nu va lipsi Domn din Iuda şi povăţuitor din 
coapsele lui până vor veni cele gătite lui, şi Acela va fi aştep-
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tarea neamurilor“ (Fac. 49. 10). Acelaşi Spirit Sfânt ne spune, 
prin mijlocirea marelui proroc Isaia, că „Fecioara în pântece va 
lua, şi va naşte fiu, şi se va chema numele lui Emanuel (Is. 7, 
14). Tot Spiritul Sfânt este, care prin prorocul Mihea spunea: 
„Şi tu Vifieeme casa Efratului, mic eşti a fi între miile Iudei, 
că dintru tine va ieşi mie, ca să fie povătuitor lui Israil, şi ie
şirea lui din început, din zilele veacului“ (Mih. 5, 2). Acestea sunt 
numai unele din multele prorocii, prin care Spiritul Sfânt ţinea 
trează şi necontenit nutrea credinţa în venirea Răscumpărătorului 
neamului omenesc.

II.

Spiritul Sfânt a pregătit pe Preacurata Fecioară pentru 
marea vrednicie de a fi Mama lui Dumnezeu. Sfânta noastră 
credinţă ne învaţă, că Preacurata Fecioară a fost zămislită fără 
pata păcatului strămoşesc. însăşi mintea sănătoasă ne spune, că 
aceea, din sânul căreia trebuia să se nască Sfântul Sfinţilor, Fiul 
lui Dumnezeu, Biruitorul asupra diavolului, nu putea fi umbrită 
de păcat şi roabă a diavolului, nici barem pe o singură clipă. 
Pentru aceea, prin un dar deosebit al lui Dumnezeu, din clipa 
zămislirii sale a fost scutită de păcatul strămoşesc. Dar nu 
numai atâta. Preacurata nu numai că a fost scutită de păcatul 
strămoşesc, ci a fost scutită de orice păcat şi de orice scădere. 
Ea avea chiar din clipa zămislirii sale o măsură de sfinţenie cu 
mult mai mare decât toţi îngerii şi sfinţii lui Dumnezeu. Afară 
de aceea ea a deprins în vieaţa ei toate virtuţile şi în fiecare 
virtute a ajuns la cel mai înalt grad de desăvârşire. Cui dato- 
reşte Preacurata toate aceste daruri şi mari privilegii ? Spiritului 
Sfânt, care a îmbogăţit-o cu acea negrăită comoară de daruri, pen
tru ca să fie potrivită de a fi înălţată la vrednicia de a fi Mama 
lui Dumnezeu.

III.

| Spiritul Sfânt a înfăptuit întromenirea, întruparea lui Isus
[ Hristos. Această minunată taină a sfintei noastre credinţe o găsim 

în sfintele scripturi, cuprinsă în cele mai limpezi cuvinte. Iată
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ce zice solitorul ceresc, arhanghelul Gavril către Preacurata, când, 1 
din încredinţarea Domnului, ii duce vestea, că a fost aleasă de I 
Mamă a lui Dumnezeu. „Spiritul Sfânt se va pogorî peste tine |  
şi puterea Celui Preaînalt te va umbri. Pentru aceasta şi Sfântul 1 
ce se va naşte din tine se va chema Fiul lui Dumnezeu“ (Lc. ] 
1, 35). La fel îngerul Domnului, arătându-se în vis lu i ' Iosif, \ 
feciorelnicul logodnic al Preacuratei Fecioare, îi zise: „losife, fiul 
lui David, nu te teme a lua pe Maria femeia ta, căci ce s’a 
născut în ea dela Spiritul Sfânt este“ (Mt. 1, 20). In credeu, noi 
mărturisim că Isus Hristos „s’a întrupat din Spiritul Sfânt şi din 
Maria Fecioară, şi s’a făcut om“. Acelaşi adevăr îl mărturisim şi 
în prea frumoasa rugăciune a rozarului. Ce dovedesc toate ace
stea? Atâta, că Isus Hristos, Fiul lui Dumnezeu, prin puterea 
Spiritului Sfânt, a luat fire omenească, adică trup şi suflet ome
nesc, pe cari le-a unit cu Dumnezeirea într’o singură Persoană, 
Persoana Fiului lui Dumnezeu. Insă, după ce, în urma rându
ielilor lui Dumnezeu, Hristos trebuia să fie om, pentru ca 
să poată suferi şi muri pentru noi şi prin asta să ne răscum
pere, scăparea noastră de păcat şi osânda veşnică, o datorăm 
Spiritului Sfânt, fiindcă el a înfăptuit întromenirea lui Isus Hris
tos, făcându-L prin asta în stare să ne răcumpere

IV.
In sfârşit, Spiritul Sfânt a ajutat cu darul Său pe dumne- 

zeescul Mântuitor în toate lucrurile, pe care El ca om le-a să
vârşit pentru răscumpărarea noastră. Să fim numai cu băgare 
de seamă la cele ce ne spun sfintele scripturi. Sf. evanghelist 
Mateiu ne spune, că, pe când Ioan boteza pe Isus în Iordan,
„i s’au deschis lui cerurile şi a văzut pe Spiritul lui Dumnezeu, 
pogorîndu-se ca un porumb şi a venit peste el“, (Mat. 3, 16) 
de sigur pentru ca să-I împărtăşească deplinătatea darurilor Sale. 
Tot dela acel apostol şi evanghelist ştim, că, înainte de ce şi-ar 
fi început Isus vieaţa publică, Spiritul Sfânt L-a dus în pustie
tate, unde a petrecut 40 de zile şi 40 de nopţi în post aspru, 
ieşind biruitor asupra ispitelor diavolului. Spiritul Sfânt este 
acela, care după cum ne mărturiseşte însuşi Mântuitorul, L-a un»
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şi L-a trimis, „a vesti robilor slobozenie şi orbilor vedere, a 
slobozi pe cei sfărâmaţi întru uşurare, a predica anul Domnului 
bineprimit“ (Lc. 4, 18—19). In sfârşit, Isus Hristos, îndemnat şi 
sprijinit şi întărit de Acelaşi Spirit Sfânt, s’a oferit pe Sine adu
cere lui Dumnezeu, murind pentru noi pe lemnul crucii.

V’am arătat, dragilor mei, unele din cele multe săvârşite 
de Spiritul Sfânt. Din acestea am putut vedea, barem în parte, 
ce însemnată parte a avut Spiritul Sfânt. în cele ce sunt pentru 
mântuirea sufletelor noastre. Va trebui să ne gândim cât mai 
deseori la Spiritul Sfânt şi cu toată smerenia, din adâncul ini
milor, să-I mulţumim pentru partea ce-a avut, împreună lucrarea 
Lui, ia cele ce sunt pentru mântuirea noastră. Amin.

ilffR

Dumineca tuturor sfinţilor

SĂ MĂRTURISIM PE ISUS CA ŞI APOSTOLII

Domnul nostru isus Hristos, după cum aţi putut auzi din 
cele ce s’au citit în sf. evanghelie de astăzi, cere dela apostoli 
sâ-L mărturisească înaintea oamenilor. „Tot cel ce mă va mărturisi 
pe mine înaintea oamenilor, mărturisi-l-voiu şi eu pe el înaintea 
Tatălui meu, care este în ceruri“. Apostolii au făcut lucrul acesta. 
După ce s’a pogorît Spiritul Sfânt peste ei, predică evanghelia 
lui Hristos la toata zidirea, la cei de sus ca şi la cei de jos, 
celor învăţaţi ca şi ceior neştiutori de carte, Jidovilor şi păgâ
nilor, în oraşe şi la .sate, mărturisind în chipul cel mai sărbă
toresc, că Isus Hristos este Fiul lui Dumnezeu şi Răscumpărătorul 
lumii şi că toţi, cei ce vreau să se mântuiască, trebue să creadă 
întru El. Ei puteau să-L mărturisească, fiindcă au fost eu el 
chiar dela început. Trei ani de-a-rândul au fost împreună cu 
Mântuitorul, care i-a învăţat adevărurile de mântuire aducătoare,
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văzând cu ochii lor mulţimea minunilor, pe care le-a săvârşit 
Isus în Galilea şi ludea. Ba şi mai mult. Mântuitorul a trimis 
apostolilor pe Spiritul Sfânt, care le aduse aminte de toate cele 
ce ei le auziră dela Mântuitorul, luminându-i şi ajutându-i, ca 
să nu greşească întru propovăduirea cuvântului dumnezeesc. 
Astăzi am să vâ arăt cum au mărturisit apostolii pe Isus Hristos, 
învăţând din pilda lor cum să mărturisim noi pe acelaşi Răscum
părător al neamului omenesc.

Apostolii au mărturisit pe Isus prin învăţătura lor. Slujba 
de propovăduitori ai cuvântului dumnezeesc, pe care au primit-o 
dela Isus Hristos, au început-o în ziua de Rusalii, îndată ce au 
primit pe Spiritul Sfânt Ei au propovăduit în Ierusalim, unde 
erau arhiereii, cărturarii şi fariseii, duşmanii cei mai neîmpăcaţi 
şi ucigătorii lui Isus Hristos, spunându-le că numai în Hristos 
este mântuire. Trei mii au primit învăţătura şi s'au botezat 
chiar în aceeaşi zi, iar în scurtă vreme după aceea alte 5000 
de jidovi intră în ceata creştinilor. Mai marii poporului îi trag 
la dare de seamă, îi aruncă în temniţă, îi biciuesc, oprindu-i 
să mai vestească pe Isus, dar ei nu se lasă înfricaţi, spunând sus 
şi tare tuturor în faţă, zicând: „De este drept înaintea Iui Dum
nezeu, să vă ascultăm pe voi mai mult decât pe Dumnezeu, 
judecaţi vo i: pentrucă noi nu putem să nu grăim cele ce am văzut 
şi am auzit“ (Fapte 4, 19-20). Credincioşi încredinţării primite 
dela Isus Hristos, ei aleargă în toate părţile lumii cunoscute pe 
atunci, propovăduind pe Isus, nu numai Jidovilor, ci şi păgânilor, 
făcând ca în scurtă vreme milioane de credincioşi să-şi plece 
genunchii înaintea lui Isus cel răstignit. Aşa au mărturisit apos
tolii pe Isus cu învăţătura lor. Noi încă trebue să-L mărturisim. 
Părinţii în mod deosebit sunt datori să fie apostolii Domnului, 
învăţându-şi copiii, pe cari li i-a dat Dumnezeu şi prin învă
ţătura lor să-i povăţuiască la deprinderea virtuţilor. Dar nu nu
mai părinţii, ci cu toţii, suntem datori să mărturisim pe Hristos, 
vorbind totdeauna şi în tot locul, cum se aşteaptă şi cum se 
cuvine să vorbească un om, care pe dreptul se numeşte catolic. 
Dacă din întâmplare ai de a face cu oameni, cari au păreri 
greşite, învaţă-i cum poţi mai bine. Dacă în faţa ta vorbesc
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B împotriva Bisericii, împotriva învăţăturilor şi rânduielilor ei, nu 
El tăcea, ca şi când ai fi de aceeaşi părere, ci apărări biserica cu
H toată tăria, spunându-le, că socoti un mare dar al lui Dumnezeu,
ÎS că faci parte din adevărata lui Biserică.

H.

Apostolii au mărturisit pe Isus prin aceea, că au dispreţuit 
lumea. Apostolii, chiar cu prilejul chemării lor la apostolie, au
dovedit un mare dispreţ fată de lucrurile pământeşti, căci au
lăsat rude (neamuri), prieteni, casă, afaceri, ocupatiunile pe urma 
cărora îşi făceau tra iu l,... lasă toate pentru Isus. Cu tot dreptul 
zicea apostolul Petru către Isus: „Iată noi am lăsat toate, şi am 
venit după tine; ce va fi dar cu noi?" (Mt. 19, 27). Iată, pentru 

; ce zicea sf. apostol Pavel: „mai vârtos le socotesc toate pagubă 
t pentru înălţimea cunoştinţei lui Hristos Isus, Domnul meu, pentru 
i care de toate m’am păgubit, ca să dobândesc pe Hristos“ (Filip 
’ 3, 8). Toate lucrurile, pe cari lumea le cinsteşte şi doreşte, cinste,
i slujbe înalte, bucurii, plăceri, bani, averi. .  apostolii le socoteau 
î de nimica, pentru Hristos. Pe această cale ei au mărturisit pe 
[ Hristos, căci văzându-i oamenii, călcând în picioare tot ce nutreşte 
’ plăcerea trupului şi deprinzând cele potrivnice acestor plăceri, 

şi-au dat seama că aceia, care sunt gata la astfel de jertfe 
pentru Hristos, nu sunt nişte înşelători, ci nişte martori ai 
adevărului, deci vrednici de crezare.

Şi în zilele noastre misionarii bisericii catolice fac o stră
lucită mărturisire a lui Hristos. Când popoarele păgâne văd, că 
misionarii trăiesc aşa de simplu, duc atâtea lipsuri şi renunţă la 
toate plăcerile, ce le întinde lumea, gata fiind să înfrunte orice 
greutăţi. .  se minunează şi apoi în curând primesc învăţătura lui 
Hristos şi primesc botezul.

Noi încă trebue să mărturisim pe Isus Hristos prin dispre
ţuirea lucrurilor pământeşti. Cine se alipeşte în mod neorânduit 
de cele pământeşti, nu poate fi ucenicul lui Hristos. „De iubeşte 
cineva lumea nu este dragostea Tatălui într’însul“ zice sf. Ioan 
(1 Ioan 2, 15), căci după cuvântul sf. apostol Iacob, „prietenia
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lumii acesteia este vrăşmaşa lui Dumnezeu* (Iacob 4,4). Să nu 
fiu rău înţeles. Oamenilor din [lume le este îngăduit să aibă 
lucruri pământeşti şi să-şi îmbunătăţească condiţiile de traiu', 
ba uneori pot gusta şi anumite plăceri, dar toate acestea numai 
în aşa măsură, încât mântuirea noastră să nu şuiere. Să ne dăm 
seama că toate cele lumeşti sunt deşertăciunea deşertăciunilor, 
cari nu îndestulesc inima noastră, iar, dacă nu mai în grabă, la 
moarte trebue părăsite şi chiar pentru aceea să ne străduim, să 
învăţăm a trăi în lume, dar mai pe sus de lume.

III. '

Apostolii au mărturisit pe Isus prin sfinţenia vieţii lor. 
Apostolii dintru început, pe vremea când au fost chemaţi şi aleşi 
de Mântuitorul, nu erau scutiţi de anumite scăderi, nu erau oameni 
de bună voinţă, totdeauna bine intenţionaţi. După ce au primit 
pe Spiritul Sfânt, ei sunt nişte modele de sfinţenie. Cât de mi
nunată era smerenia, răbdarea, blândeţea şi dragostea lor fată 
de Dumnezeu şi faţă de aproapele. Pilda lor a fost urmată de 
creştinii cei dintâi. Aceia, după cum ne mărturiseşte sf. Iustin 
„trăiesc în ţara lor, însă ca nişte străini. Orice ţară străină este 
o patrie pentru ei, iar tara proprie o tară străină. Ei trăiesc în 
trup, dar nu după trup; ei trăiesc pe pământ, dar inima lor este 
în ceruri. Ei se supun legilor ţării, dar purtarea lor întrece orice 
lege. Ei iubesc pe toţi dar sunt prigoniţi de toţi. Ei sunt săraci, 
dar pe mulţi îi fac bogaţi. Numele lor este defăimat, dar prin 
calomnii se dovedeşte nevinovăţia lor“. Această sfinţenie de 
vieaţă era cea mai strălucită şi mai limpede grăitoare, mărturi
sire a lui Hristos. Toţi Jidovii şi păgânii de bine, văzând vieaţa 
lor Îngerească şi deprinderea virtuţilor, mai ales' în ce priveşte 
dragostea fată de aproapele, au ajuns la convingerea că aceşti 
oameni învaţă numai adevărul, pentru aceea au crezut în Hristos 
şi au îmbrăţişat legea creştinească.

Aşa trăiau apostolii, aşa se purtau creştinii din veacurile 
dintâi ale creştinătăţii.

Ce fac creştinii din zilele noastre? Cum se poartă? Cum
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îşi întocmesc vieaţa? Se poate asemăna vieaţa creştinilor din 
zilele noastre cu vieaţa apostolilor şi a creştinilor de demult?. 
Durere, dar e mare deosebire între cei de atunci şi creştinii de 
astăzi, deşi aceeaşi învăţătură era îndreptarul lor de vieaţă, 
care trebue să fie îndreptarul de vieaţă a zilelor noastre. Aceeaşi 
învăţătură, a aceluiaşi îsus Hristos. Ori doară credeţi, că s’a 
schimbat acea învăţătură? Nu. Intre învăţătura creştinească de 
pe acele vremuri şi cea de astăzi nu-i nici o deosebire. Este tot 
aceeaşi. A rămas neschimbată.

Deosebirea nu-i între învăţătura de atunci şi cea de astăzi, 
ci între purtarea creştinilor de atunci şi a celor de astăzi. Atunci 
se purtau cum spunea învăţătura creştinească ; astăzi una învaţă 
şi alta fac. Dacă vrem să rămânem în ogaşul vieţii cu adevărat 
creştineşti, va trebui să ne schimbăm vieaţa, aşa ca aceea să 
fie în conglăsuire cu învăţătura creştinească. Se spune, că îm
păratul Alexandru ceh Mare a auzit că în oastea lui este un 
soldat, care avea numele de Alexandru, însă nu avea purtare 
bună. L-a chemat la sine şi apoi i-a zis cu apăs: „Ori îţi schim
bă numele, ori te poartă cum se cuvine unui Alexandru“. Deci 
şi noi: ori să încetăm a ne numi creştini, ori sa ne purtăm cum 
se cere dela un creştin. Amin.

Naşterea sg. loan BolezĂtoml

CE S’A ALES DIN SF. IOAN, CE SE VA 
ALEGE DIN COPIII MULTOR OAMENI

Sf. Biserică astăzi prăznueşte naşterea sf. Ioan Botezătorul. 
Mare este praznicul de astăzi, fiindcă mare e acela, a căruia 
naştere o prăznueşte. Mare era Ioan, fiindcă mare era slujba, 
îi care l-a ales Dumnezeu, ca să fie înaintam ergâtorul Fiului 
Sau, ca să-I gătească calea, să pregătească neamul omenesc la
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primirea vrednică a Răscumpărătorului. Acelaşi înger, care a 
dus Preacuratei Fecioare vestea întrupării Fiului lui Dumnezeu, 
duce preotului Zaharie vestea, că, deşi înaintat în vârstă, atât 
el, cât şi soţia sa, Dumnezeu va binecuvânta cu un prunc le
gătura lor căsătoricească. Faptul că Zaharie primeşte cu oare
care îndoială vestea solitorului ceresc, faptul că el amuţeşte, 
apoi numele pe care-1 dă noului născut şi revenirea graiului, 
iată tot atâtea lucruri minunate, cari pe cei din jur îi pun pe 
gânduri şi-i fac să-şi pună întrebarea: ce va fi, ce se va alege 
din pruncul acesta? Că ce se va alege, ne-o spune însuşi Mân
tuitorul, care zice despre Ioan: »Adevăr zic: nu s’a sculat între 
cei născuţi din femei mai mare decât Ioan Botezătorul“ (Mt.
n ,  11).

Dar şi în zilele noastre, când vine un nou născut în lume, 
în gând ori cu vorba, dar aproape totdeauna, părinţii îşi pun 
întrebarea: ce se va alege din pruncul acesta?

Să ne punem astăzi şi noi întrebarea: ce se va alege din 
sf. Ioan Botezătorul, apoi să ne mai întrebăm, ce se va alege 
din mulţi fii ai oamenilor, pentru ca să înţelegem de ce din 
mulţi copii nu se alege ceea ce ar dori părinţii lor.

Ce se va alege din băiatul acesta, se întrebau vecinii, la 
venirea pe lume a sf. Ioan Botezătorul? Din toate semnele ce 
s’au întâmplat, au văzut că mâna Domnului era peste dânsul, 
dar vălul, care acopere viitorul, nu-1 puteau da la o parte. Din 
sf. evanghelii noi ştim că pruncul, pe care Spiritul cel Sfânt încă 
în sânul maicii sale l-a sfinţit, băutură beţivă în gura iui nici
odată nu a luat, mare a fost înaintea lui Dumnezeu şi mare a 
rămas, până ce Irod a lăsat de i-au tăiat capul. El avea să fie 
Inaintemergătorul Domnului, deci trebuia să pregătească calea 
pentru Fiul lui Dumnezeu, care avea să vină în aceasta lume, 
ce gemea sub blestemul păcatului. Plin de spiritul prorocului 
Ilie, avea să străbată toată ludea, pentru ca să înlăture piede- 
cile din calea lui Mesia. Tatăl său, preotul Zaharie cel de vieaţă 
sfântă, vedea în Ioan un mare dar al lui Dumnezeu, de care 
grijea mai cu osârdie decât de lumina ochilor săi, căutând să nu 
piardă darul lui Dumnezeu, pe care-1 dobândise încă în sânul
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maicii sale. Ioan era încă numai copil, când se smulge din val- 
vârtejul lumii, pentru a se retrage în singurătatea pustietăţii. 
Nu-şi bătea capul cu lumea, care-i atât de trecătoare, ca şi toată 
slava ei. Dulceaţa lumii nu-1 încântă, nici nu-î ispiteşte, iar 
hrana şi-o caută în pădure, îndes*ulindu-se cu nişte lăcuste şi 
miere sălbatică. Podoabele lumii nu le caută. Golătatea trupului 
şi-o acopere cu haine aspre din păr din cămilă, iar mijlocul şi-1 
încinge cu curea de piele, voind să însemne că a pus puternica 
stavilă plăcerilor trupeşti. Pe cei ce-i pregăteşte la vrednica 
primire a Răscumpărătorului, îi îndeamnă la pocăinţă, de vreme 
ce el însuşi ţinea cea mai aspră pocăinţă. El nu caută loc 
moale, pentru ca să-şi odihnească oasele trudite, căci pentru el 
ajunge pământul lui Dumnezeu, oricât de tare este acela. In felul 
acesta credea el câ este vrednic înaintemergător al Aceluia, 
care se va naşte în peşteră, a căruia băutură mai de pe urmă 
va fi oţetul amestecat cu fiere, iar culcuşul are să-i fie lemnul 
crucii. El nu se lasă stăpânit de trufia lumii, căci poporului, 
care-I înconjura şi minunându-se de asprimea vieţii, credea că-i 
Mesia, el cu toată smerenia îi spune, că el nu-i Hristos, ci nu
mai sluga Lui, căruia el nu-i vrednic nici barem să-I deslege 
curelele încălţămintelor. Dumnezeu îl proslăveşte, căci îi desco
pere, că acela asupra căruia se va coborî Spiritul Domnului în 
chip de porumb, acela este Mântuitorul lumii; cu toate acestea 
el rămâne smerit, toată mărirea lăsându-o pe seama aceluia că
ruia se cuvine, arătând cu degetul spre Mântuitorul şi zicând : 
„Iată mielul lui Dumnezeu, cel ce ridică păcatul lumii“. Ori din 
ce parte vine ispita ei rămâne neclintit, statornic în bine. Lingu
şirile nu-1 iau de pe picioare, după cum nu-I înfrică nici ame
ninţările. El nu caută la feţe. Lui Irod tot aşa-i aruncă în faţă 
nelegiuirile ca şi vameşilor, iar vameşilor tot aşa ca şi fariseilor. 
Tuturor le spune acel cuvânt, care taie ca o sabie de foc: 
„nu se cade“. Aşa a fost în vieaţă. Aşa a fost la moarte. Şi 
încă ce moarte. Vieaţa lui scumpă, care pas de pas s’a depănat 
pe braţele darului:Spiritului Sfânt, cât de ieftin se dă în schimb. 
O fată joacă frumos; cu mişcările ei amăgitoare înfierbântă pe 
regele întunecat la minte de băutură, care apoi, cu oarecare pă»
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rere de rău, dar îi răsplăteşte jocul cu aceea că taie capul sîân- 
tuldî lui Dumnezeu.

II.

Dar să ne întoarcem privirile spre noi şi întrebarea, pe 
care o puneau vecinii cu prilejul naşterii sf. Ioan Botezătorul, 
s’o punem părinţilor copiilor din vremurile noastre. Ce se Va 
alege din copilul acesta? Se pune şi astăzi această întrebare, 
numai cât cei ce pun întrebarea se gândesc mai mult, dacă nu 
numâi, Ia cele pământeşti, îără să-şi bată capul cu vieaţa sufle
tească, care este temeiul, atât al fericirii pământeşti, cât şi al 
celei veşnice. Ce mare deosebire între bătrânul preot Zaharie şi 
părinţii zilelor noastre. Zaharie se străduia să-şi păstreze bă- 
iatul în darul lui Dumnezeu. EI ştia prea bine, că, până când 
mâna lui Dumnezeu va fi peste băiat, acela va fi fericit. Pă
rinţi creştini! Şi pe copiii voştri îi sfinţeşte Spiritul cel Sfânt 
când primesc sf. botez. Şi asupra lor îşi revarsă bogăţia darului 
său Domnul. Băgaţi voi de seamă ca să nu-şi piardă această 
nepreţuită comoară? Vă îngrijiţi de ei cu cuvântul, cu pilda vieţii 
voastre şi mai ales prin aceea că privirea voastră ocrotitoare 
nu-i pierde din vedere nici ziua nici noaptea? Dacă ar fi aşa, de 
sigur nu ar veni la şcoală atâţia copii neascultători, încăpăţînaţi, 
cărora nu le place rugăciunea, dar necontenit le este pe buze 
sudalma. De câte ori trebue să roşească Ia faţă părinţii pentru 
purtarea necuviincioasă a copiilor. Invăţaţi-i să fie temători de 
Dumnezeu, ascultători şi nu le treceţi cu vederea tot răul, pe 
eare-1 fac.

Sf. Ioan Botezătorul băutură beţivă nu a băut. Astăzi însă 
mulţi îndată după laptele mamei se obişnuesc cu veninul bău
turilor. De câte ori se văd tineri, încă în fragedă vârstă, stă
pâniţi de patima băuturii, care, la vremea sa, va fi izvor de 
răutate, atât pentru ei, cât şi pentru familiile lor. Ce aţi zice, 
dacă, alături de si. Ioan cel îmbrăcat în haine de păr de cămilă, 
aţi vedea fetele voastre în haine mai pestriţe decât fluturii? 
Nu aş zice nimic de hainele cele tărcate, dacă acelea de cele
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mai multe ori nu ar ascunde trufia, iar altă dată nu sunt alt
ceva decât pânza, care acopere sicriul, în care este înmormân
tată curăţenia feciorelnică. De câte ori nu se întâmplă, că fe
ciorul fălos se ruşinează să meargă alături de tatăl său petecos, 
iar fata îmbrăcată ca o păpuşă se ruşinează a merge alături de 
mama sa, care-i ca o colduşă.

Ce a făcut pe Irod să omoare pe sf. Ioan Botezătorul? 
Jocul. El nu a jucat, numai s’a uitat. Pentru câţi tineri jocul 
este de moarte — nu trupească, ci de moarte sufletească — 
aducător. Ce ruşine să vezi şi azi tineri, cari poate au tată sau 
frate pe front, iar lor aici acasă le ard călcâiele a joc. De câte 
ori se întâmplă că fata merge la bal, pentru ca, după ce s’a în
tors acasă, să simtă că a dat de mare „val“. Eu nu zic că fie
care joc are urmări atât de triste, dar sunt nevoit să vă spun, 
că cele mai multe petreceri se gată cu amare lacrimi.

Sf. Ioan ne dă pildă tuturor, tineri şi bătrâni deopotrivă, 
învăţându-ne să ne depănăm firul vieţii în spirit de pocăinţă, să 
fim cât se poate de aspri cu noi înşine. In felul acesta putem 
stârpi în noi păcatul, putem împăca pe Dumnezeu, ne dăm pildă 
bună împrumutat, tineretul îl întoarcem de pe calea pieirii, pe 
care a apucat, iar sufletele noastre le putem mântui. Amin.

Dumineca 1 1 -̂a după Rusalii

DESPRE EDUCAŢIA PRUNCILOR

Io sf. evanghelie de azi ni se spune, că umblând Isus pe 
lângă marea Galiieei, a întâlnit pe Simon şi pe Andrei, doi fraţi 
pescari şi i-a chemat, spunându-le, că nu vor mai vâna peşţi, 
ci li va face pe ei vânători de oameni. Ei, lăsând toate, ple
cară ca Isus. Mergând pe ţărm mai depărtişor, iată un alt pescar,
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Zevedeiu, cu cei doi feciori ai săi, Iacob şi Ioan, tocmai îşi re
parau mrejile, ca să pornească la pescuit. Isus chiamă şi pe 
aceşti doi fraţi, iar ei îndată ies din luntre şi pleacă după el. 
Fericit părinte, care doi fii şi-a dat, ca să fie apostoli ai lui 
Isus! Sunt şi azi unii tineri dornici de a părăsi toate cele lu
meşti, de a intra în vreo mănăstire, de a urma mai de aproape 
Iui Isus, dar părinţii nu se învoiesc, pentrucă nu înţeleg, ce dar 
mare al lui Dumnezeu e a trăi pe pământ vieaţă îngerească, 
într’o mănăstire.

Desigur Zevedeiu pescarul şi-a crescut feciorii în frica lui 
Dumnezeu, şi-a făcut deplin datorinţa de părinte şi a adus o 
mare jertfă atunci, când se desparte de ei, când se lipseşte de 
braţele tinere şi rămâne ca să muncească singur, la zilele vârstei 
înaintate. II va fi durut despărţirea, dar n’a zis nici un cuvânt, 
însă acum se bucură nespus în cer de jertfa, pe care a adus-o.

Dela acest părinte trec cuvântul la voi părinţi, cărora Dum
nezeu v’a dat să aveţi fii. A fi tată, a avea fii, nu e lucru mare, 
dar a fi părinte bun şi a avea fii buni, e lucru însemnat. E un 
lucru, pentru care un tată, o mamă, trebue să-şi dea toată oste
neala, pentrucă pruncii sunt suflete, pe cari Dumnezeu le-a dat 
în îngrijirea părinţilor şi vai de acei părinţi, cari se vor afla vi
novaţi de neîngrijirea sufletească a pruncilor. Să vedem pe 
scurt, ce datorinţe mai însemnate au părinţii faţă de pruncii lor.

1. Copiilor le trebue pază şi dacă e de lipsă certare 
şi pedeapsă. O mamă, încă înainte de a naşte prunc, trebue 
să ceară darul pentru el, ca să fie creştin bun. După ce l-a năs
cut şi i-a încreştinat, cu atât mai mult trebue să-l pregătească 
şi să ceară pentru el darul unei vieţi curate. Regina Blanca a 
Franţei săruta pieptul micului său Ludovic şi zicea: „Fiule, mai 
bucuros aş vrea să te văd mort, decât cu un singur păcat greu 
pe suflet“. Şi-a dat regina toată silinţa şi, cu darul lui Dumne
zeu, micul prunc a devenit Ludovic cel Sfânt. Unii părinţi nu-şi 
dau seama că ei au îndoită datorinţă faţă de prunci, una faţă 
de trupul lor, iar alta faţă de sufletul lor. Ei se îngrijesc numai 
de trup. Se mulţumesc cu aceea, că-i pun pruncului hăiniţa în
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spate şi farfuria cu mâncarea înainte. In chipul acesta datorinţa 
cea mai însemnată, datorinţa faţă de suflet rămâne neîmplinită. 
Pruncul se ridică, dar nu a învăţat dela tată, dela mamă, că 
este un Dumnezeu, un Stăpân al lumii, un Tată ceresc, care cere 
ascultare şi răsplăteşte atât binele, cât şi răul. Unii părinţi în
vaţă pe pruncii lor să se roage, dar sufere să zică rugăciunile 
greşit, repede, fără evlavie. Aşa în loc să zică: „vină împărăţia 
ta“, zic: „fie împărăţia ta“, în loc să zică: „fie voia ta, pre
cum în cer, aşa şi pe pământ“, zic: „fie’n voia ta precum eşti 
în cer aşa şi pe pământ“, în loc să zică: „acum şi în ora 
morţii noastre“, zic: acum şi în ora morţii noştri“. Când apoi 
preotul merge la şcoală, să înveţe pe prunci, ori nu-i mai poate, 
ori numai cu greu, cu multă pierdere de vreme, îi mai poate 
desface dela greşelile acestea, cari sunt destul de mari, pentrucă 
schimbă cu totul înţelesul rugăciunii. îndatorirea de a învăţa pe 
prunci e grea, dar şi mai grea e îndatorirea de a-i învăţa să se 
roage bine, cu simţire, cu evlavie. Dacă nu ai învăţat pruncul 
să se roage cu credinţă, nu ai făcut nimic. El va borborosi, 
poate şi când va îi mare, la repezeală nişte cuvinte, din cari 
nici el nu va înţelege nimic. Cu aşa rugăciune nici tu părinte 
nu ţi-ai făcut datorinţa cum trebuia, dar nici pruncul nu mult 
folos va avea de ea.

Un prunc, pe când ajunge la şcoală, e destul dacă ştie bine 
„Tatăl nostru“ şi „Născătoare“. Dar cine să-rl înveţe? Mama, 
căci tatăl e dus la lucru. Da, pe genunchiul mamei are să audă 
pruncul mai întâi despre Dumnezeu şi pe genunchii ei să înveţe 
a se ruga. Apoi la vârsta de şcoală suplineşte preotul, la orele 
de religie, ce lipseşte, dar nici de acolo înainte nu încetează da- 
torinţa părinţilor de a fi buni paznici şi povăţuitori, ca pruncul 
să devină bun creştin.

Părinţii au dreptul şi datorinţa ca pe pruncul neascultător 
să-l certe şi să-l pedepsească şi astfel să-l constrângă la calea 
bună. Pruncul dela firea lui e uşuratic, nu ştie judeca şi tocmai 
pentru aceea trebue să stea sub judecata şi cârmuirea părinţilor. 
Un părinte, care pe pruncul neascultător nu-1 ceartă, nu-1 pe
depseşte, e râu părinte; el nu-şi creşte pruncul pe seama cerului, 
ci pe seama iadului. Scriptura zice: „Alu cruţa pe fiul tău de
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pedeapsă, căci dacă îl loveşti cu varga, scapi sufletul lui de 
osândă“ (Pilde 23, 13). Aceasta nu însemnează să fii tot cu 
varga pe spatele lui, ci numai atunci când nici sfatul, nici cearta 
nu foloseşte.

2. Copiilor le trebue dată  o pildă bună. O bună şi ere' 
ştinească creştere a pruncilor se face nu numai cu cuvântul, ci 
şi cu pilda bună. Copilul adeseori uită ce aude, dar ce vede, 
ţine în minte. Nu-i iertat, ca un prunc s;ă vadă purtare rea, 
necreştinească, la un părinte. El crede, că tot ce vede la părinţi 
e bun şi va învăţa dela ei cele rele, ca şi cele bune. Un tată, o 
mamă, care înjură, blestemă, se ceartă, sau chiar se bat, servesc 
cu învăţătura cea mai rea pruncilor lor. Zadarnic vei zice prun
cului tău: nu înjura, nu blestema, nu minţi, nu fi răutăcios, dacă 
el acestea le vede dela voi, tată şi mamă. Te vede pruncul 
tău rugându-te cu evlavie? Te vede totdeauna blând şi liniştit, 
te vede miluind pe cei săraci, te vede la biserică, mârturisindu-te 
şi cuminecându-te ? Dacă te vede făcând aşa şi dacă sfatul bun, 
paza şi, în caz de lipsă, certarea ta va fi după el, va fi bine.

Cu durere mă cuget la unii părinţi, cari îşi stăpânesc pruncii 
numai până când sunt mici, iar, când băiatul trece dela 12-13 
ani în sus, e lăsat să umble nopţile pe uliţe, prin şezători, prin 
crâşme şi prin alte locuri, cu prieteni răi. In chipul acesta în 
măsura în care e l , creşte, creşte cu el şi răutatea. Faţă de un 
astfel de băiat ar trebui cuvântul apăsat şi mâna aspră a tatălui, 
care dacă lipseşte, fiul ajunge un tânăr cu suflet spurcat şi pe
deapsa părinţilor săi.

In sfârşit mai ţin să amintesc de o datorinţă însemnată a 
părinţilor. Ei sunt datori să se roage lui Dumnezeu pentru pruncii 
lor până la cea din urmă suflare. Pentru cel bun roagă-te ca să 
rămână bun, iar pentru cel rău te roagă, ca să se facă bun. 
Sfânta Monica 18 ani a rugat pe Dumnezeu pentru fiul ei 
Augustin, care trăia o vieaţă păcătoasă. Augustin, după lacri
mile şi rugăciunile fierbinţi ale mamei sale, s’a întors şi a deve
nit un mare sfânt.

Nu încetaţi deci, iubiţi părinţi, a purta grija şi de sufletele
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încredinţate vouă, de sufletele pruncilor, de care Dumnezeu vă 
va cere seamă, precum voi cereţi seamă de vitele încredinţate 
păstorului. Staţi nu numai pe lângă trupul lor cu mâncarea şi cu 
haina, ci stăruiţi pe lângă sufletele lor cu sfat, cu învăţătură, 
cu certare, cu rugăciune, ca în ziua mare a întrebării să puteţi 
fiecare zice: Doamne, din câţi mi i-ai dat, pe nici unui dintre 
ei nu am pierdut Amin.

K)oa

Sf. Aposlolf Petru şi Pavel

PAPA ESTE URMAŞUL SF. APOSTOL PETRU

SL apostol Petru a fost cel dintâi cap văzut al Bisericii 
Iui Hristos, aşezat în capul Bisericii de însuşi Răscumpărătorul 
neamului omenesc. Mântuitorul făgâdâuise această demnitate iui 
Petru, iar la vremea sa, Isus, care credincios este întru făgă
duinţele Sale, de fapt î! aşează pe Petru în fruntea Bisericii Sale. 
După înălţarea la ceruri a Mântuitorului, sf. Petru se poartă ca 
şi un cârmuitor al Bisericii, iar ceilalţi apostoli îl şi recunosc 
de căpetenie a lor. Dar Petru era om. Trebuia să moară şi de 
fapt a murit. După moartea lui rămas-a Biserica fără cap văzut? 
Putea să rămână Biserica lui Hristos fără căpetenie? Iată între
barea, ce se pune şi care aşteaptă răspuns potrivit.

Pentru ca să putem răspunde la această întrebare, va trebui 
să lămurim trei lucruri şi anume:

1. Era de lipsă ca după moartea lui Petru să aibă Biserica 
un cap văzut.

2. SL Petru a mers la Roma, unde a fost episcopul Romei 
şi a ţinut această slujbă până la moartea sa.

3. Papa este capul Bisericii lui Hristos, fiindcă el este ur
maşul legiuit ai lui Petru în scaunul viădicesc al Romei.

Sâ luăm lucrurile pe rând.
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I.

După moartea lui Petru era de lipsă, trebuia, să aibă Bi
serica Iui Hristos un cap văzut. Lucrul acesta este uşor de în
ţeles. Isus Şi-a întemeiat Biserica nu numai pentru câţiva ani, 
ori pentru câteva sute de ani, ci pentru toate vremurile. „Iată 
eu cu voi sunt în toate zilele, până la sfârşitul lumiii“. (Mt. 28, 
20). „Spiritul adevărului va fi cu voi în toate vremurile“, zicea 
Mântuitorul. El chiar dela început S’a îngrijit ca să pună o că
petenie acestei Biserici. Dacă a fost de lipsă ca Biserica să aibă 
un cap văzut la început, nu era tot aşa de lipsă mai târziu, în 
toate vremurile? Mântuitorul îşi aseamănă Biserica cu o clădire, 
dar e mai presus de orice îndoială că o clădire nu se poate face, 
nici nu poate fi trainică, fără temelie. El o mai aseamănă cu o 
turmă, care, ori că-i mare, ori că-i mică, nu poate rămânea multă 
vreme întreagă fără păstor. Mântuitorul îşi mai numeşte Bise
rica o împărăţie, dar este aproape de mintea fiecăruia că o îm
părăţie, al cărei împărat este dus, ar fi în mare primejdie, dacă 
pe acel timp nu ar avea un regent, un cârmuitor. Sf. Pavel asea
mănă Biserica cu un trup, dar nici în tinereţe, nici la bătrâneţe, 
trupul nu poate vieţui fără cap.

Mai târziu starea bisericii era şi mai complicată şi mai 
grea ca şi la început, deci cu atât mai vârtos se simţia lipsa 
unei căpetenii. La începutul creştinătăţii Biserica era mărginită, 
comunităţile bisericeşti erau mici, de multe ori stăteau numai 
din o mână de credincioşi, cari trăiau în unire, fiind „o inimă 
şi un suflet“, ducând o vieaţă de adevăraţi cetăţeni ai împără
ţiei lui Dumnezeu. Ba şi mai mult. Apostolii au primit învăţă
tura de-a-dreptul dela Mântuitorul, au învăţat, să zic aşa, Ia pi
cioarele Mântuitorului şi, plini de Spiritul Sfânt, ei erau negre- 
şelnici întru învăţătură. Deci dacă Biserica ar fi putut fi fără o 
căpetenie, asta s’ar fi putut întâmpla pe vremea apostolilor, iar 
dacă Mântuitorul a aflat de bine sâ-i pună atunci un cap văzut, 
cu cât mai ales era nevoie de acel cap mai târziu. Mântuitorul 
ştia prea bine că Biserica are să fie prigonită şi sfâşiată de fii 
de ai ei răsvrătiţi. El ştia că apostolii vor trebui să moară, de
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vreme ce numărul credincioşilor va creşte necontenit. El ştia că 
duşmani dinafară şi dinăuntru se vor ridica împotriva ei. El 
ştia că în Biserică vor fi mai mulţi păcătoşi decât sfinţi. Putea 
El întru înţelepciunea şi purtarea Lui de grijă, să lase Biserica 
fără o căpetenie, fără un conducător, fără un povăţuitor. . .  care 
s’o povăţuiască şi controleze ? Dacă Mântuitorul a numit un cap 
văzut pe vremea apostolilor, e mai presus de orice îndoială că 
slujba de Papă, sau cap văzut al Bisericii, trebuia să fie în Bi
serica Lui în toate vremurile.

II.
Al doilea lucru, care trebue lămurit, este: cine era să moş

tenească slujba lui Petru ? Cine era urmaşul lui în slujba de cap 
văzut al Bisericii? Răspunsul nu este greu. Urmaşul lui Petru 
este a se socoti acela, care i-a luat locul în slujba vlădiciei lui, 
întrucât era apostol şi mai marele apostolilor. Despre sf. Petru 
ştim că din Ierusalim a plecat în Antiochia, unde cei primiţi 
de el în sânul bisericii se numesc creştini. El pleacă din Antiohia 
şi vesteşte evanghelia în Asia şi în unele părţi ale Greciei, apoi 
se duce la Roma, care, din rânduiala lui Dumnezeu, avea să fie 
scaunul de căpetenie al creştinătăţii, după cum era şi centrul 
lumii păgâne. Că sf. Petru a plecat la Roma şi şi-a stabilit scau
nul său vlădicesc în cetatea veşnică, este un fapt, asupra căruia 
nu a fost nici o îndoială timp de mai multe veacuri. Mai târziu, 
când s’a întâmplat desbinarea cea mare în Biserică, unii scrii
tori din Răsărit, fiindcă nu puteau tăgădui, că Petru a fost ales 
din partea Mântuitorului de cap văzut al Bisericii Sale, au în
ceput a tăgădui, că Petru ar fi avut scaunul său în Roma. A tă
gădui este uşor, dar a dovedi este mai greu. De vreme ce cei 
ce tăgăduiau, că sf. Petru ar fi mers la Roma, nu erau în stare 
:să dovedească spusele lor, pe când o mulţime de scriitori vred
nici de toată încrederea, din toate timpurile şi din toate părţile 
pământului, dovedesc, mai presus de orice îndoială, că Petru 
a mers la Roma.

Că sf. Petru a mers şi s’a aşezat în Roma, se vede chiar 
din prima Iui scrisoare catolicească, în care zice: „închinâ-se 
vouă biserica cea din Babilon“. (I, 5, 13). Care-i Babilonul, de
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unde scrie sf. Petru? Să fie oare Babilonul de lângă râul Eufrat, 
din îndepărtata Asie? Nici de cum, fiindcă pe acele vremuri 
acel Babilon era numai ruine. El dă Romei numele de Babilon, 
fiindcă creştinii cei dintâi aveau obiceiul că se făleau cu aceea, 
că Romei îi ziceau Babilon pentru multa asemănare dintre aceste 
două cetăţi. Chiar şi sf. Ioan evanghelistul în Apocalips vor
beşte de puternicul Babilon, despre care zice că-i zidit pe 7 
dealuri (coline), având stăpânire asupra tuturor regilor pămân
tului, care deşi pe acele vremuri era în stare înfloritoare, cu 
timpul va cădea. Cetatea despre care vorbeşte sf. Ioan este ce
tatea Romei, care de fapt este clădită pe 7 coline şi care pe 
acele vremuri avea stăpânire asupra tuturor regilor pământului. 
După cum sf. Ioan numea Roma Babilon, cu acelaş drept a pu
tut-o numi şi de fapt a numit-o aşa şi sf. Petru. Adevărul de 
netăgăduit este, că sf. Petru a mers la Roma, unde şi-a aşezat 
scaunul său de mai mare al apostolilor.

Dar sf. Petru, nu numai că s’a dus la Roma, ci a şi rămas 
acolo până la moarte, care l-a ajuns în Roma, unde, pela anul 67 
d. H., a fost răstignit cu capul în jos. Că sf. Petru a murit în Roma, 
iarăşi este un lucru mai presus de orice îndoială. Acolo îi este 
mormântul. Acolo i se păstrează osemintele până în ziua de 
astăzi. După ce sf. Petru era, nu numai episcopul Romei, ci şi 
căpetenia apostolilor, cel ce a urmat în scaunul lui vlădicesc, 
era nu numai episcopul Romei, ci şi urmaşul lui Petru în întâie
tate. Sf. Petru nu a dus cu sine în mormânt cheile împărăţiei 
cerurilor, ci Ie-a lăsat în mâinile urmaşului său, dela care apoi 
au trecut din mână în mână la toţi urmaşii, până la Papa dela 
Roma, care astăzi cârmueşte biserica lui Hristos.

Deci în Papa dela Roma să nu vedem numai un episcop, 
ci trebue să vedem pe urmaşul apostolului Petru, pe capul creş
tinătăţii, pe Sfântul Părinte, pe mai marele Păstorilor, pe capul 
văzut al Bisericii lui Hristos. Să mulţumim din toată inima lui 
Dumnezeu, că ne-a învrednicit să fim în unire cu urmaşul Sf 
Petru, străduindu-ne a fi ascultători fii şi strădalnici întru săvâr
şirea celor ce sunt pentru mărirea lui Dumnezeu şi mântuirea, 
sufletelor noastre. Amin.
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VIEAŢA SPIRITUALĂ

C e l ib a t u l ,  o r i  c ă s ă t o r i a  p r e o ţ i lo r ?

Vieaţa celibatară posibilă.

Şi, întâi, nu trebue să negăm, că vieaţa celibatară n’ar avea 
dificultăţile ei. Toate însă se pot reduce la una singură, adică 
lupta în contra pornirilor vieţii sensuale. De fapt foarte putini 
sunt acei oameni, cari s’au născut aşa din pântecele mamei lor, 
ca să naibă înclinaţie naturală spre sensualitate. Preoţii celibi 
aproape toţi sunt dintre aceia, despre cari spune Domnul, că 
„s’au scopit pe sine pentru împărăţia lui Dumnezeu*. Cu toată 
hirotonirea, pornirile naturale rămân în ei. Aşa că în contra 
acestor porniri trebue să lupte. Şi dacă instinctul conservării 
speciei este cel mai puternic în om, natural că a lupta în contra 
acestui instinct pretinde o voinţă şi străduinţă nu comună. Dar 
tocmai aceasta este marea deosebire între situaţia preotului fa
milist şi a celui celibe: câ în vreme ce cel dintâi nu poate 
învinge toate greutăţile, în care îl pun vieaţa iui, cel de al 
doilea, în schimb, atârnă numai de el să trăiască vieaţa toată 
absolut în cea mai desăvârşită abstinenţă şi, prin urmare, toată 
vieaţa lui să fie închinată sublimului ideal, pentru care s’a jert
fit de bună voie. Căci, pentru a duce atare vieaţă, are la dis
poziţie toate mijloacele cele mai eficace, numai să le folosească. 
Aşa are: rugăciunea, meditaţia, Liturghia zilnică, studiul apro
fundat, examinarea conştiinţei; cu un cuvânt vieaţa spirituală 
intens trăită. De altă parte înconjurarea tuturor ocaziilor pri
mejdioase, ca petrecerile, cinematografele, societăţile uşuratice, 
alcoolul etc. Şi de fapt, ce ar şi putea căuta un celibe în socie
tatea oamenilor din lume, ia petreceri şi chefuri? De altcum 
nici n'are nici o atracţie spre ele, daca îşi află fericirea în cele 
sufleteşti. Experienţa confirmă teza noastră.

Anume, e fapt constatat, că preoţii celibi, cari întradevâr 
duc o vieaţă spirituală intensă şi nu cerşesc fericireă deia lucru
rile lumeşti, pot lupta şi luptă, foarte bine în contra instinctelor
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inferioare şi duc o vieaţă îngerească, chiar şi în mijlocul acestei 
lumi corupte, muncind din toate puterile lor pentru suflete. Şi 
dacă sunt şi între preoţii celibi, slabi, cari lasă de dorit, ori, 
dacă vreţi, chiar dau scandal, e sigur că aceştia nu duc vieaţă 
spirituală cuvenită: e metafizic cert, că nu se roagă, nu medi
tează şi nu-şi petrec vieaţa pentru binele obştesc al sufletelor. 
Dar nu sunt ei de vină pentru toate acestea? De altcum căsă
toria însăşi nu este mijloc suficient, pentru a elimina toate ca
zurile triste. Căci experienţa dovedeşte, că şi între preoţii căsă
toriţi sunt destui scandaloşi. . .

Că întradevăr căsătoria pune pe preot în mare dificultăţi, 
cărora nu le poate face faţă cele mai de multe ori, o dovedeşte 
şi faptul, că de regulă preoţii căsătoriţi cei mai buni regretă că 
s’au căsătorit şi militează pentru celibat. Pentrucă recunosc din 
experienţa proprie, că nu-şi pot îndeplini, după cum ar vrea, 
datorinţele lor pastorale.

Apoi iarăş e simptomatic faptul, că acei preoţi celibi, cari 
îşi exprimă regretul că s’au celibat şi prin urmare recomandă 
tinerilor leviţi să nu se celibeze, sunt tocmai din numărul acelora, 
cari nu duc o vieaţă spirituală intensă. E natural, deci, ca, dacă 
ei nu se simt bine în starea celibatară, să vorbească în contra 
ei şi să abată şi pe alţii dela ea. Dar, repet iarăş, nu celibatul 
este de vină, ci ei înşişi şi nimeni să nu-i creadă, când ar afirma 
că e prea greu a duce o vieaţă singuratică. Preotul celibe, care-şi 
cinsteşte, cum se cuvine, demnitatea şi sublima chemare, doreşte 
ca toţi preoţii să fie ca el, după cum dorea şi sf. Pavel.

Cultivarea celibatului.

Pentru a ajunge la o preoţime celibatară cât mai nume
roasă, se recere cultivarea celibatului, nu numai din partea tine
rilor leviţi, cari se pregătesc Ia preoţie şi simţesc în sufletul lor 
această chemare, ci şi mentalitatea publicului trebue să se de
prindă cu această idee şi oarecum să dorească aciuarea cât mai 
rapidă a ei. Mirenii, natural, nu se ocupă prea mult cu această 
chestiune, precum nu se ocupă în general nici cu alte chestiuni
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bisericeşti. Bisericanii au menirea de a pregăti terenul şi de a 
influenţa în mentalitatea credincioşilor. Dar ce vor putea face în 
această privinţă preoţii căsătoriţi, cari nu se pot declara prea 
mult în cauză şi cu atât mai puţin pot face propagandă intensă, 
de cumva nu vor să-şi audă reproşul, că ei arată altora calea 
cea mai bună, dar ei n’au urmat-o? — Ceea ce pot face toţi, 
este, întâi de toate, să nu lupte în contra celibatului, să nu 
descurajeze pe tinerii leviţi, ce le-ar cere sfatul şi mai ales să 
nu se supere dacă de aci înainte se vor celiba cât mai mulţi 
tineri leviţi. Să fie convinşi, că a avea cât mai mulţi preoţi 
celibi nu este o daună a lor, din contră un câştig. Pentrucă 
aceşti preoţi celibi, răsfiraţi prin cele sate, vor fi cel mai bun 
sprijin al lor, atât prin ajutorul ce-1 vor da fraţilor căsătoriţi, 
cât şi prin exemplul unui apostolat activ. Cei căsătoriţi vor 
putea învăţa mult dela cei celibi şi, văzându-le zelul lor neobo
sit, se vor îndemna şi ei, ca, măcar în marginile posibilităţii, să 
lucreze cu mai mult elan în ogorul sufletelor. Apoi nici atunci 
nu trebue să se supere pe cei celibi, când credincioşii lor le vor 
cere aplicarea unor forme de apostolat mai noi, văzute în paro
hiile preoţilor celibi. Pentrucă nu se poate lua în nume de rău, 
că preotul celibe depune toată străduinţa în apostolat, iar cre
dincioşii din jur vor dori să aibă şi ei la fel. Progresul trebue 
să ne îmbucure, din partea ori cui ar veni, chiar şi în cazul că 
ne-ar recere mai multă osteneală.

Apoi, fraţii preoţi căsătoriţi să depună orice interes per' 
sonal sau familiar, numai să se propage cât mai mult celibatul. 
Vreau să zic, că n’ar face deioc bine acei preoţi, cari ar com
bate ideea celibatului conduşi de interese personale, anume de 
preocuparea că cine le-ar lua fetele lor, dacă de aci înainte teo
logii s’ar celiba. înţeleg dorinţa preoţilor căsătoriţi, ca fetele lor 
să ajungă preotese, mai ales azi când alţi intelectuali români nu 
sunt decât prea puţini. Dar a combate ideea celibatului tocmai 
din acest motiv, ar însemna a prefera interesele proprii intere
selor obşteşti. Las’că destul de mare întâietate s’a dat în trecut 
intereselor familiilor preoţeşti. Nu este preoţia un mijloc de 
căpătuire şi de plasare a fetelor de preot. Chiar de i-ar rămânea
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fata nemăritată, totuşi fiecare preot, să aibă numai cât de cât 
spirit preoţesc, ar trebui să se bucure, când cei mai mulţi teo
logi nu s’ar căsători, pentrucă viitorii preoţi celibi vor suplini, 
ceea ce n’au putut face cei căsătoriţi, împovăraţi de grijile fa
miliare.

Micile Seminarii

La Beiuş s’a făcut un important pas pentru propagarea 
celibatului clerical. Anume, s’a deschis un seminar mic, cum 
sunt în Apus, unde sunt educaţi de mici acei copii, cari se 
pregătesc pentru slujba preoţească. Una dintre diferitele piedeci 
in calea celibatului în trecut a fost şi lipsa unui atare seminar 
mic. Tinerii, cari îmbrăţişau misiunea preoţească, intrau la Teo
logie după absolvarea liceului, adica după ce erau expuşi tuturor 
primejdiilor, atât în privinţa moralei, cât şi a credinţei. Cine 
nu cunoaşte corupţia ce se infiltrează între elevii din clasele 
superioare? Natural, că tinerii recrutaţi din astfel de mediu 
adesea erau deja stăpâniţi de fel şi fel de doctrine potrivnice 
celor religioase şi nu arareori pătaţi de toate vijiile, încât căsă
toria, la care se gândeau mereu, era singura scăpare din ghiarele 
sensualităţii păcătoase. Nu e mirare deci, dacă cei cari aspirau 
la vieaţa sublimă celibatară erau rari, ca şi corbii cei albi şi, 
pe deasupra, zeflemişti şi batjocuriţi de colegii lor.

Dacă se vor înmulţi deci seminariile mici, se va face un 
simţitor progres în privinţa aceasta. Crescuţi de mici în atmosfera 
pietăţii şi feriţi de corupţia veacului, aceşti seminarişti vor îm
brăţişa cu toată uşurinţa calea lepădării de sine şi vor da 
Bisericii mult aşteptata pleiadă de preoţi celibi. Ar fi necesar 
deci, ca, pe lângă toate seminariile teologice, să se înfiinţeze 
cât mai curând şi seminarii mici. Iar pentru înzestrarea lor, 
precum şi pentru susţinerea copiilor, fără prea mari greutăţi din 
partea părinţilor, uşor s’ar putea recurge la colecte comune fă
cute pe dieceze, aşa cum se fac în diecezele române romano 
catolice din România, cu rezultate foarte frumoase. In felul acesta, 
în decurs de puţine decenii s’ar putea ajunge Ia o legiferare a



8 9PA ST O R U L  S U F L E T E L O R

celibatului. Natural, că s'ar recere măsuri şi directive identice în 
toate Centrele episoopeşti, după un plan bine studiat în prealabil. 
Nici o jertfă n’ar trebui socotită prea mare în faţa acestui ideal, 
ale cărui urmări nici măcar nu ni le-am putea închipui. Şi iarăşi, 
n’ar trebui să ne uităm numai la prezent, căci în acest caz — 
neputând culege roadele ce le-am dori — fără îndoială că ne
am descuraja. Trebue să privim viitorul Bisericii noastre, iar în 
prezent să depunem toate sforţările posibile pentru a semăna. 
Nu impoartă că noi cei de azi vom muri, fără să vedem rezul
tatul muncii noastre, căci meritul cel mai mare îl are, nu.cel ce 
seceră, ci acela care a semănat şi a muncit. Dacă s’a făcut în
ceputul Ia Beiuş, dece nu s’ar putea face în toate Centrele die
cezane? Cei în drept să mediteze şi să ia măsurile cuvenite 
pentru realizarea acestui ideal.

Supravegherea preoţilor celibi

Odată cu măsurile mai radicale în sensul celor de mai sus, 
natural, că va trebui şi o grijă deosebită faţă de preoţii celibi, 
pentru ca celibatul clerical să fie întradevăr spre folosul Bisericii, 
iar nu piatră de sminteală (căci de aceste pietri de sminteală se 
aeaţă toţi, acuzând însuş celibatul ca ceva nepotrivit, cel puţin 
cu împrejurările noastre de vieaţă, mai ales la sate).

E lucru ştiut, că omul e animal sociabil, îi place societatea 
altor oameni. De aceasta însuşire naturală nu se pot deslipi nici 
preoţii celibi, cu toată preocuparea lor în studii sau cu alte 
opere pastorale de caritate, in Apus se rezolvă foarte frumos şi 
această lăture a problemei. Preoţii celibi de regulă nu trăiesc 
singurateci prin cele sate on oraşe, ci cel puţin câte doi-trei, 
Noul-hirotonit nu este trimis şi lăsat în penele lui, fără experienţă, 
fără sprijin, ci este aşezat ca şi capelan lângă altul mai în etate, 
care-i este, aşa zicând, ca un tată bun, cu care trăieşte împreună 
sub acelaş acoperemânt, mănâncă împreună, lucrează împreună... 
Q tcîos poate înţeleg î, că în felul acesta preotul tânăr parcă 
nici nu simte că a părăsit seminarul cu conducerea şi paza lui, 
ce-î ferea de toate relele; nu simte nici greutatea luptei, încu
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rajat de parohul-părintele său sufletesc. Precum tot aşa şi parohul 
este îmboldit la vieată spirituală mai intensă, văzând exemplul 
tânărului capelan, de curând eşit din seminar, care de regulă 
este mai aprins de focul acestei vieţi ascetice. Cu un cuvânt, nu 
se poate spune avantajul preoţilor celibi, în urma vieţii petrecute 
în comun.

De ce nu s’ar putea face ceva asemănător şi Ia noi ? întâi, 
acolo unde deja sunt mai mulţi preoţi, pentru ce nu li s’ar 
putea impune o vieaţă în comun, îndeplinindu-şi fiecare oficiul 
propriu? N’ar fi oare cu mult mai bine din toate punctele de 
vedere, decât să fie risipiţi care încotro? Apoi, fiindcă la sate 
până acum n’avem decât puţini preoţi celibi, de ce n’ar putea 
locui împreună câte doi şi să administreze chiar mai multe comune 
din jur? Cu cât ar avea mai mult de lucru, cu atât mai bine, 
pentrucă n’ar avea timp de pierdut.

In sfârşit, va trebui o mai mare supraveghere asupra preoţilor 
celibi, ori unde ar fi, pentru a preveni din vreme relaxarea. Cu 
un cuvânt părintesc spus la timp, cu o admoniere izvorîtă din 
cea mai curată dragoste părintească, cu schimbarea dlntr’un loc 
mai periculos, uşor se poate împiedeca o cădere, ce ar deveni 
fatală şi imposibil de îndreptat, după ce răul se învecheşte.

Superioritatea bisericească, nu numai că îi va îndemna cu 
toată stăruinţa la o vieaţa spirituală intensă, conform exigenţelor 
lor, ci va pretinde dela unul fiecare o activitate, tare întradevăr 
să poată fi modei pentru alţi preoţi: fie în pastoraţie, fie pe 
terenul presei bune, după înclinările personale.

Am scris acestea, pentru ca să servească ca un neînsemnat 
aport la realizarea celui mai sublim şi necesar ideal, spre care 
teebue să tindă tot sufletul, care doreşte progresul Bisericii 
noastre. Să dea Domnul, ca, cel mai curând posibil, să avem o 
preoţime, care întradevăr să poată zice cu Apostolii: „Iată noi 
am lăsat toate şi am venit după Tine“.
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Vîea|a pastorală

CEVA ÎN LEGĂTURĂ CU SF. SPOVEDANIE

In cursul sfintelor misiuni deseori ajungem în situaţii inte
resante, care pun pe propovăduitorul cuvântului dumnezeesc îo 
fata unor probleme nu din cele mai uşoare. Zic: pe misionar, 
fiindcă de obiceiu la el merge lume mai multă, la el merg cu 
cazurile cele mai greu de rezolvat. Caută să se mărturisească la 
misioar, nu numai suflete râvnice, cari se apropie des de sf. 
scaun al mărturisirii, ci şi cei ce se mărturisesc rar şi mai ales 
aceia, cari ani, ori chiar zeci de ani, au stat în amorţire. Darul 
Domnului se pogoară asupra lor, simt lumina cerească ce le în- 
vâlue mintea şi imboldul care le înmoaie voinţa, până atunci 
împietrită... şi plecându-şi capetele se apropie de acela, pe 
care l-a folosit Dumnezeu de unealtă a întoarcerii lor.

Int re cei ce timp mai îndelungat sau ţinut departe de sf. 
taină a pocinţii, unii au avut prilejul s’o facă. Dacă tocmai este 
la mijloc oarecare negligenţă, asta numai în parte li se poate 
atribui lor. Mi s'a întâmplat că într’o comună fruntaşă, numele 
nu importă, ceasuri de-a-rândul spovedind premilitari, dela 16 
ani în sus, cei mai mulţi se prezentară pentru prima oră la măr
turisire. Mai mare mi-a fost mirarea, când am aflat că nu era 
vorba de băieţi cari şi-au petrecut vremea pe la „sălaşuri“, cum 
se întâmplă în parohiile de munte, sau în cele răsfirate pe cele 
dealuri, ci de indivizi cari făcuseră câte 5—6 clase primare, 
deci ar fi avut şi de fapt au avut prilej bogat, ca să se spo
vedească, Nu vreau să stâruesc de data asta asupra acestui spe
cific dureros, ci mă ocup cu aceia, cari se prezintă la prima 
mărturisire, cu prilejul sf. misiuni sau altă dată, fără instrucţia 
necesară. Când vorbesc de „instrucţia necesară“, înţeleg atât pe 
aceia cari sunt lipsiţi de ori ce instrucţie, cât şi pe aceia cari 
nu au avut parte de o instrucţie suficientă.

Un caz practic. Se prezintă la mărturisire, să zicem Ioana. 
Chiar dela început se vede că avem de a face cu o extrem de 
ignorantă în ale religiei. La întrebarea, că „cine a făcut lumea*,
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răspunde: „pe la noi aşa spun oamenii că Dumnezeu“. La în
trebarea, că ce spun pe la ei, „câţi dumnezei sunt“, iarăşi răs
punde: „pe la noi aşa spun că este numai un Dumnezeu*. Mai 
ştie că Dumnezeu este drept, că este raiu şi iad, dar când i se 
pune întrebarea „câte persoane (câte îeţe) dumnezeeşti sunt“, 
vine în confuzie şi răspunde întâi că „sunt şapte“, apoi singură 
se corectează că „numai una“, iar pe urmă că „sunt trei“. 
Avut-am şi caz de acela, că mi s’a răspuns: „de bună seamă 
nu ştiu câte sunt, dar ştiu că una e românească“. La întrebarea, 
că „cine a murit pe cruce pentru noi“, nu-i în stare sa dea nici 
un răspuns.-

Ce să facă misionarul sau preotul, ori care ar fi acela, în 
cazuri de felul acesta?

Cel dintâi lucru, pe care trebue să-l facă preotul, este: 
să atragă atenţia penitentei sau penitentului ignorant, că, înainte 
de ce ar primi aceasta sf. taină, e datoare să se prezinte, pen
tru ca să primească anumite instrucţiuni, anumite învăţături în 
cele ale religiei. Dacă confesorul, fie el misionar, ori preotul 
locului, ori alt preot, primeşte promisiunea că se va conforma 
şi. dacă confesorul rămâne cu impresia că penitentul sau peni
tenta se va şi ţinea de promisiune, îl dimite în Domnul.

Dar se poate întâmpla că penitentul — şi acesta e cazul 
care obvine mai des, ca să nu zic că totdeauna, — dintr’un 
sentiment de ruşine, sau din alte motive, nu se va prezenta, sau 
nu se va putea prezenta la instrucţie. Ce să facă preotul, mai 
ales dacă e vorba de misionar? Să-l dimită spunând că nu-i 
poate ajuta nimic, înainte de ce ar primi instrucţia? Nici de 
cum. Dimpotrivă, va trebui să-i dea atunci, imediat, „hic et nune“, 
instrucţia cu privire ia cele mai necesare adevăruri de credinţă.

Cari sunt cele necesare în mod indispensabil, pentru ca 
penitentul să fie absolvat valid? Sunt două lucruri şi anume: 
cunoştinţa despre existenţa lui Dumnezeu şi dreptatea Lui. Că 
oare cunoştinţa despre Preasfânta Treime şi întruparea Mântui
torului sunt necesare ’indispensabil (necessitate medii), este o 
chestiune încă mult discutată între teologi. Sf. Alphons L. II, n. 
2 înşiră o listă întreagă de literatură în legătură cu această
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chestiune. Fiindcă de obiceiu confesorul cu astfel de prilejuri nu 
dispune de mult timp, se va strădui să familiarizeze penitentul 
„hic et nune“ cu privire la adevărurile de credinţă despre Prea
sfânta Treime şi întrupare, pentru ca să poată primi deslegarea. 
Nu este necesar să dea instrucţia, urmând strict catehismul. 
Poate proceda în modul următor: „Tu ştii că este un singur 
Dumnezeu. In Dumnezeu însă sunt trei persoane. Câte persoane 
dumnezeeşti sunt? Sunt trei persoane. Cari sunt acelea? Nu ştii? 
Iată, îţi spun eu. Cele trei persoane dumnezeeşti sunt: Tatăl, 
Fiul şi Spiritul Sfânt. Cari sunt, cum se numesc cele trei per
soane dumnezeeşti? etc. Tot aşa va proceda şi cu instrucţia cu 
privire ia întruparea Fiului lui Dumnezeu.

Se poate întâmpla, că ioana, deşi atât de ignorantă în ale 
sf. religii s’a mai mărturisit şi încă în repeţite rânduri. Aflându-o 
îii situaţia prezentată mai sus, trebue să presupunem că preoţii, 
cari au mărturisit-o, nu şi-au îndeplinit datorinţa de învăţători. 
Prin aceea că am ajuns să constatăm că nu şi-au făcut datorinţa 
confesorii de mai înainte, încă nu am ajuns să lămurim starea 
ei sufletească. Ce va trebui să facă Ioana? Şi mai ales ce rol 
va trebui să aibă preotul în hotărîrea pe care trebue s’o ia Ioana? 
Va face-o să-şi repeţească mărturisirile de mai înainte, făcute 
fără cunoştinţele de lipsă şi fără instrucţia necesară din partea 
preotului?

Balerini este de părerea, că ignoranţa cu privire la tainele 
de sub întrebare nu necesită repeţirea mărturisirilor de mai 
înainte. Părerea şi-o întemeiază pe cuvintele si. Alphons, care 
zice: „Advertendum, non esse cogendos poenitentes ad repetendas 
confessiones, nisi moraiiter certo constet, eas fuisse invalidas“ 
(L. VI. n. 505). Nu sunt a se sili penitenţii să-şi repeţească măr
turisirile, dacă moraliceşte nu se poate constata cu siguranţă că 
aceiea au fost invalide.

Dar aceste cuvinte ale sf. Alphons nu par a se referi la 
cazul nostru. Noi stăm in iaţa unui caz cu totul deosebit, şi 
anume în iaţa cazului dacă „subjectum sit capax vel incapax 
sacrament!“. Referitor la acest caz acelaş si. Alphones zice: 
„ Quapropter, cum ipse adverterit, confessionem suam ob ignoran-
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tiam mysteriorum SS. Trinitatis, aut Inoarnationis Jesu Chrisli 
fuisse probabiiiter validam, sed etiam probabiliter nullam, tenetur, 
postquam de illis mysteriis instructus îuerit, confessionem 
iterare“. In cazul nostru nu putem presupune validitatea. Fiindcă 
trebue să ţinem cont şi de propoziţia condamnată de Papa Ino- 
cenţiu XI, care zice: „Non est illicitum in Sacramentis conferen- 
dis sequi opinionem probabilem de valore Sacramenti, relicta 
tutiori“, trebue să stăruim pe lângă repeţirea mărturisirii. Dar 
chiar şi pentru cazul că preotul mărturisitor s’ar orienta după 
cuvenitele citate de Balerini, va face pe Ioana să-şi repete măr
turisirea, fiindcă asta nu prezintă nici o dificultate specială, iar 
în praxă confesorul conştiincios preferă să aleagă calea mai 
sigură.

Inirebâri »I răspunsuri

întrebare. O fată dela ţară, să-i zicem Saveta, se bucură 
de un nume bun. Are o rudă în vârstă înaintată, care-i lasă prin 
testament o moştenire însemnată, dacă „se va purta bine şi 
nu-i va face ruşine“. Din nefericire, ea este sedusă de un om 
însurat, care trecea de un om evlavios şi era ţinut în mare cinste. 
Când ea află că-i în „stare binecuvântată“, în desperarea ei, 
pentru ca să-şi păstreze numele bun şi pentru ca să nu-şi piardă 
dreptul la moştenire, se hotăreşte să-şi facă avort. In momentele 
cele mai critice, când era pe cale de a duce la îndeplinire pla
nul ei sinistru, se prezintă ocazia de a scăpa din impas. Un 
tânăr, să-i zicem Ioan, fără să bănuiască ceva, o cere de soţie 
şi doreşte să se cunune cât mai în grabă. Dacă Saveta i-ar fi 
spus adevărul, de sigur ar fi lăsat-o în situaţia desperată, în 
care se afla. Ea aleargă la mine, preot din al şaptelea sat, fiindcă
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n’o cunosc. Ea îmi istoriseşte toată afacerea şi mă întreabă dacă 
poate tăinui starea ei şi să se mărite după Ioan? întrebarea: 
ce trebue sâ-i răspund?“

Am transcris cazul întocmai. Fiindcă, cel ce pune între
barea, comunică şi modul său de a vedea cazul, iată, îi dăm şi 
acela în rezumat: Părintele, să-i zicem Tănase, susţine că faptul 
că mireasa este „însărcinată“ de o altă persoană este un defect, 
care face pentru mire căsătoria, nu numai „minus appetibile“ 
— cum spun teologii, — ci de-a-dreptul păgubitoare. De fapt 
acest defect este un „defecttis riocivus“. Dacă păcătueşte contra 
justiţiei cel ce vinde altuia marfă dăunătoare, pe care cumpă
rătorul o ţine de bună, cu atât mai vârtos păcătueşte cel ce 
vrea să încheie o căsătorie cu un defect primejdios. Sf. Alphon ; 
zice: „Sicut peeat contra justitiam, qui alteri vendit merces no- 
xias credenti bonas, ita a fortiori, qui cum pernicioso defectu 
vuit matrimonium contrahere“ (1. VI. n. 864). O femeie „însăr
cinată“ de un alt individ, prin căsătorie îşi forţează bărbatul, ca, 
împotriva voinţii lui, să primească copilul altuia şi să-l crească 
ca şi pe al său. Ea face ca toţi copiii legitimi ai bărbatului ei, 
involuntar, să-şi împărţească moştenirea cu unul, care nu are 
nici un drept la acea moştenire. Mai mult. Ea îşi expune băr
batul şi copiii, ba se expune şi pe sine, la toate mizeriile unei 
căsătorii nefericite, fiindcă uşor se poate întâmpla ca bărbatul 
cu vremea să afle „şmecheria“ soţiei sale. Pentru aceea părintele 
Tănase crede că Saveta, ori trebue să renunţe la căsătorie, ori 
este datoare să descopere mirelui întreagă situaţia ei. Părintele 
Tănase spune, că toate acestea le-a spus Savetei, dar ea, la rân
dul ei, spunea că căsătoria este singura cale, pe care îşi poate 
salva reputaţia şi moştenirea şi că, ţinând secret păcatul parte
nerului ei, îi poate salva pacea familiară şi numai aşa poate în
conjura scandalul public, ce s’ar produce în parohie, dacă cazul 
ar fi de notorietate publică. Cu privire la greutăţile ce ar urma 
din aceasta căsătorie, ea susţine cu toată hotărîrea, că, între îm
prejurările date, bărbatul ei nu va afla niciodată, ce a făcut ea 
şi că ea, prin mijloacele ei, va reface toate pagubele, ce ar 
ajunge pe bărbatul ei şi copiii lor legitimi.
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Răspuns. Luând în considerare, atât cele spuse de părin
tele Tănase, cât şi observările Savetei, credem că sunt chiar su
ficiente motivele, pentru a nu pretinde nici să renunţe la că
sătorie, nici să descopere mirelui situaţia ei precară.

1. Este prea adevărat, că, nu numai nu sunt a se încuraja, 
ci trebue direct oprite căsătoriile de felul acesta. Opreliştea îşi 
are temeiul în primejdia de a pricinui injuriile înşirate mai sus 
de părintele Tănase. In cazul de faţă însă această primejdie nu 
pare a fi de natură gravă. Chiar pentru aceea nu vedem motiv 
suficient, pentru a insista asupra opreliştei. Lehmkuhl în Casus 
conscientiae, II. n. 845, discutând un caz similar, zice: „Quodsi 
puella ante matrimonium occulte pareret prolique bene consu- 
leret, ita tamen, ut ipsius maternitas maneret omnino tecta, de 
graviditate non aliter judicandum est, ac de îormicatione sine 
sequelis“. Dacă o fată ar naşte înainte de căsătorie, iar născutul 
ar fi îngrijit bine, dacă maternitatea ei ar rămânea cu totul tăi
nuită, cazul gravidităţii ei treoue socotit la fel cu acela al pă
catului necurăţiei fără urmări. Sî. Alphons (1. VI. n. 805) spune, 
că unii moralişti ar permite, chiar dacă ea ar fi direct întrebată 
de bărbatul ei, să-i dea un răspuns evasiv, ori chiar să-şi as
cundă greşeala cu o „restrictio non pure mentalis“, fiindcă pentru 
bărbat nu ar urma din aceasta nici un rău“.

2. Şi de altcum Saveta cu greu ar putea îi învinuită de 
păcat, pentrucâ tăinueşte „starea ei binecuvântată“ faţă de acela, 
după care se mărită. Prin tăinuire ea face, nu ceva ce este 
oprit „in se“, ci „solum propter pericuium damni proximi“. 
Săvârşeşte un lucru, care nu-i oprit în sine, ci numai pentru 
paguba ce ar urma pentru aproapele. Afară de aceea, tăinuirea 
asta este singura cale pentru a împiedeca anumite rele, de natură 
cu mult mai gravă. De aceeaşi părere este şi Gury în Casus 
conscientiae, II, n. 871 într’un caz similar. „Excipiunt plures: si 
instantibus nuptiis, puella aliter quam per matrimonium famae 
consulere non posset, quia tune non tenetur tantum famae de- 
trimentum subire ad damnum temporale sponsi avertendum' 
(nu este datoare să-şi descopere situaţia fata, care, în preajma 
cununiei, nu şi-ar putea păstra buna reputaţie decât prin căsă
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torie, fiindcă în cazul acesta ea nu-i datoare să se expună la o 
aşa mare pierdere a reputaţiei, pentru a scăpa mirele de o 
pagubă vremelnică).

3. In sfârşit, cel mai de căpetenie motiv, pentru a nu pune 
piedeci căsătoriei Savetei, se pare extrema necesitate, în care 
se găseşte copilul din sânul ei, fiindcă, dacă ea nu s’ar putea 
mărita imediat, ar persista primejdia de a se pleca ispitei de 
a-şi provoca avort. Copilul era în extrema necesitate atât spiri
tuală, cât şi corporală. Intre împrejurările date, singur Ioan îi 
poate veni în ajutor. Singur el îl poate salva. Intr’un astfel de 
caz oricine ar fi dator să aducă jertfă mai mare decât Ioan prin 
însurătoarea lui. Dacă Iui Ioan i se impune o astfel de jertfă, 
nu poate zice că ar „rationabiliter invitus“.

In lumina celor de mai sus, credem că nu se poate pre
tinde dela Saveta, nici să renunţe la căsătorie, nici să descopere 
mirelui situaţia ei.
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